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 به اصفهان شهر پردود نیا
 سال هاسـت آلودگـی هـوا بخصوص 
زمسـتان  و  پاییـز  فصل هـای  در 
اصفهانی ها را می کشـد. سـال گذشته 
نزدیـک بـه دو هزار نفر از شـهروندان 
اصفهانـی به خاطـر آلودگی هـوا جان 
دادنـد و امسـال هم کارشناسـان گفته اند آلودگـی باز جان 
بسـیاری از مـردم شـهر را خواهـد گرفت. چند دهه اسـت 
کـه بـا رشـد و توسـعه بی رویـه شـهر و رویـش هرزگونه 
شـهرک های صنعتـی در نزدیک تریـن فاصلـه زیسـت 
شـهری اصفهـان بـر آلودگـی هـوای ایـن کلان شـهر 
افـزوده می شـود و هـر بـار کـه بـه مـرز بحران می رسـد 
تنها عده ای از مسـئولان در یک جلسـه اضطـراری جمع 
می شـوند که تنها خروجـی اش تعطیلی پی درپـی مدارس 
اسـت. در ایـن هفتـه این سـومین روز اسـت کـه مدارس 
تعطیـل می شـود بی آنکـه تأثیـری در کاهـش آلودگـی 
داشـته باشد و چه بسـا به خاطر حرکت بیشـتر خودروها در 
شـهر موج آلودگی بیشـتر هم می شـود. نکته ای که جالب 
اسـت بـه آن دقت کنیم این اسـت کـه در روزهـای پایان 
هفته گذشـته و جمعه که تعطیل بوده اسـت بخصوص در 
زمان هـای کم تردد شـهر آلودگی سـیر صعـودی خودش 
را طـی می کـرد. امـا وقتـی از دلایـل حجم زیـاد آلودگی 
اصفهـان می پرسـیم ۷۰ درصـد آن را بـه تـردد خودروهـا 
نسـبت می دهنـد و سـهم صنایـع را آن قدر کـم می بینند 
کـه اصـلًا لزومی بـه تعطیلـی صنایع بخصـوص صنایع 
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نوبت اول مناقصه عمومی یک مرحله ای
 آگهی مناقصه انجام خدمات شهری و فضای سبز مورد نیاز در محدوده شهر لایبید بصورت از محل  اعتبارات سال ۱۴۰۲ - ۱۴۰۳  

شماره - ۲۰۰۲۰۹۸۲۷۵۰۰۰۰۰۷
شهرداری لایبید به استناد مجوز شماره 4۰۱/45۱ مورخ ۱4۰2/۰۶/۰4 شورای محترم اسلامی شهر در نظر دارد انجام خدمات شهری وفضای سبز 
مورد نیاز در محدوده شهر لایبید بصورت حجمی از محل اعتبارات سال ۱4۰2 - ۱4۰3 شهرداری و طبق مشخصات فنی پیوست از طریق مناقصه و با شرایط ذیل به پیمانکار 

واجد شرایط با بهره گیری از سامانه تدارکات الکترونیکی دولت setadiran.ir  با شماره مناقصه- 2۰۰2۰۹۸2۷5۰۰۰۰۰۷ به صورت الکترونیکی واگذار نماید. 
****شرایط عمومی و توضیحات برگزاری مناقصه دستگاه اجرایی ****

ضمنا رعایت موارد زیر الزامی است:
۱- برگزاری مناقصه صرفا از طریق سامانه الکترونیکی دولت می باشد و کلیه مراحل فرایند مناقصه شامل خرید و دریافت اسناد مناقصه )در صورت وجود هزینه مربوطه( 

پرداخت تضمین شرکت در مناقصه )ودیعه( ارسال پیشنهادات قیمت و اطلاع از وضعیت برنده بودن مناقصه گران محترم از این طریق امکان پذیر می باشد.
۲- کلیه اطلاعات املاک و مستغلات شامل مشخصات ،شرایط در برد اعلان عمومی سامانه مناقصه، قابل مشاهده، بررسی و انتخاب می باشد.

- علاقه مندان به شرکت در مناقصه می بایست جهت ثبت نام و دریافت گواهی الکترونیکی )توکن( با شماره های ذیل تماس حاصل نمایند:
 مرکز پشتیبانی و راهبردی سامانه: ۰2۱-4۱۹34

اطلاعات تماس دفاتر ثبت نام سایر استان ها، در سامانه www.setadiran.ir  بخش ثبت نام/پروفایل مناقصه گر موجود است.
مواعد زمانی:

- تاریخ انتشار فراخوان: ۱4۰2/۰۹/۱2 
- مهلت دریافت اسناد فراخوان: ۱4۰2/۰۹/22 

- مهلت ارسال پیشنهادات: ۱4۰2/۱۰/۰2
- زمان بازگشایی پاکت ها:  ۱4۰2/۱۰/۰3

نوع و مبلغ تضمین شرکت در فرایند ارجاع کار:
مبلغ ۱/5۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال به عنوان ضمانتنامه بانکی

اطلاعات تماس و آدرس دستگاه :
شهرداری لایبید - تلفن تماس: ۰3۱453325۱۰ - ۰3۱45332۷۱۸ -۰۹۱32۷24۰۱۹
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ستادی بی خاصیت!                                  
شـهریورماه سـال گذشـته بالاخـره 
از  هـم  مجلـس  رئیـس  حوصلـه 
مرکـزی  سـتاد  در  بی نظمی هـا 
سـر  بـه  آموزش وپـرورش  وزارت 
آمـده و در صفحـه شـخصی خـود 
بررسـی  فرآینـد  در  مجلـس  تصویـب  »بـا  نوشـت 
بودجـه ۱۴۰۱ تمامـی پرداخت هـای مشـابه حقـوق و 
دسـتمزد ماننـد حق التدریـس، حق الزحمـه، سـاعتی 
و حـق نظـارت بایـد به صـورت ماهانه پرداخت شـود 
و بسـاط حقوق هـای چنـد مـاه یکبـار که فشـارهای 
غیرقابل تحمـل معیشـتی بـر گروه هایی از مـردم وارد 
می کنـد، بـه طول کامل جمع خواهد شـد.« از سـوی 
دیگر سـید ابراهیم رئیسـی همین اردیبهشـت امسال 
»تکریـم  گفـت:  معلـم  روز  بزرگداشـت  مراسـم  در 
معلمـان، حفـظ کرامت و شـأن معلمـان و کیفیت کار 
معلمـان و معیشـت معلمان موردتوجه اسـت. در افکار 
عمومـی اینگونـه تصـور شـد کـه رتبه بنـدی معلمان 
مسـاوی با معیشـت آن هاسـت کـه این مسـئله فقط 
یـک بخـش از رتبه بنـدی اسـت و همه مسـائل فقط 
معیشـت نیست. البته نیاز معیشـتی معلم باید برطرف 
شـود، امـا منزلـت، کرامـت و شـأن معلـم حتمـً باید 
حفـظ و بـر کیفیـت کار معلـم افـزوده شـود. بنابراین 
دانشـگاه فرهنگیان و رشـته معلمی با سـایر رشـته ها 
فـرق می کنـد. مـا می خواهیـم بچه هـای این کشـور 
را دسـت معلمـان بدهیـم. کسـانی کـه شـرایط لازم 
را داشـته باشـند، حتمـً بایـد تبدیـل وضعیت شـوند. 
پسـندیده نیسـت کـه حقـوق معلمـان حق التدریـس 
بـا تأخیـر پرداخـت شـود. بایـد در زمان خـودش این 
دسـتگاه های  وظیفـه  ایـن  شـود،  پرداخـت  حقـوق 
نمکـش  بگنـدد  هرچـه  می گوینـد  اسـت.«  اداری 
می زننـد امـا زمانی کـه دو رئیس قـوه نظـام اینگونه 
سـتادی  حـوزه  در  مسـتمر  کوتاهی هـای  پیرامـون 
آموزش وپـرورش آن هـم بـا کنایـه سـخن می گوینـد 
پیداسـت درحالی کـه خارج از این محـدوده فرهنگیان 
در کسـوت معلـم و کارمنـد بـا نهایـت جدیت تلاش 
می کننـد تـا انبـوه مشـکلات و معضـلات را بـه نحو 
مطلـوب حل وفصـل نماینـد بـا ترمزهایـی در تهران 
مواجه انـد و امور با سسـتی دنبال می شـود. همانگونه 
کـه شـاهد بودیـم چگونـه براثـر بی توجهـی بارهـا 
سـوألات امتحـان نهایـی لـو رفـت تـا به مرورزمـان 
انگیزه هـای در وجـود جامعه معلمان بخشـکد و تعلیم 
و تربیـت مـورد تهدیـد قـرار گیـرد، بنا بـه گفته یکی 
از بازنشسـتگان فرهیخته فرهنگی که در روسـتاهای 
اسـتان کردسـتان تدریس می کند »سـال گذشته هم 
همیـن ماجـرا تکـرار شـد و هر بـار مسـئولان گفتند 
کـه بـه زودی اضافـه حق التدریس هـا واریز می شـود، 
امـا درنهایـت نزدیـک سـال نو ایـن کار انجام شـد« 
سـازمان  آموزش وپـرورش،  وزارت  بـر  عـلاوه  تـا 
برنامه وبودجـه هـم زیـر سـوأل ایـن کوتاهی هـا در 
برونـد و دود ایـن آتـش ضعـف مدیریت سـتادی که 
قسـمت اعظمـی از بودجـه وزارت مذکـور را می بلعـد 
بـه دیگـر اسـتان های سراسـر کشـور هـم برسـد و 
چشـم معلمـان را چـه رسـمی، چـه بازنشسـته و چه 
حق التدریسـی بسـوزاند کـه همیـن معلـم بازنشسـته 
بـرای  دلیـل مشـکلاتی کـه  ادامـه می دهـد: »بـه 
ازآنجایی کـه  همچنیـن  و  پیـش  آمـده  فرهنگیـان 
دلتنـگ شـغل معلمـی بـودم، تصمیـم گرفتـم در دو 
روسـتا تدریـس کنـم. قـرار بـود هـر دو مـاه یکبـار، 
اضافـه تدریس هـا را پرداخـت کننـد، امـا حـالا خلف 
وعـده کردنـد و مشـکلات زیـادی بـرای تأمین خرج 
و مخارج بسـیاری از فرهنگیان در زندگی شـان ایجاد 
شده اسـت. نـه یـک معلـم و دو معلـم، بلکـه معلمان 
زیـادی هسـتند کـه هیـچ انگیـزه ای بـرای اضافـه 
تدریـس ندارنـد. آن هـا می بیننـد کـه هرسـال وعـده 
محقـق  حق التدریس هـا  اضافـه  به موقـع  پرداخـت 
نمی شـود و دیگـر امیـدی بـه وعـده وعید مسـئولان 
ندارنـد.« و معلـم دیگـری در اسـتان اردبیـل اینگونه 
توضیـح داده کـه »قـرار بـر ایـن بـود که هـر دو ماه 
یکبـار اضافـه حق التدریس هـا واریـز شـود، امـا آبان 
مـاه تمـام شـد و ایـن پـول واریز نشـد. ما چشـممان 
آب نمی خـورد کـه ایـن واریـزی در آذرماه هـم انجام 
شـود. یکی از دلایلی که امسـال کمبود معلم نسـبت 
به سـال های گذشـته بیشـتر و مشهودتر شـد، همین 
معلمـی  کمتـر  دیگـر  چراکـه  وعده هاسـت،  خلـف  
حاضـر می شـود اضافـه حق التدریس داشـته باشـد و 
این هـا نظـام آموزش وپرورش کشـور را تحت الشـعاع 
قـرار می دهـد.« این گـروه از فرهیختگان بازنشسـته 
صداقـت خودشـان را در میـان گذاشـته اند و علی رغم 
عـدم توانایـی جسـمی اما با روحیه ای بشـاش و شـاد 
سـر کلاس هـای درس حاضـر شـده و می شـوند، به 
امیـد اینکـه علاوه بـر خدمـت کمک هزینـه ای برای 
اداره زندگـی آبرومندشـان بـه دسـت آیـد امـا از همه 
را  آینـده  مـاه  آن هـا وعده ووعیـد  بـه  بدتـر هرمـاه 
می دهنـد کـه دور از شـأن وزارت تعلیـم و تربیـت و 

ایـن فرهیختگان اسـت.
ادامه دارد

حسن روانشید

   بی توجهی تاکی؟! قسمت ۲465

رویداد
  سرمقاله

به اصفهان شهر پردود نیا
ادامـه از صفحـه یـک :  صنایعـی کـه در غفلـت 
در  ناظـر  و  محیط زیسـت  دسـتگاه های  و  بازرسـان 
روزهـای تعطیـل فیلترهـای خـود را بـاز می کننـد. یا در 
شـب ها که خـط دود و میزان آلایندگی آنها نامشـخص 
اسـت شـیفت کاری قـرار می دهنـد. صنایعی کـه امروز 
سـود خودشـان را در خون مـردم می زننـد و هیچ کس از 

آنهـا پاسـخی نمی خواهـد.
 کوره هایـی کـه شـبانه آجر می پزنـد. کارخانـه ای که در 
۵۰ کیلومتری شـهر کک می سـوزاند یا جای گاز، مازوت 
مصـرف می کنـد. کارخانه هـا و کوره هایـی کـه در کنـار 
راه تنفـس مـردم تولیـد می کننـد و نفـس آنهـا را تنگ 
می کننـد بی آنکـه لحظـه ای بـه جان هایی که از دسـت 

مـی رود یـا نفس هایـی که می ایسـتد فکـر کنند.
 وقتـی بـه آمـار مرگ هـای منتسـب بـه آلودگی هـوا از 
سـال ۱۳۹۷ تـا ۱۴۰۰ مراجعـه می کنیـم می بینیم حدود 
۱۰۰ درصـد افزایش داشـته اسـت و این بدان معناسـت 
کـه اوضـاع بدتـر شـده و سیاسـت هایی کـه بـرای رفع 
آلودگی شـهر بـه کار گرفته ایـم شکسـت خورده یا اصلًا 
راهـکار مناسـبی نداشـتیم و کار عملـی صـورت نگرفته 

است.
 آلودگـی کـه هـر سـال هزینـه زیـادی روی دسـت 
اصفهان می گـذارد. مجموع هزینه اقتصـادی مرگ های 
ناشـی از مواجهه با ذرات معلق در سـال ۱۴۰۰ در شـهر 
اصفهـان بـه طـور میانگیـن ۹۰۵ میلیون دلار معـادل با 
۲۵ هـزار میلیـارد تومان برآورد شـده که نشـان می دهد 
اصفهـان نه تنهـا سـودی از کنار شـهرک های صنعتی و 
صنایـع آلاینده نمی کنـد؛ بلکه هزاران میلیـارد هم ضرر 
می کنـد و ایـن جـدای از ضررهـای اجتماعـی به خاطـر 
ازدسـت دادن چنـد هـزار نفـر در خانواده هـای اصفهانـی 

است.
 وقتـی حمل ونقـل شـهری لنـگ می زنـد. خودروهـای 
فرسـوده یـا بـدون معاینه فنی هنـوز در شـهر می چرند. 
نـاوگان اتوبوس رانی شـهری و بین شـهری مان فرسـوده 
اسـت و دودکشـان در خیابان و جاده ها حرکت می کنند. 
سـوخت هایی کـه هنـوز اسـتاندارد نیسـت و در بـاک 
خودروهـا سـرازیر می شـود. صنایعـی که حاضر نیسـتند 
پـای از راه نفـس مـردم بردارنـد و یـا از مازوت اسـتفاده 
می کننـد به جـای گاز. دسـتگاه های ناظـری کـه معلـوم 
نیسـت کارکردشان چیسـت و کی می خواهند به صحنه 
بیاینـد. اینهـا و دلایـل دیگری که هر سـال می گوییم و 
حـل نمی شـود. مطالبه هایی که هر سـال تیتر رسـانه ها 

می شـود و بـا فروکـش آلودگـی فرامـوش تا سـال بعد.
 اصفهانـی کـه در نبـود زاینده رود زیسـتش بـه مخاطره 
افتـاده حـالا ریه اش تنگ شـده و قادر به تنفس نیسـت. 
شـهروندانی کـه حقابه شـان را می گیرنـد. فرونشسـت 
تهدیدشـان می کنـد و حـالا بیم جانشـان را دارنـد. اینها 
صحنه هـای واقعی این روزهایی اسـت کـه تنها در کلام 
و شـعار مسـئولان شهر و اسـتان می بینیم نه در عملکرد 
آنهـا. شـعارهای زیبـای اصفهـان شـهر زندگی کـه این 

روزهـا در میـان انبوهـی از دود رنگ باخته اسـت.
 
 
 
 

 

مینا عباسپور

 در هفته جاری برای ســومین روز متوالی 
مدارس اســتان اصفهان تعطیل شــد و 
برخــلاف دو روز قبلی که کمیته اضطرار 
آلودگــی هــوا این خبر را عصر و شــب 
اعلام می کرد اما برای امروز خیلی زودتر 
این تصمیم گرفته و اعلام شد. اینکه چه 
کسانی و بر اساس چه آماری و طبق چه استانداردی در این 
مورد تصمیم می گیرند را در ادامه به آن پرداخته ایم اما هرچه 
بــود از خروجی آن اعلام آمار منتســب به مرگ ومیر بر اثر 
آلودگی هوا در ســال جاری را دربر نداشت و هیچ نهادی در 
حال حاضر آن را به گردن نمی گیرد درصورتی که طبق یک 
گزارش که ۲۱ دی ماه ۱۴۰۱ منتشر شد، مدیر گروه بهداشت 
محیط مرکز بهداشت استان اصفهان اعلام کرد: مطالعات اخیر 
نشان می دهد مرگ ومیر منتسب به آلودگی هوا در کلان شهر 
اصفهان از ســال ۱۳۹۷ تا ۱۴۰۰ حدود ۱۰۰ درصد افزایش 
یافته و ۲ برابر شــده اســت؛ اما اکنون در گفت وگویی که با 
سخنگوی علوم پزشکی اصفهان داشتیم، پژمان عقدک در 
مکالمه ای چالشــی نهایتا آماری حتی از بیماران علامت دار 
مربوط به مشکلات قلبی تنفسی را در سال جاری اعلام نکرد 
و موضع این نهاد را نسبت به تصمیماتی که در کمیته اضطرار 

گرفته می شود نیز مشخص نکرد.
او در گفت وگـو بـا اصفهـان امـروز بیـان داشـت: برای 
اعـلام آمـار دقیق که مشـخص کنـد مرگی بر اثـر آلودگی 
هـوا رخ داده، بایـد تحقیقـات دقیـق و آمـاری زیـادی روی 
مؤلفه هـای مختلـف صورت بگیـرد تا خطاهایـی همچون 
تأثیـر متغیری ماننـد کرونا روی بیماری های قلبی تنفسـی 

تأثیـر نگذارد.
سـخنگوی دانشـگاه علوم پزشـکی اصفهان ادامـه داد: 
ایـن مجموعـه دو وظیفـه پیشـگیری و درمـان را بر عهده 
دارد کـه در مـورد پیشـگیری خـود او روزانـه ۳-۴ دقیقه در 
رادیـو به این منظـور صحبت های آموزشـی دارد و در زمینه 
درمـان نیز اقداماتی در بیمارسـتان ها و مراکـز درمانی روی 

بیمـاران علامـت دارد انجام می شـود.
حـال اینکه تـا چه انـدازه اقدامـات پیشـگیرانه در قالب 
صحبت هـای رادیویـی عضـوی از چنیـن نهـاد بزرگـی در 
آمـوزش مـردم کفایـت می کنـد و چـرا در مورد اعـلام آمار 
بیمـاران علامت دار قلبی تنفسـی تا این حـد محافظه کارانه 

رفتـار می شـود را نمی دانیـم.
 ایـن در حالـی اسـت کـه هـدف رسـانه روشـنگری و 
یافتـن راهـکاری اسـت کـه بـه نفـع همـه باشـد. گرچـه 
صحبت هـای تخصصی عقـدک در مورد مشـخص کردن 
صحیـح آمـار مرگ ومیـر منتسـب بـه آلودگـی هـوا کاملا 
صحیـح بـوده و اینکـه معتقد اسـت افزایـش آلودگـی هوا 
منجـر بـه افزایـش بیماری هـای تنفسـی یـا کوتاه شـدن 
عمـر بیمـاران مبتلا به آن می شـود، جزو بدیهیات حسـاب 
می شـود، نیـز پر بیراه نیسـت؛ اما آنچـه نیاز اسـت در مورد 

ایـن تصمیم گیری هـای و مشـخص کـردن اینکـه کمیته 
اضطـرار و اعضـای آن گـره کـور آلودگی هـوا را چگونه باز 
کـرده و منشـأ اصلـی را چگونه یافـت که بتوان یقـه اش را 
گرفـت و ریشـه اش را سـوزاند، هنوز نامعلوم اسـت. چرا که 
همـه نهادهـای متولی بـا کم و کاسـتی های موردی شـان 
نظـرات متفاوتـی دارنـد کـه خـود را از ایـن امـر مسـتثنی 
می کنـد، حـال اینکـه کسـی به دنبـال مقصر نیسـت بلکه 

ایـن مشـکل بایـد حل شـود نه مجـازات.
Á در کمیته اضطرار چه می گذرد؟

البتـه کـه نـام کمیتـه اضطـرار آلودگـی هـوا و اعضای 
آن بـرای مـردم اصفهـان که مدت هاسـت درگیـر تعطیلی 
مـدارس بـه دلیل آلودگی هوا شـده اند، آشناسـت امـا برای 
روشـن شـدن برخی مسـائل کوچک اما پراهمیت از برخی 
اعضـای تشـکیل دهنده این کمیتـه مـواردی در زمینه این 

تعطیـلات نفس گیـر را نیز جویا شـدیم.
مدیـرکل بحـران اسـتانداری اصفهـان در پاسـخ بـه 
اصفهـان امـروز بیـان داشـت: این کمیتـه در طول سـال و 
هرمـاه برگـزار شـده و مطالعـات جامعـی در مـورد آلودگی 
هـوا دارد امـا در شـرایط خـاص و اضطـراری با درخواسـت 
معاونـت بهداشـت دانشـگاه علـوم پزشـکی اصفهـان و بر 
اسـاس داده های سـازمان هواشناسـی درخواسـت برگزاری 

آن اعـلام می شـود.
منصـور شیشـه فروش ادامه داد: بهداشـت، هواشناسـی 
و محیط زیسـت سـه عضـو اصلـی ایـن کمیتـه هسـتند 
آموزش وپـرورش،  سـازمان هایی همچـون  از  ادامـه  در  و 
شـهرداری، اداره کل ورزش و جوانـان، صنعـت، معـدن و 
تجـارت و ... نیـز دعـوت می شـود تـا در آن حضـور یابنـد.
او افـزود: در ایـن کمیته بر اسـاس داده های هواشناسـی 

و محیط زیسـت از پیش بینـی وضـع هـوا تا میـزان آلودگی 
بـر اسـاس داده ایسـتگاه های سـطح شـهر تصمیـم گرفته 

می شـود کـه بـرای روز بعد چـه اقدامی انجـام دهیم.
اینکـه  مـورد  در  اصفهـان  اسـتان  بحـران  مدیـرکل 
چـرا کمیتـه اضطـرار اصفهـان نسـبت بـه تهـران دیرتـر 
تصمیم گیـری می کنـد گفـت: وضعیـت جغرافیایـی هـر 
منطقـه متفـاوت بـوده و جابجایی یا سـکون جـوی نیز در 
اصفهان نسـبت بـه دیگر شـهرها متفاوت اسـت به همین 
دلیـل داده هـا در دو نوبـت صبـح و عصر اندازه گیری شـده 
و بـر اسـاس اسـتانداردها و قوانیـن قانون پـاک، تعطیلی یا 

عـدم نیـاز بـه آن اعـلام می شـود.
او در مـورد اینکـه تـا چـه انـدازه می تـوان بـه داده های 
هواشناسـی اسـتناد کـرد درحالی کـه اخیـرا چندیـن بـار 
پیش بینی هـای بارندگی آن به وقوع نپیوسـته اسـت، گفت: 
ایـن مسـئله محـدود به اصفهـان نیسـت و در کل کشـور 
شـاهد عـدم وقـوع پیش بینی هـای هواشناسـی بودیـم و 
به طورکلـی شـاهد پایـداری جـو بوده ایم به همیـن منظور 
اسـت که برای نزدیک شـدن تصمیمات بـه واقعیت داده ها 

را دقیـق و چنـد بـار موردبررسـی قـرار می دهیم.
نظـر بـه اینکه مـدارس از چهارشـنبه گذشـته تـا امروز 
تشـکیل نشـده اند، از مدیرکل بحران اسـتان اصفهان جویا 
شـدیم کـه در ایـن کمیته عمـده دلیـل آلودگی هـوا را چه 
چیـز تشـخیص داده شـده اسـت و شیشـه فروش در ایـن 
مـورد پاسـخ داد: مطالعات نشـان داده اسـت کـه ۷6 درصد 
آلودگـی اصفهان مربـوط به آلایندگی خودروهاسـت که در 
پی سـوخت ناوگان حمل ونقل فرسـوده و عـدم معاینه فنی 

است. آن 
 در ادامـه نیـز بـه ترتیـب آلایندگی هـای کارگاهـی، 

صنایع، گاز خانگی، کوره های اطراف شـهر و ... هسـتند که 
بـرای هرکـدام از این منشـأها محدودیت های اعمال شـده 
اسـت. او مثـال زد: طبـق بررسـی ها ایسـتگاه نـاژوان عدد 
بالایـی از آلایندگـی را نشـان می داد که مشـخص شـد به 
دلیـل آتـش زدن بـرگ و چوب توسـط شـهروندان صورت 
می گیـرد بـه همین دلیـل خدمت رسـانی مجموعه نـاژوان 
را فعـلا متوقف شـد. همچنین بیـش از ۴۰ کـوره آجرپزی 
غیرمجاز اعمال قانون شـده و طرح زوج و فرد نیز از هسـته 

مرکـزی شـهر و درب منازل برقرار شـد.
چـه بپذیریـم چه پنهـان کنیم، بـا افزایـش آلودگی هوا 
اتفـاق ناگـوار و بزرگی بـرای جان مـردم در حـال رخ دادن 
اسـت که بدیهـی بودن ارتبـاط این دو باهـم دلیل موجهی 

بـرای عدم پیگیری لازم نسـبت به آن نیسـت.
 در ۱۱ آذرمـاه ۱۴۰۲ رئیـس اورژانس پیش بیمارسـتانی 
میـزان  گذشـته  روز  چهـار  در  کـرد:  اعـلام  اصفهـان 
امدادخواهـی بیمـاران قلبـی در این شهرسـتان ۱۵ درصد و 
بیمـاران تنفسـی هم ۱۰ درصد در مقایسـه با مدت مشـابه 
پارسـال افزایـش یافتـه اسـت؛ کـه ایـن تنهـا گوشـه ای از 

اثـرات آلودگـی هـوا بـر جـان مردم اسـت. 
حـال اینکـه ماجـرا از مـازوت سـوزی نشـئت می گیرد 
کـه اسـتاندار تصمیم گیـری در مورد آن را ملـی عنوان کند، 
یـا آلایندگـی خودروهـای شـخصی و نـاوگان حمل ونقـل 
عمومی، منشـأ اصلـی آلودگی هوا و دلیـل تعطیلی مدارس 
و ادارات شـود، تفاوتـی در اصل موضـوع ایجاد نمی کند که 
نخسـت، مردم حـق دارند بدانند متهم اصلی کیسـت و دو، 
بـرای نجـات خود چـه مطالبه و اقدامی باید داشـته باشـند.

اصفهـان امـروز پرونـده آلودگـی هـوا و تعطیلی هـای 
مـدارس را همچنـان دنبـال می کنـد.

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان اصفهان گفت: 
جریــان آب زاینده رود بــا دبی ۹ مترمکعــب به تالاب 

بین الملی گاوخونی رسیده است.
احمدرضا لاهیجان زاده در محل بند شاخ کنار ورودی 
تالاب بین المللی گاوخونی اظهار داشــت: بسیار خرسند 
هســتیم که اکنون شــاهد ورود جریــان آب با دبی ۹ 
مترمکعب به بند شاخ کنار ورودی تالاب گاوخونی هستیم.

او ادامه داد: این جریان آب نتیجه هماهنگی و عملکرد 
جمعی در استان اصفهان است و هم قوه قضائیه به خوبی 

عمل کرد و هم استاندار اصفهان وارد میدان شدند.
مدیــرکل حفاظت محیط زیســت اســتان اصفهان 
خاطرنشان کرد: از مجموعه شرکت آب منطقه ای اصفهان 
تشــکر می کنم که هماهنگی خوبی انجام داد تا سهمیه 
تالاب نیز پس از توزیع آب کشاورزی در نظر گرفته شود.

لاهیجان زاده با بیان اینکه آب از دو شــب گذشته با 
دبی مناسب به محل بند شــاخ کنار رسیده است، گفت: 
پیش بینی می شــود با همین دبی ۹ مترمکعب آب نسبتا 
مناسبی را به تالاب برســانیم و ایجاد رطوبت در تالاب 
به عنــوان یکی از کانون های گردوغبــار اتفاق بیافتد. او 
اضافه کرد: مقرر شده که با همکاری شرکت آب منطقه ای 

اصفهان، در فصل زمستان و بهار نیز دو نوبت رهاسازی 
آب به سمت تالاب داشته باشیم. 

مدیــرکل حفاظت محیط زیســت اســتان اصفهان 
ضمن قدردانی از کشــاورزان، فرماندار و شــهردار ورزنه 
و ســازمان های مردم نهاد زیست محیطی، در خصوص 
نتیجه پیگیری قضائی حقابه تالاب بین المللی گاوخونی 

از شــرکت آب منطقــه ای و دادگاهی کــه صبح امروز 
برگزار شد، خاطرنشــان کرد: طبق قانون اگر ارگانی که 
وظایف محیط زیســتی خود عمل نکنند سازمان حفاظت 
محیط زیست بنا بر رســالت قانونی خود از طریق مراجع 
قضائی و نظارتی اعلام جرم می کند یکی از موارد همین 
تأمین حقابه تالاب بود که ســال های طولانی حدود ۱۰ 

سال داده نشده بود و مجبور شدیم از ابزار قانونی استفاده 
کنیم که با همراهی قوه قضائیه به نتیجه رســیده است. 
لاهیجان زاده با اشــاره به اینکه در تابستان گذشته دو تا 
سه نوبت اثر گردوغبار تالاب بین المللی گاوخونی را دیدیم 
که حتی به شهر اصفهان رسید، افزود: باید توجه داشت که 
این پهنه در سال های دور محل ورود پساب های شهری و 
صنعتی بود و ریزگردی که از این پهنه برمی خیزد می تواند 
به آلاینده های مختلف آلوده باشد. احتمال آبگیری ۱۵ تا 
۲۰ درصد پهنه تالاب گاوخونی در این مرحله از رهاسازی 

آب
او ادامه داد: پایین دست رودخانه در یک مسیر یک صد 
کیلومتری تا تالاب سال های مدیدی خشک بود اما جریان 
آب از ســه روز پیش تاکنون ســبب آبگیری سفره های 
آب زیرزمینی در این مســیر شــده و اکنون تالاب نیز در 
حال آبگیری است. مدیرکل حفاظت محیط زیست استان 
اصفهان اضافه کرد: اگر شــرکت آب منطقه ای اصفهان 
بتواند در این نوبت بین پنــج تا ۱۰ میلیون آب را تأمین 
کنند احتمالا ۱۵ تا ۲۰ درصد تالاب آبگیری شود و مقرر 
شده برای بهمن ماه و فروردین ماه نیز رهاسازی آب طی 

دو نوبت دیگر ادامه یابد.

جزئیات آبگیری تالاب گاوخونی اعلام  شد
  خبر

ضرورت بیان دستاوردهای 
نظام و دولت های پس از انقلاب

به گفتــه امام جمعه اصفهان، ائمه جمعه از هم اکنون 
مردم را به مشارکت در انتخابات و حضور پای صندوق های 

رأی ترغیب کنند.
به گزارش  مهر، آیت ا... سید یوسف طباطبایی نژاد در 
گردهمایی ائمه جمعه در حوزه علمیه استان افزود: مشارکت 
و حضور مردم پای صندوق های رأی از دغدغه های مهم 
رهبر معظم انقلاب است که همه باید برای تحقق آن به 

سهم خود نقش آفرینی کنند.
او با بیان اینکه درباره مسئله حضور پای صندوق های 
رأی، باید برای مردم صحبت کرد، افزود: حضور کمرنگ 
و نبود مشارکت برخی از افراد در این عرصه مهم به دلیل 

قضاوت های سطحی و به دور از تفکر است.
نماینده ولی فقیه در اصفهان ادامه داد: یکی از اهرم های 
ترس دشمنان ارائه تصویر واضح از قوت و نفوذ حکومت 
اســلامی است، ازاین رو لازم است مردم را برای آمدن به 
پای صندوق های رأی ترغیب و اینکه اگر آمار مشارکت 
انتخابات پایین باشد به مثابه تضعیف حکومت است، برای 

آنها تبیین کرد.
او بیان دستاوردهای نظام و دولت های پس از انقلاب را 
ضروری دانست و افزود: پیشرفت های کشور در بخش های 
مختلف در شرایط تحریم و توطئه چینی دشمنان باید با 

روش های تأثیرگذار به اطلاع مردم برسد.

هشدار پلیس فتا درباره اجاره 
مسکن در فضای مجازی

گروه رویــداد: رئیس پلیس فضای تولیــد و تبادل 
اطلاعات فرماندهی انتظامی استان از دستگیری فردی 
که با ترفند درج آگهی اجاره مســکن در ســایت دیوار از 

شهروندان کلاهبرداری می کرد خبر داد.
سرهنگ سید مصطفی مرتضوی اظهار کرد: در پی 
مراجعه یکی از شــهروندان به پلیس فتا استان اصفهان 
و ارائــه  مرجوعه قضائی  مبنی بر کلاهبــرداری ۳۰۰ 
میلیون ریالی از او در سایت دیوار   موضوع در دستور کار 

کارشناسان این پلیس قرار گرفت.
او افزود: در تحقیقات صورت گرفته مشــخص شد 
مال باخته به منظور اجاره  مســکن به سایت دیوار مراجعه 
کرده و پس از مشــاهده یک آگهی باقیمت و موقعیت 
مناســب با فرد آگهی دهنده تماس می گیرد که او عنوان 
می کند به دلیل تقاضای زیاد مشتریان بایستی  مبلغ ۳۰۰ 

میلیون ریال را به عنوان بیعانه به حسابش واریز کند.

پناه بر آلودگی هوا

گروه رویداد: به گفته رئیس اورژانس پیش بیمارستانی استان 
اصفهان از ابتدای ســال تا پایان آبان ماه، کارشناسان اورژانس 
پیش بیمارستانی اســتان اصفهان به ۲۱۱ هزار و ۳۱6 مأموریت 
امدادرسانی اعزام شدند که 6۱ هزار و 6۹۰ مورد حوادث رانندگی 
بوده است. فرهاد حیدری، رئیس اورژانس پیش بیمارستانی استان 
اصفهان اظهار داشت: از ابتدای سال تا پایان آبان ماه، کارشناسان 
اورژانس پیش بیمارستانی اســتان اصفهان به ۲۱۱ هزار و ۳۱6 
مأموریت امدادرســانی اعزام شدند که از این مجموع  ۱۴۹ هزار 
و 6۲6 مورد مربوط به موارد غیرتصادفی و 6۱ هزار و 6۹۰ مورد 
حوادث رانندگی بوده است. او افزود: در این مدت از مجموع حوادث 
رانندگی منجر به جرح در ســطح استان ۴۰ هزار و ۹۹۹ مورد در 
مناطق شــهری و ۲۰ هزار و 6۹۱ مورد در نقاط جاده ای استان 
رخ داده اســت. حیدری ضمن تأکید بر ذکر نام شهر در هنگام 
ارائه آدرس به اورژانس ادامه داد: در هشت ماه گذشته کارشناسان 
پاســخگوی تلفن ۱۱۵ به 6۹۳ هزار و ۵۴6 تماس امدادخواهی 
با اورژانس از تمام شهرستان های استان بوده اند. رئیس اورژانس 

پیش بیمارستانی استان اصفهان ضمن هشدار مسمومیت با گاز 
مونوکسید کربن با فرارسیدن فصل سرما تصریح کرد: اورژانس 
پیش بیمارســتانی اســتان در این مدت بــه ۱۷۱ مصدوم دچار 

گازگرفتگی با مونوکسیدکربن امدادرسانی کرده است.
او با اشاره به ارائه خدمات اورژانس هوایی در استان گفت: در 
این مدت بالگرد امدادی اورژانس ۴۴ بار به مأموریت اعزام شد و 
6۱ بیمار و مصدوم را به مراکز درمانی استان اصفهان منتقل کرد.

حیــدری با بیان اینکه ۳ واحد امداد موتوری در شهرســتان 
اصفهان و یک واحد در شهرســتان شهرضا مشغول به فعالیت 
اســت، تصریح کرد: در این مدت اورژانس موتوری اســتان در 
مجموع در ۳ هزار و ۱۸۴ مأموریت به امدادخواهان امدادرســانی 
کرد. رئیس اورژانس پیش بیمارستانی استان اصفهان خاطرنشان 
کرد: فوریت های پزشکی استان اصفهان از ۱6۱ پایگاه امدادی 
شــامل ۸۱ پایگاه شهری، ۷۹ پایگاه جاده ای و یک پایگاه امداد 
هوایی، ۲ دستگاه اتوبوس آمبولانس، ۴ دستگاه موتورلانس و یک 

اتاق فرمان برخوردار است.

امدادرسانی اورژانس اصفهان به 6۱ هزار حادثه رانندگی

۲ نوبت رهاسازی آب در زمستان و بهار 

پشت درهای کمیته اضطرار چه می گذرد؟

آلودگی هوای اصفهان
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اصفهان

اجرای ۲00 برنامه علمی و 
پژوهشی در دانشگاه کاشان

معاون پژوهشــی و ارتباطات علمی دانشگاه کاشان 
از برگزاری بیش از ۲۰۰ برنامه متنوع علمی و پژوهشــی 
هم زمــان با گرامیداشــت هفته پژوهش و فنــاوری در 

دانشکده های مختلف این دانشگاه خبر داد.
به گزارش ایسنا، مهدی شبانی نوش آبادی اظهار کرد: 
ارائه ۸۰ ســخنرانی علمی تخصصی، برگزاری 6۰ کارگاه 
علمی تخصصی، ۲۰ میزگرد تخصصی و تجلیل از ۲۰۰ 
پژوهشگر و فناور برتر دانشگاه و منطقه کاشان با حضور 
وزیر علوم، تحقیقات و فناوری از برنامه های گرامیداشت 

پنجاهمین سال تأسیس دانشگاه کاشان است.
او با اشاره به جایگاه دانشگاه کاشان در رتبه بندی های 
مختلف، تصریح کرد: دانشگاه کاشان در رتبه بندی جهانی 
تایمز رتبه ۱۳ کشور و در بین دانشگاه های جامع کشور رتبه 
چهارم و در تایمز جوان نیز در بین دانشگاه های جامع رتبه 
نخست و در تایمز آسیایی رتبه دوم را در بین دانشگاه های 

جامع کشور دارد.
معاون پژوهشی و ارتباطات علمی دانشگاه کاشان، تأکید 
کرد: دانشگاه کاشان در نظام رتبه بندی شانگهای در رشته 
مهندســی مکانیک رتبه ۱۴ کشوری و رتبه هفتم در بین 
دانشــگاه های جامع و در مهندسی شیمی نیز رتبه ششم 
کشور و چهارم را در بین دانشگاه های جامع دارد. او  افزود: 
نام ۲۸ پژوهشــگر دانشگاه کاشان در جمع دانشمندان دو 
درصد برتر و هشت عضو هیأت علمی این واحد دانشگاهی 
در جمع دانشمندان یک درصد برتر از دیگر افتخاراتی است 
که به نام دانشگاه کاشان در سطح بین المللی رقم خورده 

است.
شبانی نوش آبادی گفت: تجلیل از ۴۰ پژوهشگر و استاد 
برگزیده و طرح های نمونه پژوهشی، ۱۰۰ دانشجوی نمونه 
آموزشی و پژوهشی، ســه فناور برتر سال، سه محصول 
یا شــرکت دانش بنیان برتر، پنج مجــری برتر طرح های 
کاربــردی، ۱۰ دانشــجوی نمونه شــاهد و ایثارگر و ۱۰ 
دانشجوی برتر فرهنگی، ورزشی تقدیر در هفته پژوهش 

اجرا خواهد شد.
معاون پژوهشــی و ارتباطات علمی دانشگاه کاشان با 
اشاره به روز ۲۷ آذر، اظهار کرد: تقدیر از  پنج استاد حوزوی 
برتر پژوهشی، پنج طلبه برتر پژوهشی، پنج نفر از فعالان 
کرسی های علمی ترویجی و سه کارآفرین برگزیده منطقه 
از دیگر برنامه های گرامیداشت پنجاهمین سال تأسیس 

دانشگاه کاشان است.
او تصریح کرد: پژوهشــگران دانشگاه کاشان در یک 
سال اخیر ۱۰۰ طرح پژوهشی با اعتبار ۱۳۰ میلیارد ریال در 
حوزه های کشاورزی، معدنی، ارتباطات و فناوری اطلاعات 
و مهندسی اجرا کرده اند که عمده آنها در ارتباط با نیازهای 
اساسی کاشان است که 6۰ طرح پژوهشی به پایان رسیده 

و نتایج آن قابل استفاده است.
شبانی نوش آبادی، اظهار کرد: ثبت سه اختراع و ثبت نام 
۴۰ نفر از استادان دانشگاه در سامانه اجرایی تقاضا و عرضه 
پژوهش و فناوری )ساتع( از اقدامات حوزه پژوهشی دانشگاه 

کاشان در سال جاری است.
معاون پژوهشــی و ارتباطات علمی دانشگاه کاشان، 
گفت: کتابخانه تخصصی دفاع مقدس در دانشگاه کاشان، 
نخستین مرجع علمی و تخصصی استان اصفهان در حوزه 
دفاع مقدس اســت که فعالیت خــود را هم زمان با آیین 
گرامیداشت پنجاهمین سالگرد راه اندازی دانش کاشان آغاز 

می کند.

33 درصد جمعیت بالای 
30 سال تیران و کرون به 

فشارخون
به گفته رئیس مرکز بهداشــت تیران و کرون بیماری 
فشارخون و دیابت به ترتیب ۳۳/6۸ درصد و ۱۳/6۸ درصد 
جمعیت بالای ۳۰ سال این شهرستان را تهدید می کند که 

نیاز به پیشگیری و مراقبت دارد.
فرید جمشیدی به ایسنا گفت: با توجه به غربالگری های 
انجام شــده تاکنون در شهرســتان ۲۰ درصــد بیماران 
فشارخون و ۱۰ درصد بیماران دیابت شناسایی شده اند و با 
توجه به حد انتظار ۳۳/6۸ درصد فشارخون و ۱۳/6۸ درصد 
دیابت نیاز به پیگیری و غربالگری مجدد وجود دارد. او افزود: 
افراد بالای ۱۸ سال با مراجعه به خانه های بهداشت و مراکز 
جامع سلامت شهری در غربالگری شرکت کرده و از لحاظ 

بیماری دیابت و فشارخون غربال می شوند.
رئیس مرکز بهداشت تیران و کرون با بیان اینکه باید 
مراقبت ها را بــرای بیماری های غیرواگیر جدی بگیریم، 
تصریح کرد: غربالگری سال های گذشته نتایج قابل تأملی 
داشته که نشان از وجود آثار بیماری در این شهرستان است.

جمشیدی خاطرنشان کرد: مراقبت های دوره ای در افراد 
در معرض ابتلا و یا علائم خفیف می تواند از شدت بیماری و 
مشکلات آینده آن جلوگیری کند. او یادآور شد: انجام تست 
قند خون و اندازه گیری فشارخون به صورت رایگان در این 

پویش انجام می شود. 
رئیس مرکز بهداشت تیران و کرون از آحاد مردم خواست 
تا ضمن شرکت در این طرح، دیگران را نیز دعوت کنند تا 
برای سلامت جامعه اقدام جدی صورت گیرد. جمشیدی، 
تغییر سبک زندگی و توجه به ورزش و مصرف غذای سالم 
را مهم خواند و گفت: فشارخون و دیابت مشکلات دیگری 
نیز در چرخه ســلامت انسان ایجاد می کند که درمان آن 

بسیار سخت است.
به گفته معاون بهداشتی شبکه بهداشت و درمان تیران 
و کرون، وضعیت سلامت نوجوانان و دانش آموزان نیز در 
این ســبک زندگی غلط دچار تهدید شده و چاقی در بین 
این قشر مشهود است. او معتقد است با  اجرای پویش ملی 
غربالگری پرفشــاری خون و دیابت این دو بیماری که از 
جمله مهم ترین تهدیدهای سلامتی مردم است با هدف 

پیشگیری و شناسایی و اقدام سریع  غربالگری می شوند.

   استان

تأمین قطعات یدکی؛ 
بزرگ ترین مشکل متروی 

اصفهان
مدیرعامل سابق شرکت متروی منطقه اصفهان با بیان 
اینکه بزرگ ترین مشــکل فعلی تأمین قطعات یدکی برای 
مترو است، گفت: قطعاتی که در این شرکت استفاده می شود، 
قطعات خاصی است و تأمین کنندگان خاص دارد، بنابراین باید 
توجه ویژه ای برای تأمین بودجه شود. به گزارش  ایمنا، علیرضا 
خورزنی با بیان اینکه کار کردن در مترو بسیار حساس است 
و توقف در این کار معنا ندارد، اظهار کرد: تاکنون به هیچ وجه 
توقف و گردش به عقب نداشته ایم و این نقشه راه کلی ما بوده 
است . او با بیان اینکه فعالیت در شرکت مترو احتیاج به انجام 
کار تیمــی دارد، افزود: در این کار تیمی به جز ذی نفعان کلی 
که شامل مردم می شود، کار تیمی دیگری میان هیئت مدیره، 
معاونــان و همکارانم و بخش بیرونی شــامل شــهرداری، 
اســتانداری و ســایر دســتگاه های بیرونی انجام می شود. 
مدیرعامل سابق شرکت متروی منطقه اصفهان با بیان اینکه 
۹ ســال از راه اندازی خط یک متــروی اصفهان می گذرد و 
همکارانم در این قســمت بیش از ۹ سال تجربه دارند، ادامه 
داد: تاکنون هیچ توقفی در مسیر حرکت و پیشرفت نداشته ایم، 
انتظار داشتیم در این مدت تقدیری از سمت شهرداری انجام 
شود. خورزنی با تأکید بر اینکه تاکنون هیچ حادثه ای در مترو 
نداشتیم، تصریح کرد: هیچ گونه استفاده ای از بیمه نداشته ایم 
و سال گذشــته بیش از یک میلیارد تشویق از این سازمان 
دریافت کردیم؛ این نشان دهنده وجود نظم و ترتیب در سازمان 
متروی اصفهان است. او با بیان اینکه تلاش کردیم همواره 
با شهرداری و قسمت های بیرونی همراه باشیم، گفت: سعی 
کردیم رابطه خوبی با استانداری داشته باشیم، همچنین درصدد 
راه اندازی یک کمیته در استانداری بودیم تا بتوانیم بودجه ای 
برای قطار برون شهری دریافت کنیم. مدیرعامل سابق شرکت 
متروی منطقه اصفهان با بیان اینکه بزرگ ترین مشکل ما 
قطعات یدکی است، تصریح کرد: قطعاتی که در شرکت مترو 
استفاده می شود، قطعات خاصی است و تأمین کنندگان خاصی 
دارد، باید توجه ویژه ای برای تأمین بودجه شود. او با اشاره به 
تلاشی که برای رفع نواقص انجام شده است، خاطرنشان کرد: 
در راستای رفع نواقص جلسات خوبی با سازمان قطار شهری 
برگزار شد و سعی کردیم برای بهبود، از ظرفیت این سازمان 
استفاده کنیم تا با توان بیشتری کار را پیش ببریم. خورزنی با 
اشاره به انجام اورهال تصریح کرد: تاکنون در حیطه اورهال 
ورود نکرده ایم، پس از ۵۰۰ کیلومتر باید اورهال انجام شود که 
در بودجه ســال گذشته تأمین نشد و امیدوارم در سال جدید 

تأمین شود. 

ظرفیت های اصفهان لابه لای 
مشکلات گم شده است

رئیس هیئت مدیره شرکت متروی منطقه اصفهان با بیان 
اینکه بزرگ ترین ظرفیت اصفهان نیروی متخصص امین و 
دقیق اســت، افزود: دقیق ترین و عمیق ترین نیروی انسانی 
کشور در این شهر حضور دارد، این نیروها به خردمندی شرکت 
مترو را ایجاد کردند و تمام ذی نفعان را شریک کردند که این 
در کشور بی نظیر است. به گزارش  ایمنا، سید مهدی ابطحی 
افزود: اصفهان مشکلات مختلفی دارد، اشکال ما این است که 

به قدری به مشکلات می پردازیم که ظرفیت ها گم می شود.
رئیس هیئت مدیره شرکت متروی منطقه اصفهان با بیان 
اینکه در حوزه فناوری هنگامی شــهرک علمی تحقیقاتی 
اصفهان ایجاد شــد که از تأســیس آن در کل دنیا ۱۰ سال 
می گذشت، ادامه داد: این پشتوانه فنی خوب در بدو تأسیس 
مترو بسیار کمک کننده بود و با توجه به اینکه قطعات اولیه 
موجود نبود، راه اندازی اولیه خردمندانه انجام شد. ابطحی با بیان 
اینکه نهاد مستقل بهره بردار در این زمینه بسیار کمک کننده 
اســت، تصریح کرد: نیروی خلاق خوب بار بزرگی از دوش 
کشور برداشته، اما کمتر تقدیر شده است؛ مدیریت شرکت مترو 
مسئولیت بسیار سنگینی است، این مکان به لحاظ پدافندی 
بسیار مهم و از لحاظ اجتماعی بسیار حیاتی است. او با اشاره 
به اینکه ۲۰ درصد حمل ونقل انبوه شــهر بر عهده شرکت 
مترو است، افزود: قبول مسئولیت در چنین مکانی دردسرهای 
زیادی دارد، بزرگ ترین داشــته شهرداری در عرصه ارزی و 
به لحاظ تخصصی در این شــرکت است، ازاین رو باید دقت 
فراوانی داشته باشیم. رئیس هیئت مدیره شرکت متروی منطقه 
اصفهان با بیان اینکه مدیریت قبلی دوره دقیق و بی حاشیه ای 
را سپری کرد، خاطرنشان کرد: هیئت مدیره خوبی در این دوره 
تشکیل شد، همچنین ورود به عرصه تجاری و به ثمر رساندن 

داشته های مترو از اتفاقات خوب دوره مدیریت قبلی بود.

مترو، خدمت رسان ترین 
شرکت شهرداری است

به گفته مدیرکل حوزه شهردار اصفهان شرکت مترو یکی 
از خدمت رسان ترین شــرکت ها و مجموعه های شهرداری 
اســت، همچنین بالاترین میزان ارتباط و خدمت رسانی به 

شهروندان را دارد.
 به گزارش  ایمنا، مسعود مهدویان فر با بیان اینکه شرکت 
مترو یکی از خدمت رســان ترین شرکت ها و مجموعه های 
شهرداری اصفهان اســت، اظهار کرد: این شرکت بالاترین 
میزان ارتباط و خدمت رسانی به شهروندان را دارد. او با بیان 
اینکه کوچک ترین خطا در مترو به شدت به چشم می آید و 
نارضایتی مردم را به همراه دارد، افزود: در دوره گذشــته کار 
بسیار دقیق و با قوتی انجام شد، ماندگاری مدیران شهرداری 
اهمیت زیادی دارد، این افراد سرمایه های شهر و شهرداری به 
حساب می آیند. مدیرکل حوزه شهردار اصفهان ضمن تشکر 
از مدیریت تخصصی و دقیق »علیرضا خورزنی« مدیرعامل 
سابق شرکت متروی منطقه اصفهان تصریح کرد: »هادی 
کریمی« مدیرعامل جدید این شرکت سوابق متعدد پژوهشی 
در حوزه حمل ونقل دارد که حضور ایشــان کمک می کند تا 

مسائل تخصصی مجموعه با قوت پیگیری شود.

    مترو

سخنگوی شــورای اسلامی شهر اصفهان لوایح بررسی 
شده در صدودوازدهمین جلسه علنی شورا را تشریح کرد.

به گزارش ایمنا، علی صالحی در گفت وگوی خبری پس 
از صدودوازدهمین جلسه علنی شورای اسلامی شهر اصفهان 
اظهار کرد: به مناسبت روز قانون اساسی جمهوری اسلامی 
ایران و در آستانه روز دانشجو، در خدمت تعدادی از دانشجویان 
حقوق دانشــگاه اصفهان و اعضــای انجمن علمی حقوق 
این دانشــگاه بودیم. این حضور در ادامه موضوع مشارکت 
دانش آموزان و دانشجویان در جلسات شورای اسلامی شهر 
و تعامل از نزدیک با پارلمان قانون گذاری شهر صورت گرفت.

او در خصوص لوایح بررســی شده در جلسه امروز گفت: 
نخستین لایحه در خصوص تجهیز و راه اندازی پنج خودروی 
ون و تخفیــف ۷۰ درصدی در رابطــه با تعرفه خدمات این 
خودروها بود؛ ضمن گرامیداشــت، دوازدهم آبان روز جهانی 
معلولان، باید خبر بدهیم که در قالب این لایحه یک اتفاق 
خوب و وعده ۱۰ ساله محقق شد و بر اساس آن نیمی از ۱۰ 
دســتگاه ون ویژه افراد معلول، با تصویب این لایحه و پس 

از طرح مراحل تأیید، در خدمت معلولان قرار خواهد گرفت.
سخنگوی شورای اسلامی شهر اصفهان گفت: با تصویب 
این لایحه شــاهد خدمت رسانی وســایل ویژه حمل ونقل 
معلولان در شــهر اصفهان خواهیم بود که امیدواریم با این 
مصوبه بخشی از دین خود را در مناسب سازی محیط شهری 
به معلولان ادا کرده باشیم تا در کنار طرح منزلت، توان خواهان، 

قدری با شرایط بهتر در محیط شهری اصفهان تردد کنند.
او ادامــه داد: امروز لایحه مســاعدت به مجمع کانون 
بازنشستگان اســتان اصفهان در رابطه با اهدای بخشی از 
مبلغ مربوط به صدور پروانه ساختمانی مطرح شد که با ارائه 

توضیحات، جمع بندی صورت نگرفت و به تصویب نرسید.
صالحی گفت: گزارش حســابرس و صورت های مالی و 
بازرس قانونی در خصوص بررســی عملکرد ۱۴۰۱ سازمان 
فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری اصفهان امروز مطرح 

و به تصویب رسید.
او بیان کرد: لایحه ادغام سازمان های حمل ونقل شهرداری 
از جمله تاکسیرانی، حمل ونقل بار و پایانه های مسافربری امروز 
مطرح شد که با توجه به توضیحات مطرح شده در جلسات 
و نکات مخالفان و موافقان مقرر شد برای بررسی بیشتر به 
کمیســیون تلفیق برگردد و امروز در خصوص اصل لایحه 

رأی گیری نشد.
سخنگوی شورای اسلامی شهر اصفهان گفت: در صحن 
امروز، همچنین لایحه تقاضای مدیریت بیمارستان فردوس 
برای اهدای زمینی به جهت احداث پارکینگ در حوالی این 
بیمارستان بررسی شد که با توجه به مسائل ترافیکی موجود در 
محل، پیشنهاد پذیرفته و با رأی همکاران این لایحه تصویب 

شد.
او ادامه داد: تفاهم نامه منطقه ۱۳ با سازمان انتقال خون 
برای واگذاری یک قطعه زمین با حفظ مالکیت زمین در این 

منطقه برای ایجاد پایگاه اهدای خون جدید در جلسه امروز 
مطرح شــد. با توجه به نیازی که در این زمینه وجود دارد و 
ازدحام در پایگاه های موجود، این لایحه به تصویب رسید تا 
شاهد راه اندازی یک مرکز انتقال خون جدید در شهر اصفهان 

باشیم.
صالحی اظهار کرد: به روزرسانی و اصلاح ترتیبات وصول 
عوارض ساختمانی و سایر مطالبات شهرداری در جلسه امروز 
مطرح شد؛ با توجه به نقطه نظرات کمیسیون اقتصادی و در 
پیش بودن ابلاغ دستورالعمل وزارت کشور برای قانون درآمد 
پایدار در سال دوم، مقرر شد لایحه تا زمان ابلاغ وزارت کشور 

مسکوت بماند و پس از آن مورد ارزیابی و بررسی قرار گیرد.
Á  دغدغه دانشجویان حقوق دانشگاه اصفهان

روی میز شورای شهر
در ادامه تعدادی از دانشــجویان حقوق دانشگاه اصفهان 
دیدگاه ها و نقطه نظرات خود را در خصوص مدیریت شهر بر 
مبنای قانون اساسی بیان کردند و اعضای شورای شهر نیز با 

آنها به گفت وگو نشستند.
Á  نخبگان دانشگاه در کنار مدیریت شهری قرار

گیرند
محمد نورصالحی، رئیس شورای اسلامی شهر اصفهان در 
این جلسه اظهار کرد: آمادگی داریم تا نخبگان دانشگاه در کنار 
مدیریت شهری، با مشارکت به رفع مشکلات و ارتقای شرایط 

زیست محیطی کمک کنند.
او افزود: کمیسیون های تخصصی شورای اسلامی شهر 
با دعوت از انجمن علمی حقوق می توانند، با احصای ایده ها و 

پیشنهادهای آن ها، این موارد را پیگیری کنند.
Á  یک بال قانون اساسی که به شوراها اختصاص

دارد، بسته است
عبــاس حاج رســولی ها، رئیس کمیســیون اقتصادی، 

ســرمایه گذاری و گردشگری شورای اسلامی شهر اصفهان 
با اشــاره به خاطرات دوران دانشجویی خود در روز دانشجو و 
مبارزات علیه رژیم ستم شــاهی با تأکید بر اینکه نباید تاریخ 
را فراموش کنیم، اظهار کرد: شوراها دیر فعالیت خود را آغاز 
کردند، در حقیقت قانون اساسی دارای دو بال مجلس شورای 
اسلامی و شوراها است که اکنون یک بال قانون اساسی که به 
شوراها اختصاص دارد، بسته است. او افزود: درخواست می کنم 

شوراها مطالبات به حق مردم را طلب کنند.
Á  مدیریت شهر »شهر جو« شبیه سازی  طرح 

برای دانشجویان است
مصطفی نباتی نژاد، رئیس مرکز پژوهش های شــورای 
اسلامی شــهر اصفهان نیز با بیان اینکه در موضوع مسائل 
زیست محیطی اجماع از سوی همه گرایش ها و ذهنیت های 
مختلف وجود دارد، اظهار کرد: هر فردی در هر جایگاهی که 
ایستاده اســت باید ببیند برای حل این مشکلات چه کاری 
می تواند انجام دهد، شــما دانشجویان، دانش حقوقی دارید، 
بنابراین پیرامون حقابه زیست محیطی شهر اصفهان و بی آبی، 
در چهارچوب قانون اتفاقاتی را رقم بزنید تا دانشگاه پیشران 
باشد. رئیس مرکز پژوهش های شورای اسلامی شهر اصفهان 
با اشاره به طرح »شهرجو« تصریح کرد: این طرح شبیه سازی 
مدیریت شهر برای دانشجویان است، دانشجویان برای تجربه 
این فرایند می توانند با تشکیل گروهی در بازدیدهای مستمر و 
جلسات شرکت کنند و با فرآیند و سیستم شهرداری آشنا شوند.

به گفته او حضور دانشجویان در طرح شهرجو می توانند 
زمینه ساز تشکیل انجمن دانشجویی به نام شهرجو در دانشگاه 

باشند.
Á  افراد دارای مشکلات تنفسی به دلیل آلودگی

هوا در خانه ها حبس شده اند
احمد شــریعتی، عضو کمیســیون ویــژه آب و مناطق 

کم برخوردار شورای اسلامی شهر اصفهان نیز با تأکید بر اینکه 
انقلاب مدیون دانشگاه و حوزه است، اظهار کرد: هر حرکتی 

توسط حوزه و دانشگاه آغاز شده به نتیجه رسیده است.
او با اشــاره به مشکلات اشاره شده از سوی دانشجویان 
همچون فرونشست، خشکسالی و آلودگی هوا گفت: امروز 
من در جلســه ماسک زدم تا با افرادی که مشکلات تنفسی 
دارند همدردی کنم، متأسفانه این افراد به دلیل آلودگی هوا 
که روزهای آتی نیز اوج می گیرد، نمی توانند از هوای آزاد بهره 

ببرند در خانه ها حبس شده اند.
عضو کمیســیون ویژه آب و مناطق کم برخوردار شورای 
اسلامی شهر اصفهان تصریح کرد: دانشجویان به ویژه آن ها 

که در حقوق سرآمد هستند، می طلبد مطالبه گری کند.
Á  فرونشست در بناهای تاریخی، اتفاق ناگواری

است
رســول میرباقری، رئیس کمیســیون عمران، معماری، 
شهرسازی و بافت تاریخی شورای اسلامی شهر اصفهان نیز 
با اشــاره به اینکه یکی از اتفاقات ناگوار در شهر فرونشست 
در بناهای تاریخی است، اظهار کرد: طبق قانون هر نهادی 
که متولی بناهای تاریخی است، موظف به حفظ و نگهداری 
از آن اســت، اما میراث فرهنگی، اوقاف و راه و شهرسازی و 
مجموعه های دولتی این قانون را عمل نمی کنند که موجب 

شده است شاهد اتفاقات ناگوار باشیم.
او افزود: ممکن اســت اتفاقاتی رخ دهد که قابل جبران 
نباشد، بنابراین انجمن علمی حقوق دانشگاه اصفهان می توانند 
دست به دست هم دهند و پیرامون این موضوع مطالبه گری 
کنند. رئیس کمیسیون عمران، معماری، شهرسازی و بافت 
تاریخی شورای اسلامی شهر اصفهان افزود: اگر مسئولان 
میراث نمی توانند حافظ آثار تاریخی باشند، آن را به مردم واگذار 

کنند و از ظرفیت آن ها بهره مند شوند.

تخفیف ۷۰ درصدی خدمات ون ویژه معلولان

بـه گفته شـهردار اصفهـان طـی دو هفته گذشـته ۵۰ 
دسـتگاه اتوبـوس ۱۸ متـری خریـداری کردیـم و در حال 
انعقـاد قـرارداد خریـد ۵۰ دسـتگاه اتوبوس برقی هسـتیم.
بـه گـزارش ایمنـا، علـی قاسـم زاده در دیـدار بـا اهالی 
منطقه سـه شهرداری اصفهان که در مسجد صاحب الزمان 
)عج( برگزار شـد، اظهار کرد: طی دو سـال اخیـر، در ارتباط 
بـا کارگـزاران سـطوح مختلـف از جمله دولـت، همچنین 
ارتبـاط بـا مـردم متوجـه شـدم کـه دولت مـردان و عمـوم 
مـردم شـناخت کاملـی از شـهرداری ها ندارنـد و در جریان 

حجـم، نوع و سـطح اقدامات شـهرداری نیسـتند.
او بـا بیـان اینکـه چنـد سـطح مدیریتـی داریـم در 
شـهرداری وجـود دارد که هرکـدام موضوعیـت دارد، افزود: 
به طورمعمـول در رأس یـک هـرم مدیریتـی، مدیریـت 
اسـتراتژیک وجـود دارد کـه در آن افق و مسـیر مشـخص 
شـده اسـت، همچنین معین می شـود کـه ۱۰ سـال آینده 
بـه کجـا خواهیـم رسـید و از کـدام راه باید حرکـت کنیم.
شـهردار اصفهان با بیان اینکه در این سـطح مدیریتی، 
شـورای اسـلامی شـهر و شـهرداری باید برای خود برنامه 
اسـتراتژیک طراحـی و تدوین کند، تأکید کـرد: در این دوره 
بـا توجه به تفکر غالب شـورای اسـلامی شـهر و انتظاری 
کـه از شـهردار منتخـب خـود داشـتند، توانسـتیم برنامـه 
هشت سـاله ای را تـا ۱۴۱۰ تدویـن کنیـم و در حـال حاضر 
آگاه هسـتیم کـه چه اقداماتـی باید تا این افق انجام شـود.
قاسـم زاده با بیان اینکه برنامه ۱۴۱۰ شـامل پنج هدف 
کلان، ۲۱ هـدف کوچـک، ۱۲۳ راهبـرد و تعـدادی هـدف 
شـاخص ذیـل هر راهبرد می شـود، گفت: تمـام این برنامه 
ذیل چتر ارزشـی اسـت که هفت ارزش بر آن حاکم اسـت 
و آن ارزش هـا طبـق نـگاه انقلابی و اسـلامی برنامه ریزی 

و تدوین شـده است.
او ادامـه داد: سـطح دوم، مدیریـت برنامه ریـزی اسـت 
کـه ایـن برنامه ریزی هشت سـاله بایـد برش سال به سـال 
داشـته باشـد و بـا توجـه بـه اهـداف پیش بینی شـده، هر 
سـال بخشـی از این اهـداف تحقق پیـدا کند کـه در حال 
حاضـر بـرش ۱۴۰۳ آمـاده شـده و در هفته هـای آینـده 

تحویل شـورای اسـلامی شـهر خواهد شـد.
شـهردار اصفهـان با بیان اینکه سـطح سـوم مدیریت، 
مدیریـت اجرایـی اسـت، خاطرنشـان کـرد: دولـت هرگـز 
مدیریت اسـتراتژیک و مدیریت برنامه ریزی به این شـکل 
نـدارد، اما در شـهرداری تمـام این موارد قائم به شـهرداری 

و شـورای اسلامی شـهر است.
Á  پنج هزار هکتار فضای ســبز اصفهان را با

وجود شرایط بی آبی، خشــک بودن چاه ها و 
زاینده رود باید زنده نگه داریم

قاسـم زاده گفـت: در سـطح چهـارم مدیریـت و برنامه 

اجرایـی، بودجـه ای کـه بـر اسـاس آن برنامـه راهبـردی 
تدویـن و تصویـب شـده اسـت و تصمیمـات مرتبـط را به 
مدیـران مناطـق پانزده گانه اعلام می کنیم، از این رو سـهم 

هرکـدام در تحقـق این برنامه مشـخص شـده اسـت.
او افـزود: گاهـی همه چیز طبـق برنامه پیـش نمی رود، 
از ایـن رو سـطح پنجم »مدیریت بحران« اسـت؛ مدیر باید 
قـدرت مدیریـت بحران را داشـته باشـد و مدیران شـهری 
بایـد توانمند باشـند تـا اگر هنـگام اجرای طرح بـا بحرانی 
روبـه رو شـدند، بتوانند به صـورت فوری بحـران را مدیریت 

کنند.
شـهردار اصفهان تأکید کرد: دو کار عمده در شـهرداری 
داریم که کار نخسـت نگهداشـت شهر اسـت؛ در این راستا 
بایـد از کالبـد، معابـر، فضـای سـبز، روح و روان، هویـت و 

شـخصیت شـهر نگهداری و حفاظت کنیم.
به صـورت  شـهرداری  اینکـه  بیـان  بـا  قاسـم زاده 
بیسـت وچهار سـاعته و بـدون توقـف در حـال فعالیـت 
اسـت، گفت: در کالبد شـهر، شـهرداری طی شـبانه روز ۵۰ 
میلیـون مترمربـع از معابـر را نظافت می کنـد، به طوری که 
از سـاعت ۲۲:۰۰ رفتگران به معابر سـطح شـهر می آیند تا 
شـهروندان صبح زود شاهد شـهری تمیز باشند؛ همچنین 
پنـج هـزار هکتـار فضای سـبز را با وجـود شـرایط بی آبی، 
خشـک بـودن چاه هـا و زاینده رود بایـد زنـده نگه داریم که 
در آخریـن اقـدام بـرای زنده نگه داشـتن درختان از پسـاب 
اسـتفاده می کنیـم که نیاز بـه تصفیه خانه های متعـدد دارد.

او ادامـه داد: تعدادی از درختان چهارباغ عباسـی قدمتی 
۱۵۰ سـاله دارد و بعضی از درختان شـهر اصفهان در ناژوان 
و محلـه باباطاهـر قدمتـی حـدود دو هـزار سـاله دارند که 

اگـر یکـی از ایـن درختـان از بیـن بـرود، ۱۰۰ سـال طول 
می کشـد تا مجـدد درختـی جایگزیـن آن شـود؛ البته این 
مـوارد تنها مختص دوره ششـم مدیریت شـهری نیسـت.

شـهردار اصفهـان بـا اشـاره به اینکـه در هر شـبانه روز 
حـدود پنـج هـزار تـن زبالـه تـر و خشـک از سـطح ایـن 
کلان شـهر جمع آوری شـود، گفـت: زباله هـای خانگی هر 
روز جمـع آوری و وارد کارخانـه پـردازش پسـماند می شـود 
تـا پـس از تفکیـک، تبدیل بـه مواد سـوختنی، بـرق، مواد 

بازیافـت و کود شـود.
Á  64 درصد بودجه عمرانی در حوزه ترافیک و

حمل ونقل هزینه می شود
قاسـم زاده بـا اشـاره بـه بودجـه و اعتبـارات شـهرداری 
اصفهان در سـال جـاری ادامه داد: بودجه ۱۴۰۲ شـهرداری 
اصفهـان و سـازمان های وابسـته حـدود ۲۳ هـزار میلیـارد 
تومـان اسـت، از ایـن رو باید ماهانـه دو هزار میلیـارد درآمد 

کسـب کنـد و دو هـزار میلیـارد تومان خـرج کنیم.
او تصریـح کـرد: تنهـا بودجـه دولتـی سـال جـاری 
شـهرداری 6۰۰ میلیـارد تومـان اوراق مشـارکت بـود کـه 
بازپس دهـی ۵۰ درصـد آن بـا دولـت و ۵۰ درصـد دیگر بر 
عهده شـهرداری اسـت و در اصل حدود ۳۰۰ میلیارد تومان 
از بودجـه ۲۳ هـزار میلیارد تومانی سـال جـاری را دولت به 
شـهرداری اصفهان بـرای پروژه قطار شـهری کمک کرد.
شـهردار اصفهان گفت: سـال جـاری ۷۰ درصد بودجه 
شـهرداری بـرای اقدامـات عمرانـی و ۳۰ درصـد آن برای 
اقدامـات جـاری هزینـه می شـود کـه از ۷۰ درصـد بودجه 
عمرانـی، 6۴ درصـد آن در حـوزه ترافیـک و حمل ونقـل 
هزینـه می شـود. او اضافـه کـرد: در حـوزه حمل ونقـل و 

ترافیـک، اولویـت نخسـت را خـط دوم قطار شـهری قرار 
داده ایـم، زیـرا قطـاری شـهری پاک تریـن و سـالم ترین 

وسـیله بـرای حمل ونقل اسـت.
روزانـه ۴۰۰ هزار نفر از شـهروندان اصفهانی سـفرهای 
درون شـهری خـود را بـا اسـتفاده از وسـایل نقلیه عمومی 
انجـام می دهند کـه از این تعداد ۱۲۰ هـزار نفر با خط یک 
قطار شـهری جابه جا می شـوند قاسـم زاده با بیان اینکه در 
حـال حاضـر احـداث هـر کیلومتر قطار شـهری سـه هزار 
میلیـارد تومان هزینـه لازم دارد، تأکید کـرد: تصمیم داریم 
به عنـوان یک کار اساسـی و زیربنایی، فاز نخسـت خط دو 

قطـار شـهری را تا پایان سـال آینده راه انـدازی کنیم.
شـهردار اصفهـان گفـت: روزانـه ۴۰۰ هـزار نفـر از 
شـهروندان سـفرهای درون شـهری خـود را بـا اسـتفاده از 
وسـایل نقلیه عمومی انجام می دهند کـه از این تعداد ۱۲۰ 
هـزار نفـر بـا خـط یـک قطـار شـهری جابه جا می شـوند.
او بـا بیـان اینکه زیرزمین این شـهر، دو هزار نفر کارگر 
و مهندس در دو شـیفت و بعضی ایسـتگاه ها سـه شـیفت 
تـلاش می کننـد تا خط دوم قطار شـهری راه اندازی شـود، 
افزود: بزرگترین شـرکت های عمرانـی در راه اندازی خط دو 
قطار شـهری کمـک می کنند تـا این خط هرچه سـریع تر 

به بهره برداری برسـد.
Á  بخشــی از حلقه چهارم را در دوره ششم

مدیریت شهری اصفهان به ثمر می رسانیم
قاسـم زاده بـا بیـان اینکـه حلقـه چهـارم ۷۸ کیلومتـر 
طـول دارد و تصمیـم داریـم تـا آن بخشـی از حلقه چهارم 
کـه در محـدوده شـهر اصفهـان قـرار دارد را در ایـن دوره 
مدیریت شـهری به ثمر برسـانیم، گفت: مسـیر این رینگ 
از کنـار کارخانـه قنـد در خیابـان جـی آغـاز می شـود و تـا 
سپاهان شـهر، شـهر ابریشـم، میدان جمهوری اسـلامی و 

دولت آبـاد ادامـه پیـدا می کنـد.
او بـا اشـاره بـه وضعیـت شـرکت واحـد اتوبوسـرانی 
اصفهـان اظهار کرد: سـال ۱۳۹6، ۱۴۰۰ دسـتگاه اتوبوس 
در حـال سـرویس دهی به شـهروندان و اوایل دوره ششـم 
مدیریـت شـهری ۵۷۰ اتوبـوس در حـال سـرویس دهی 
بـود، از ایـن رو طـی دو سـال گذشـته تلاش کردیـم تعداد 

اتوبوس هـا بـه اسـتاندارد لازم برسـد.
شـهردار اصفهان خاطرنشان کرد: طی دو هفته گذشته 
۵۰ دسـتگاه اتوبوس ۱۸ متری خریـداری کردیم و در حال 

انعقاد قرارداد خرید ۵۰ دسـتگاه اتوبوس برقی هسـتیم.
او بـا اشـاره بـه سـفر تعـداد بسـیاری از مـردم کشـور 
چیـن به اصفهان تصریح کرد: مشـکل اصلـی اصفهان در 
صنعـت گردشـگری کمبود هتل اسـت کـه دو هفته پیش 
هتـل پنـج سـتاره چهارباغ افتتاح شـد و سـال آینـده هتل 

جهان نمـا نیـز افتتاح خواهد شـد.

50 اتوبوس برقی به اصفهان می آید

در صد و دوازدهمین جلسه علنی شورای اسلامی شهر اصفهان تصویب شد
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جامعه

توقیف 450 خودروی شوتی در 
سراسر کشور

گروه جامعه: رئیس پلیس امنیت اقتصادی فراجا با اشاره 
به اجرای چهاردهمین مرحله طرح سراسری مقابله با قاچاق 
کالا و ارز در کشــور، از شناســایی و توقیف ۴۴۷ خودروی 
شوتی خبر داد. خودروهای شوتی، خودروهای سواری هستند 
که برای جابه جایی صدها کیلوگرم بار قاچاق دست کاری و 
تقویت می شوند؛ عمده تقویت این خودروها در موتورهایشان 
برای ســرعت بالا و فرار از پلیس اســت. خودروهای شوتی 
که عمدتا از نوع پژو ۴۰۵، زانتیا، پژو پارس و ســمند هستند، 
درزمینــه قاچاق کالا از مبادی ورودی کشــور مانند مناطق 
بندری جنوب و شــمال و مناطق مرزی در شــرق و غرب 
فعالیت می کنند و مقصد اصلی آنها نیز بازار پایتخت اســت. 
پلاک های مخدوش یا حتی نداشتن پلاک، سرعت های بسیار 
بالا، رانندگی مخاطره آمیز و گاه وحشت آفرین، ایجاد مزاحمت 
برای رانندگان دیگر، آلودگی صوتی، دست کاری فنی خودرو 
از جمله تخلفات این خودروهاست؛ رانندگان شوتی که خود 
را به اصطلاح »ســلاطین جاده« می دانند، در کنار تخلفات 
فاحش رانندگی، با کمک به چرخه قاچاق کالا، نظم اقتصادی 
را نیز بر هم می زنند. در ســال های اخیر شمار این خودروها 
برای حمل کالای قاچاق به طور محسوســی افزایش یافته 
که به یکــی از مخلان نظم اقتصادی به خصوص در حوزه 
بازار و تولیدات داخلی منجر شــده است و ضربه شدیدی به 
تولیدکنندگان بومی وارد کرده است. طبق گزارش پلیس این 
خودروها سالانه ۴۰۰ کشته از مردم می گیرند و برآورد می شود 
بیش از ۴۰ هزار خودرو شوتی در سراسر کشور فعال هستند. 
پلیس امسال طی ســه طرح برای مقابله با حاملان کالای 
قاچاق هزار و ۴۷۵ دســتگاه از خودروهای شوتی را توقیف 
کرده است. فعالیت خودروهای شوتی انتقاد فرماندهان ارشد 
انتظامی را نیز به همراه داشــته است؛ به تازگی سردار قاسم 
رضایی جانشین فرمانده انتظامی جمهوری اسلامی با تأکید بر 
لزوم برخورد جدی با خودروهای شوتی گفت: استفاده از این 
خودروها در حال تبدیل به بدعت و شیوه ای رایج در جابه جایی 

کالای قاچاق است.

اهدای خون را در روزهای 
آلودگی هوا به تعویق نیندازید

مدیرکل انتقال خون استان تهران با تأکید بر اینکه آلودگی 
هوا نباید اهدای خون را به تعویق بیندازد، از مردم خواست برای 
تأمین فرآورده های خونی بیماران نیازمند به خصوص مبتلایان 
به سرطان و افراد نیازمند به پیوند مغز استخوان مشارکت کنند.
سید منتظر شبر به ایرنا گفت: نیاز به خون همیشگی و 
فقط تأمین خون از طریق اهدای آن امکان پذیر اســت اما با 
افزایش میزان آلایندگی هوا، شــیوع بیماری های تنفسی از 
جمله آنفلوانزا، کرونا و سرماخوردگی پیش بینی می شود میزان 
استقبال برای اهدای خون کاهش یابد. او با بیان اینکه روزانه 
حدود ۱۳۰۰ واحد خون در تهران اهدا می شود، اظهار داشت: 
حــدود ۱6۰۰ واحد خون را در تهران حاصل میزان مجموع 
اهدای خون و استفاده از ذخایر قبلی، توزیع می کنیم و با توجه 
به اینکه طول عمر خون یک ماه است، از مردم می خواهیم 
همچنان مانند دوره های گذشــته، اهدای خون را در اولویت 
امور خود حتی در شــرایط وارونگی هوا قرار دهند و تعللی در 
آن نداشته باشند. شبر تأکید کرد: از خون اهدا شده پلاکت و 
پلاســما نیز تولید می شود و عمر مصرف آنها به ترتیب سه 
روز و یک سال است که بیماران مزمن از جمله به خصوص 
مبتلایان به سرطان و افراد نیازمند به پیوند مغز استخوان نیاز 
شدید به آن دارند. این مقام مسئول با بیان اینکه نیاز به خون 
و فرآورده هــای خون به صورت مــداوم وجود دارد و به طور 
مرتب هم در حال افزایش است، تصریح کرد: همان طور که 
کشورهای درحال توسعه امکانات تشخیصی و درمانی خود را 
در مورد درمان بیماری های گوناگون، مانند انواع ســرطان ها 
گسترش می دهند، بیشتر به تزریق خون احتیاج پیدا کرده اند و 
این نیاز هم به طور مستمر افزایش می یابد. به گفته او، اهدای 
خون ضروری است و هیچ جایگزینی برای آن وجود ندارد و 
برخی بیماران برای بهره مندی از یک زندگی به نسبت طبیعی 
برای همه عمر باید به شکل منظم خون یا فرآورده های خون 

دریافت کنند. 

افزایش ارائه خدمات در منزل 
به معلولان 

گروه جامعه: به گفته رئیس ســازمان بهزیســتی کشور 
بخــش قابل توجهی از افراد دارای معلولیت خدمات موردنیاز 
خود را از مراکز ارائه خدمات توان بخشی و مراقبتی در منزل 
دریافت می کنند و این، تنها بخشی از تلاش هایی است که 
در مسیر فراگیرسازی خدمات موردنیاز افراد دارای معلولیت 
انجام می شــود. علی محمد قادری در پیام خود به مناسبت 
روز جهانی معلولان -۱۲ آذرماه- افزود: با وجود تلاش هایی 
که در زمینه پیشگیری از انواع معلولیت ها صورت می گیرد، 
بروز معلولیت ها در ســنین مختلف را باید به عنوان واقعیتی 
انکارناپذیر بپذیریم و برای انجام مداخلات به هنگام در آموزش 
و توان بخشی افراد دارای معلولیت تلاش کنیم و این همان 
رسالتی است که سازمان بهزیستی مفتخر به انجام آن است. 
وی با بیان اینکه خدمت رسانی مؤثر به افراد دارای معلولیت، 
رسالتی پرافتخار برای سازمان بهزیستی است، افزود: نگاهی 
به روزشمار مناسبت ها بار دیگر توجه ما را به دوازدهم آذرماه، 
روز جهانی افراد دارای معلولیت معطوف می سازد و تعهدی را 
که در مسیر توانمندسازی و تلفیق اجتماعی این افراد بر عهده 
داریم به ما یادآوری می کند. رئیس سازمان بهزیستی کشور 
گفت: سازمان بهزیستی که از سازمان های مردم نهاد برآمده 
از انقلاب شکوهمند اسلامی به شمار می رود، از بدو تشکیل 
تاکنون ارائه خدمات آموزشی توان بخشی، مراقبتی و حمایتی 
بــه گروه های دارای معلولیت را در زمره اولویت های خویش 
قرار داده و در این مســیر از همیاری سازمان های غیردولتی 
فعــال در امور معلولان و نخبگان دارای معلولیت، بهره های 

فراوان برده است.

حمایت 4۱ هزار نیکوکار 
اصفهان از نیازمندان

 
گروه جامعه: به گفته معاون توسعه مشارکت های مردمی 
کمیته امداد امام خمینی )ره( در ۵۴6 مرکز نیکوکاری در نقاط 
مختلف سطح اســتان، امور خیر و دستگیری از نیازمندان با 

مشارکت ۴۱ هزار و ۲۰۰ نیکوکار انجام می شود.
علی اخلاقی  بیان کرد: نیکواندیشان در اصفهان تاکنون 
به ۱۴۷ هزار و ۵۸۰ نیازمند و مددجوی شناســایی شده ۵۰۹ 
میلیارد تومان به صورت نقد، کالا و ارائه خدمات کمک رسانی 
کرده اند. او افزود: مراکز نیکوکاری در محلات مختلف با هدف 
شناسایی نیازمندان و خیران مناطق شهری و روستایی مستقر 
شده اند که زمینه مشارکت اقشار مختلف مردم در کار خیر را 
فراهــم می کنند. اخلاقی با بیان اینکه بر این باوریم کار خیر 
را باید مردمی کنیم، افزود: اگر این مســیر تنها به چند نهاد 
دولتی محدود شود فرهنگ انفاق، ایثار و احسان آن چنان که 
شایسته است شکوفا نمی شود. معاون توسعه مشارکت های 
مردمی کمیته امداد امام خمینی )ره( به مشارکت خودجوش 
و حمایت های موردی خیــران از خانواده های نیازمند و رفع 
مشکل مقطعی اشاره کرد و گفت: برخی از افراد در یک مقطع 
زمانی دچار مشکل می شوند که به صورت یک مورد و کمک 
بلاعوض مشکل آنان حل و زندگی آنان از نابسمانی ها گذر 

می کند.

بهزیستی اصفهان نیازمند یاری 
سایر دستگاه ها

 
به گفته مدیرکل بهزیســتی اصفهان این اداره برای ارائه 
خدمات بهتر و بیشــتر به توان جویان اســتان، نیازمند یاری 
دستگاه های عهده دار مسئولیت بر اساس قانون مصوب مجلس 
در سال ۹۷ است. به گزارش ایرنا، ناصر چاووشی در همایش 
»روز جهانی افراد دارای معلولیت« در دانشگاه اصفهان افزود: 
بهزیستی به عنوان متولی اصلی رسیدگی به امور مددجویان و 
معلولان زیرپوشش، مانند نخِ تسبیح و دستگاه های عهده دار 
مسئولیت قانونی در این زمینه مانند دانه های تسبیح هستند که 
اگر به درستی در کنار هم قرار بگیرند، اتفاقات خوبی برای جامعه 

هدف رقم خواهد خورد.
او اظهار داشت: از سوی دیگر آموزه های انسانی و اعتقادی 
موجب شده است که افراد نیکوکار نیز به مسئولیت خود در قبال 
افراد واجد نیازهای ویژه عمل کنند و شرایط مناسبی را برای 

فعالیت اجتماعی و زیستی توان جویان رقم بزنند.
مدیرکل بهزیســتی اصفهان افزود: در این راســتا تنها 
مجموعه و سازمان مردم نهاد در زمینه مناسب سازی فضا برای 
تردد معلولان با عنوان »فرصت برابر« در کشــور در استان 
اصفهان به ثبت رسیده است. او درباره اتفاقات مطلوب رخ داده 
امسال برای توان جویان زیرپوشش این نهاد در استان گفت: با 
پیگیری  صورت گرفته تمام معلولان استان، زیرپوشش بیمه 
درمانی سلامت قرار گرفتند. چاوشی افزود: به یمن اقدامات 
صورت گرفته، تعداد پیش نوبتی ها برای دریافت حق مستمری 
از بهزیستی استان به صفر رسید و مستمری ماهیانه آنها برقرار 
شد و میزان پرداختی بابت حق پرستاری نیز افزایش یافت. او 
استخدام ۴۰ مددجوی بهزیستی استان در آموزش وپرورش را 
بر اساس قانون تخصیص سه درصد استخدامی در هر دستگاه 
را از دیگــر اتفاقات خوب در ماه های اخیر عنوان کرد و گفت: 
می کوشیم تا ۲ هزار و ۴۰۰ نفر دیگر از مددجویان خود را در 
بخش های غیردولتی استان به کار گماریم. مدیرکل بهزیستی 
اصفهان افزود: در حوزه مســکن نیز مقرر شد تا مددجویانی 
که قــادر به پرداخت آورده اولیه خود در طرح مســکن ملی 
نبودند، حذف نشوند. او به تلاش بهزیستی با همکاری یکی 
از شرکت های بزرگ اســتان برای تأمین ویلچر برقی برای 
مددجویانی که امکان استفاده از ویلچر دستی را ندارند اشاره 
کرد و گفت: در این راستا در آینده نزدیک ۲۵۰ دستگاه ویلچر 
برقی در اختیار این مددجویان قرار خواهد گرفت که اولویت با 

دانش آموزان و دانشجویان است.

ارائه ۲۲0 خدمت 400 نفر بیمار 
اچ آی او مثبت در اصفهان

 
بنا به گفته معاون پیشــگیری اداره کل بهزیستی استان 
اصفهان بیش از ۲۲۰ نوع خدمت اجتماعی، فردی، خانوادگی و 
معیشتی به بیش از ۴۰۰ نفر بیمار »اچ آی او« مثبت در اصفهان 
ارائه شده است. سمیه کریمی به ایرنا گفت: اول دسامبر، روز 
جهانی ایدز و شعار امسال ارتقای خدمات تشخیص و درمان 
»اچ آی او« با مشــارکت اجتماعی است که بهزیستی استان 
اصفهان ۲۲۰ نوع خدمت شامل کمک هزینه خدمات دارویی، 
دندان پزشکی، معیشتی شامل کمک به خرید وسایل مدرسه 
فرزندان، مشاوره و مددکاری، رفع مشکلات زندگی فردی را 
در 6 ماه گذشته به ۴۰۰ بیمار »اچ آی او« مثبت ارائه داده است. 
او افزود: آموزش های غلط و نوع راه های انتقال بیماری، منجر 
شده است تا انگ مرتبط با اعتیاد و روابط جنسی با بیماری »اچ 
آی او« عجین شود و از طرفی تنها عامل وحشت مردم از فرد 
مبتلا به »اچ آی او«، دانش ناکافی اســت. معاون پیشگیری 
اداره کل بهزیستی استان اصفهان تصریح کرد: مردم از فردی 
می ترســند که هیچ خطری نمی تواند برای آنها و جامعه آنها 
داشــته باشد و این موجب می شود فرد مبتلا برای مراقبت و 
درمان اقدام نکنــد زیرا همین قضاوت عمومی در مورد آنان 
وحشــتی به همراه دارد که صدهــا برابر بیش از هر بیماری 
مهلــک می تواند زندگی آنان را تحت تأثیر قرار دهد. او ادامه 
داد: این وحشت آن قدر زیاد است که خیلی وقت ها برای آنکه 
رازشان برملا نشود حاضر نیستند برای درمان و مراقبت مراجعه 
کنند و به این ترتیب زنجیره انتقال بیماری ادامه می یابد. کریمی 
بیان کرد: بر همین اساس علاوه بر اینکه افراد به بیماری های 
عفونی مبتلا نخواهند شد، بیماری »اچ آی او« را به سایر افراد 
هم انتقال نخواهند داد و می توانند ازدواج کنند و همسر آنها تنها 
با یک اقدام ساده ی استفاده از »کاندوم« به بیماری مبتلا نشده 

و زنجیره انتقال بیماری به افراد دیگر جامعه قطع خواهد شد.

  کوتاه از اصفهان   کوتاه از کشور

بی جیره و مواجب ها

دکترای فیزیوتراپی و عضو هیئت علمی گروه فیزیوتراپی 
دانشگاه علوم پزشــکی اصفهان با اشاره به دو برابر بودن 
احتمال بروز الگوی زندگی کم تحرک در توان خواهان گفت: 
بسیاری از خانواده ها فیزیوتراپی را به عنوان هزینه ای اضافی 

در نظر می گیرند، درصورتی که تأثیر آن انکارناپذیر است.
طیبه روغنی با بیان اینکه واژه معلولیت در سراسر جهان 
به علت داشــتن بار منفی برای فرد، خانواده و اطرافیان او، 
کنار گذاشته شده است، گفت: در حال حاضر از واژه هایی 

جدیدتر مانند کم توان، ناتوان و توان خواه استفاده می شود.
او با اشاره به اهمیت استقلال عملکردی برای افراد از 
بدو تولد به منظور انجام امور افزود: عوامل متعددی می تواند 
روی استقلال عملکردی افراد تأثیرگذار باشد؛ در واقع بدن 
انسان از مجموعه سیستم ها تشکیل شده است که مجموع 
تمام این سیستم ها باید در شرایطی طبیعی باشند تا افراد 

توان انجام فعالیت ها به شکل صحیح را داشته باشند.
دکترای تخصصی فیزیوتراپی تصریح کرد: درصورتی که 
در هر یک از سیستم های بدن فرد، اختلالی اتفاق بیفتد که 
بر فعالیت ها و مشــارکت های فرد تأثیرگذار باشد و او را به 
سمت وابستگی پیش ببرد، می گوییم که این فرد، کم توان 

یا ناتوان است.
Á  زنگ خطــر الگوی زندگــی بی تحرک و

کم تحرک برای توان خواهان
او با بیــان اینکه طیف ناتوانی ها وســیع اســت که 
به طورکلی می توان به ناتوانی های حسی، ذهنی و اختلالات 
جسمی حرکتی اشاره کرد، ادامه داد: به جز اختلال اولیه که 
در افراد توان خواه تشخیص داده می شود، مهم ترین دغدغه 
سازمان های بهداشتی، زنگ خطر الگوی زندگی کم تحرک 

و بی تحرک برای این افراد است.

روغنی با اشــاره به اینکه خطر پیش رفتن به ســمت 
الگوی کم تحرکی و بی تحرکی در افراد ناتوان یا کم توان، 
دو برابر بیشتر از سایر افراد است، گفت: با توجه به موارد ذکر 
شده، این افراد بیشتر در معرض ابتلا به انواع بیماری ها از 
جمله بیماری های قلبی و عروقی یا پوکی استخوان، قرار 

می گیرند.
او اضافه کرد: کم تحرکی منجر به افزایش فشار روحی 
افراد ناتوان یا کم توان می شود و بیماری های ثانویه ای که 
در پی این موضوع فرد را تهدید می کند، اختلالات جدیدی 
برای افراد به همراه خواهد داشــت و سطح عملکرد او را 
کاهش خواهــد داد؛ در واقع افراد با قرارگیری در این الگو 
خود را گرفتار چرخه ای معیوب می کنند و به تدریج از کیفیت 

زندگی آنها کاسته می شود.
Á  آموزش و تغییر سبک زندگی افراد، لزومی

برای پیشگیری از کم تحرکی
عضو هیئت علمــی گروه فیزیوتراپی دانشــگاه علوم 
پزشکی اصفهان با بیان اینکه سیستم بهداشت جهانی سعی 
بر این دارد که با استفاده از آموزش های به موقع برای این 
افراد از بروز الگوی زندگی کم تحرک و بی تحرک پیشگیری 
کند، افزود: فیزیوتراپی و توان بخشی، یکی از سرویس های 
درمانی به منظور ارائه آموزش های لازم به افراد به شــمار 
می رود. او تصریح کرد: به منظور پیشگیری از بروز الگوی 
زندگی ذکر شده، تغییر سبک زندگی افراد توان خواه مدنظر 
قرار دارد و چه بسا این تغییر می تواند منجر به پیش گرفته 

شــدن الگوی زندگی با تحرک توسط فرد توان خواه شود؛ 
آمــوزش خانواده و فرد توان خواه محور اصلی این تغییر به 

شمار می رود.
روغنی با اشــاره به اینکه آموزش ها فرمی مشــخص 
ندارد و با ارزیابی ها و بررسی های تخصصی، آموزش های 
مخصوص به هر فرد در نظر گرفته می شود، ادامه داد: در 
ارتباط با افراد توان خواه تیمی متخصص شــامل پزشک، 
پرستار، مددکار، روان شناس و تیم توان بخشی فعالیت دارند.

Á  مقاومت خانواده افــراد توان خواه برای
مراجعه به فیزیوتراپی

او گفت: تیم توان بخشی شامل فیزیوتراپیست هایی به 
عنوان متخصص علم حرکت است و یک فیزیوتراپیست 
متخصص، با کمــک ابزارهای تخصصی خود، ســطح 
توانایی ها و ناتوانایی های فرد را بررسی و مشخص می کند 
و بر اســاس آن ها آموزش ها فرد به فرد تعریف می شود؛ 
همچنین فیزیوتراپیست از جعبه ابزار خود، روش های تمرینی 

برای فرد توان خواه در نظر می گیرد.
دکترای تخصصی فیزیوتراپی با تأکید بر لزوم در نظر 
گرفتن تمرین درمانی اضافه کرد: پزشــک در اولین زمانی 
که احســاس می کند وضعیت فرد به ثبات رسیده است و 
می تواند وارد سیستم توان بخشی شــود، باید توان خواه را 
به فیزیوتراپیســت ارجاع دهد، اما مشکل موجود، مقاومت 
خانواده افراد توان خواه برای مراجعه به مراکز توان بخشی 
است. او خاطرنشان کرد: بسیاری از خانواده ها، فیزیوتراپی 
را هزینه ای اضافی تلقی می کنند و این در صورتی است که 
اگر توان خواهان در زمان مناسب وارد خدمات توان بخشی 
شــوند، از ابتلا به عوارض بی تحرکــی و کم تحرکی دور 

می شوند.

 فیزیوتراپی معلولان هزینه اضافی نیست

دانشجوی خوابگاه قصد و غرض سیاسی نداشت

راننده سرویس مدارس یکی از شریف ترین و کم درآمدترین 
شغل هایی است که این روزها با حجم ترافیک سنگین و گرانی 
لوازم یدکی روزگار می گذرانند و همچنان چرخ لنگ زندگی شان 

با درآمد پایین نمی چرخد.
Á  بنزین سرویس مدارس پیگیری درخواست 

پارسال به نتیجه نرسید
محمدحســین جمالی مدیر یکی از شرکت های سرویس 
مدرسه در اصفهان گفت: شــرکت ما با حدود ۲۰۰ راننده، به 
دانش آموزان ۲۰ مدرسه در سه منطقه شهری دو، چهار و پنج 
خدمت دهی می کند و از ابتدا سعی این شرکت حمایت و ارائه 
خدمات به رانندگان بوده است. او افزود: از طرف شرکت با برخی 
از صنوف در زمینه خدمات صافکاری، خرید لاستیک و سایر 
موارد به توافق رســیده ایم که رانندگان را برای انجام تعمیرات 
به آنها معرفی و هزینه را به صورت اقساطی از دستمزد ماهیانه 
کسر می کنیم، زیرا برخی خودروها بیش از ۱۰ میلیون هزینه 
تعمیر یا صافکاری به دلیل تصادف و سایر موارد دارند. مدیر این 
شرکت تصریح کرد: همچنین شرکت ما در راستای حمایت از 
رانندگان سرویس مدارس مبلغ هفت تا هشت میلیون تومانی 
و حتی بیشــتر را به عنوان وام به رانندگان پرداخت می کند اما 
در زمینه تأمین بنزین پیگیری های ســال گذشته ما به نتیجه 
نرسید. او ادامه داد: برخی از والدین کرایه سرویس مدارس را با 
تاکسی های اینترنتی )اسنپ و تپسی( مقایسه می کنند درحالی که 
این مقایســه اشتباه است زیرا رانندگان ســرویس مدارس از 
فیلترهای مختلف، تست سلامت، اعتیاد، بینایی، سوءپیشینه و 
شرکت در کلاس های مختلف عبور می کنند تا بتوانند کارت 
شــهری دریافت کنند و والدین با خیال راحت فرزندان خود را 
به این رانندگان می ســپارند اما رانندگان تاکسی های اینترنتی 
ناشــناس هستند و چه بســا کرایه روزانه آنها )رفت وبرگشت( 
بیش از نرخ سرویس مصوب تاکسیرانی برای سرویس مدارس 
می شود. جمالی در پاسخ به اینکه چه حمایتی از قشر راننده در 
زمان تعطیلی مدارس و نیز خرابی و یا تصادف سرویس مدرسه 
می شود، گفت: در زمینه رعایت حق راننده و نیز بچه هایی که از 
سرویس استفاده می کنند سعی می شود که جانب عدالت رعایت 
شود و ما از حق هر دو طرف دفاع می کنیم و در زمینه تعطیلی 
مدارس معتقد هستیم باید کرایه ماهیانه به راننده پرداخت شود 
زیرا هیچ هزینه ای بابت بنزین آزاد به رانندگان پرداخت نمی شود 
و بســیاری از اوقات وقت آنها در ترافیک طی می شود و کسر 
ماهیانه آن قدرها در صرفه جویی هزینه  خانواده ها مؤثر نیست که 
از راننده کسر شود. او ادامه داد: در زمینه تأمین سرویس موقع 
خراب شدن خودروی راننده سرویس یا تصادف ناگهانی بیان 
داشت: این وظیفه شرکت هست که خودرو برای راننده سرویس 

مدرســه تأمین کند و این موارد برای شــرکت ما و رانندگان 
پیش آمده که از سایر ظرفیت ها برای جابه جایی دانش آموزان 
استفاده شده و یا خودروی جایگزینی کرایه و سپس هزینه آن 

برای شرکت فاکتور و پرداخت شده است.
Á  6500 راننده ســرویس مدارس را در سامانه

سرویس مدارس شــهرداری اصفهان ثبت نام 
کرده اند

سازمان تاکسیرانی اصفهان امسال سامانه هوشمندی برای 
تمامی فرایندها برنامه ریزی کرده اســت که خانواده ها نیاز به 
مراجعه حضوری نداشته و خواسته های خود را به راحتی مطرح 
کنند، در همین راســتا علاوه بر امکانات قبلی؛ سامانه فعلی 
امکانات ثبت شــکایت از شرکت و راننده، تعیین نرخ کرایه و 
قرارداد الکترونیک را در سامانه »سفیر مهر« راه اندازی کرده که 
متقاضیان می توانند از این امکان استفاده کنند. امسال شش هزار 
و ۵۰۰ راننده سرویس مدرسه در سامانه »سفیر مهر« ثبت نام 
کرده اند که نسبت به سال گذشته تعداد متقاضیان افزایش داشته 
است. به گفته مســئولان امر در سال جاری اطلاعات ۱۹۰۰ 
مدرسه در سامانه سرویس مدارس اصفهان )سفیر مهر( ثبت 
شــده و ۴6 شرکت حمل ونقل وظیفه ســاماندهی رفت وآمد 

دانش آموزان را در سال تحصیلی ۱۴۰۲ بر عهده دارند.
Á  حمل ونقل آیین نامــه  مــاده ۱۸  کارگروه 

دانش آموزان مدارس

کارگــروه موضوع ماده ۱۸ آیین نامه متشــکل از یک نفر 
نماینده آموزش وپرورش، یک نفر نماینده شهرداری و حسب 
مورد بخشداری و یک نفر نماینده انجمن اولیا و مربیان، دعوت 
از نماینده مدیران مدارس، راهور ناجا و اســتانداری است که 
دبیــر کارگروه نماینده آموزش وپــرورش و دبیرخانه در ادارات 
آموزش وپرورش مستقر هستند که شیوه نامه اجرایی جلسات 
و وظایف اعضاء منطبق با آیین نامه و دســتورالعمل ها توسط 
دبیرخانه کارگروه موضوع ماده ۱۸ تهیه و پس از تصویب با رأی 
اکثریت اعضاء اجرا می شود، البته مصوبات کارگروه با امضای 
استانداری یا فرمانداری و حسب مورد بخشداری جهت اجرا ابلاغ 
می شود. در دوران شیوع ویروس کرونا قوانینی به اجرا درآمد که 
به اســتناد مفاد تیپ قراردادی که برای پیمانکاران سرویس و 
مدارس در سال ۹۳ تنظیم و ابلاغ شده بود، در روزهای تعطیل 
اضطراری هزینه ای به رانندگان تعلق نمی گرفت و اگر خدمات 
سرویس مدارس ارائه شده بود، به راننده و پیمانکار پول پرداخت 
می شد. محمد پرورش،  مدیرعامل سازمان مدیریت و نظارت بر 
تاکسیرانی شهرداری اصفهان در خصوص مشکلات رانندگان 
سرویس مدارس گفت: ما امسال همچنان با کمبود خودرو برای 
سرویس مدارس مواجه بودیم اما مشکل بحرانی نبود اما با توجه 
به افزایش بی رویه قیمت خودرو و لوازم یدکی، هزینه سوخت، 
بیمه و موارد دیگر فعالیت در این حوزه چندان مقرون به صرفه 
نیست. او اضافه کرد: البته باوجوداینکه امسال افزایش نرخ کرایه 

سرویس مدارس را داشــته ایم اما رقم افزایشی مورد مطلوب 
رانندگان نیست زیرا هزینه های تحمیلی زیادی دارند.

مدیرعامل سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری 
اصفهان یادآور شد: ما سال گذشته درخواست مکتوب برای یارانه 
سوخت و تخصیص آن به رانندگان سرویس مدارس را پیگیری 
کردیم اما این یارانه پرداخت نشد و امسال نیز همین درخواست 

را داریم که تاکنون محقق نشده است.
Á  4 هزار زن در اصفهان ســرویس مدرســه

هستند
مدیرعامل سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری 
اصفهان افزود: حدود شش هزار و ۵۰۰ راننده سرویس مدرسه 
در اصفهان فعال هستند که از این تعداد حدود چهار هزار نفر آنها 

راننده سرویس زن هستند.
 پرورش گفت: در بین چهار هزار راننده سرویس زن، حدود 
۸۰۰ نفر آنها جزو زنان سرپرست خانوار هستند و این در حالی 
است که تأمین نشدن یارانه سوخت و تأمین بنزین آزاد به این 
قشر از افراد صدمه زیادی وارد می کند. او بیان داشت: ما سال 
گذشــته به دلیل افزایش نرخ ارز و هم زمان شدن آن با جذب 
رانندگان ســرویس مدارس و امســال نیز با توجه به افزایش 
قیمت خودرو، تأمین قطعات و لوازم یدکی و هزینه سوخت به 
نسبت نیاز راننده سرویس مدارس کمتری داشتیم. مدیرعامل 
سازمان تاکسیرانی اصفهان تصریح کرد: امسال در مقایسه با 
سال گذشته هزار راننده سرویس مدرسه به ۵ هزار و ۵۰۰ راننده 

سال گذشته اضافه شدند.
 او در مــورد اینکه آیا روزهــای تعطیل از حقوق رانندگان 
سرویس مدارس کسر می شود یا خیر پاســخ داد: برای موارد 
این چنینی بر اساس آیین نامه حمل ونقل دانش آموزی، کارگروه 
مــاده ۱۸ در این خصوص تصمیم گیری می کند اما این نکته 
وجود دارد که راننده آماده ارائه خدمات اســت. پرورش افزود: 
درصورتی که تعداد تعطیلی قابل توجه باشد به درخواست یکی 
از اعضاء کارگروه تشکیل و تصمیم گیری می شود. مدیرعامل 
ســازمان تاکسیرانی شهرداری اصفهان تصریح کرد: هر سال 
در اسفندماه جلســه ای با حضور اعضای کارگروه حمل ونقل 
دانش آموزان مدارس برگزار می شــود و نسبت به تعطیلی ها و 
کسر هزینه ها تصمیم گیری می شود و دراین بین نظری شخصی 
اعمال نمی شود و باید نفع خانواده و راننده را با هم در نظر گرفت. 
پرورش تأکید کرد: رانندگان نهایت زمانی که در اختیار سرویس 
مدارس هستند برای یک نوبت حدود دو ساعت بیشتر نیست 
و جزو کارمند حقوق بگیر شرکت تاکسیرانی نیستند و هرگونه 
تصمیمی راجع به نرخ دریافتی، اعمال هزینه روزهای تعطیلی 

و... باید با کار کارشناسی در کارگروه بررسی شود.

رانندگان سرویس مدارس کارمند حقوق بگیر شرکت تاکسیرانی نیستند

رنا
س: ای

عک

در پی انتشــار یک ویدئو که نشان می دهد بامداد ۱۱ آذرماه، 
یک دانشجوی پسر از اتاق خود بیرون آمده و یک اسپری فلفل را 
در محیط کریدور خوابگاه خالی می کند، مسئولین دانشگاه معتقد 
هســتند که این دانشجو دچار مشکل روحی بوده و هیچ قصد و 

غرض سیاسی در کار نبوده است.  
بهمن زینلی، مدیر امور دانشــجویی دانشــگاه اصفهان در 
خصوص اســتفاده از اسپری فلفل توسط یکی از دانشجویان در 
محیط خوابگاه پسرانه دانشگاه اصفهان اظهار کرد: بامداد شنبه، ۱۱ 
آذرماه، حدود ساعت ۱:۳۰، دانشجویی از اتاق خود بیرون آمده و 
یک اسپری فلفل را در محیط کریدور خوابگاه خالی کرده است. او 
ادامه داد: در پی این اتفاق، دانشجویان دیگر از اتاق های  خود خارج 
شــدند و پس از آن حراست دانشگاه نیز در محل حاضر و با این 
دانشجو برخورد کردند.   مدیر امور دانشجویی دانشگاه اصفهان، 
در رابطه با دلیل انجام این عمل توسط این دانشجو، یادآور شد: 
واحد مشاوره دانشگاه اصفهان تشخیص داده است که این دانشجو 

مشــکل روحی دارد و علاوه بر این مشکل، مقداری استرس و 
اضطراب هم بر او عارض شده است که به نظر می رسد مشکل 

استرس و اضطراب به خاطر ترس از برخورد ما با او بوده است.  
او ادامه داد: به همین دلیل، او در حال حاضر، در بخش قلب 
بیمارستان الزهرا بستری شده است. زینلی خاطرنشان کرد: این 
اتفاق حاصل کار یک دانشــجوی بیمار بوده است که هیچ قصد 
و غرض سیاسی نداشته است. به عبارتی، این اتفاق ناشی از یک 
برنامه  سازمان دهی شــده و مدیریت شده نبوده است.   او افزود: 
این دانشــجو نیز از ارتکاب این عمل اظهار ندامت کرده و گفته: 
»نمی دانم یک لحظه چه حسی به من دست داد که این عمل را 
مرتکب شدم.« مدیر امور دانشجویی دانشگاه اصفهان، نیز یادآور 
شــد: البته برای ما مهم است که این دانشجو برای چه و چطور 
اسپری فلفل داشته است؟ برای یافتن پاسخ این پرسش دوستان در 
قسمت حراست باید پیگیر باشند؛ زیرا اسپری فلفل وسیله ای است 

که انتظار نمی رود در دسترس هر کسی باشد.  
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سجاد رضایی: »تاج اصفهانی و شخصیت و هنر او متأثر از شرایطی 
است که خود آبستن حوادث مهم و اثرگذاری چون انقلاب مشروطه بود 
ترکش های آن بر جای جای پیکره فرهنگ و هنر هم نشست. اواخر دوره 
تنگناهای  از  برون رفت  و  عقده گشایی  برای  مقطعی سرنوشت ساز  قاجار 
ایران محسوب می شود.  سیاسی فرهنگی و اجتماعی در تاریخ موسیقی 
تعزیه خوانان  گروه  دو  نقش  و  تدوام حضور  بر  علاوه  درآن  که  برهه ای 
واعظین در ترویج مستقیم و غیرمستقیم نغمه ها و گوشه های ایرانی در 
میان مردم گرایش ها و فعالیت هایی که در اقصا نقاط ایران به ویژه تهران، 
اصفهان و تبریز جهت گردآوری و تکامل و استقلال قالب جدید موسیقی 
دستگاهی آغاز گردیده بود، رشد و شتاب فزاینده ای به خود گرفت. این 
اقدامات به تدریج اجرای موسیقی منحصر به دربار، محافل خصوصی اشراف 
را به سوی محافل عمومی و مردمی سوق می داد.سوای موسیقی مجلسی 

که حتی بسیاری از خواص و مردم از آن بی نصیب بودند، این شکل از 
به طور کل مراسم دینی  و  تعزینه  و  قالب وعظ  در  موسیقی مذهبی که 
اجازه کار و ادامه حیات داشت، درواقع تنها نقطه تماس موسیقی اجرایی 
با محافل مردمی بود. برخی عصر صفویه را نقطه آغازین چنین قالبی از 
موسیقی برشمرده اند و بعضی آن دوره را بستری مناسب برای اوج گیری 
این شکل از موسیقی دانسته اند. اما بانگاهی بر تاریخ ایران دوره اسلامی 
تا حدودی با اشکالی از این نوع موسیقی مذهبی روبرو می شویم و حتی 
در چشم اندازی بسیار وسیع تر نقش هایی از آن را در میان آیین های اقوامی 
چون ایلامی ها و کاسی ها در غرب ایران مشاهده می نماییم. در نقوش 
سنگی بازمانده از آن ها توجه به موسیقی آیینی و جایگاه مهم آن مشهود 
است. نقش برجسته های منطقه کول فوعون بخش ایذه گواه این مدعاست. 
در دوره هخامنشیان، اشکانیان و به ویژه در دوره ساسانی آیین های مشابهی 
گزارش شده است.بنابراین چگونگی نقش و حضور این نوع موسیقی چه 
برای دوره صفویه و یا ادوار قبل و بعدازآن نوعی رجعت به گذشته فرهنگ 
همه  باوجود  تاریخ  در طول  که  می شود  محسوب  ایران  آیینی  موسیقی 

وقایع تلخ تاریخی و تغییرات فرهنگی، در ضمیر ناخودآگاه فرهنگ شفاهی 
مردم محفوظ مانده و در زمان مقتضی بروز و ظهور پیداکرده و متناسب 
با شرایط در هر دوره ای به ایفای نقش موسیقایی خود پرداخته است. در 
تا خطوط  می گردد  ایجاد  شرایطی   قاجار  از  قبل  دوره  پایانی  دهه  چند 
پنهانی میان اشکال گوناگون موسیقی وضوح بیشتری پیدا کند و هریک 
در مسیر جداگانه ای به سوی خاستگاه خود حرکت کند. تأسیس مدرسه 
موزیک دارالفنون که بانظر و همت امیرکبیر و پایه گذاری لومر فرانسوی 
صورت گرفت، درواقع اولین و جدی ترین واقعه زودهنگام مشروطه بود که 
به انقلابی در عرصه موسیقی ایران بدل گشت. به دنبال آن تشکیل مدرسه 
عالی موسیقی، کلاس های خصوصی برای اشراف زادگان و درخواست ورود 
مدرسینی از اروپا برای این امر، نگاشته شدن مقالات و رساله هایی با ساختار 
جدید، تشکیل ارکسترهای چندگانه، ساخت قطعات و آهنگ های نوینی بر 
اساس موسیقی ایران در تلفیق با تکنیک های مدرن موسیقی مغرب زمین 
بازار  ایرانی و گسترش دامنه  و خریدوفروش و ساخت سازهای غربی و 
آن همه و همه از نتایج آن مشروطه زودهنگام، در عرصه موسیقی ایران 

بود که تأثیرات مثبت و منفی آن تا پایان دوره قاجار در تهران و تا حدودی 
اثرات آن در مناطقی چون اصفهان و تبریز و دیگر مراکز هم دیده شد. 
اما این روند در اصفهان عصر قاجار و به خصوص در زمان حاکمیت ظل 
السلطان که به دلیل چشم داشتی که برای جانشینی پدر و کسب کرسی 
سلطنت داشته به گونه ای دیگر رقم خورد. در کنار روحیه قسی القلبی، تملق 
او نسبت به دربار در مرکز و تظاهر به دین داری و تدارک مراسم مذهبی 
ازجمله ویژگی های حاکم ریاکاری چون او بود. وی علاوه بر استفاده از 
برای  ویژه ای  شرایط   ، خصوصی  محافل  در  آوازی  و  سازی  هنرمندان 
تعزیه خوانان واعظین ایجادشده بود تا آنان ضمن گسیل به نواحی اطراف 
اصفهان به قصد انجام تعزیه، نغمه های بومی آنان را گردآوری و همچنین 
سالانه از هر دو گروه برای شرکت در برنامه های مذهبی تکایای اصفهان 
و به خصوص تهران که درواقع نقشی چون جشنواره های سالانه کنونی 
اعزامی  نمایند. گروه های  استفاده  تعزیه و موعظه  اجرای  برای  داشته اند 
هرسال باید برنامه ای جدید و نغمات و اشعاری نو به مثابه ابتکاری تازه به 
اجرای تعزیه و موعظه می پرداختند تا مقبول نظر برگزارکنندگان، درباریان 

و ... قرار گیرد.  همه این فعالیت ها بستری مناسب را فراهم آورد تا هم زمان 
با آن مشتاقان و هنرمندان موسیقی به مکتب و سبک و یا شیوه ای مستقل 
که بعدا با نام مکتب موسیقی اصفهان نامیده شد بیندیشند و به گسترش 
آن اقدام کنند. استاد جلال تاج اصفهانی درست در چنین برهه ای از تاریخ 
پا به عرصه وجود نهاد و بر بستر آن رشد و آموزش یافت. لقب تاج در 
ترکیب نام ایشان برگرفته از نام پدر، مرحوم شیخ اسماعیل تاج الواعظین 
اصفهانی بوده که خود در کسوت و لباس روحانیت به وعظ و خطابه و منبر 
می پرداخته و دارای لحنی گرم و شناخت بر پایه های از آوازها و گوشه بوده 
است.پدر با شناخت استعداد پسر و صدای خوش وی به آموزش مقدماتی 
می پردازد و سپس نوجوان خود را به محضر اساتید برجسته ای چون  آقا 
سید رحیم نایب الدوله، میرزا حسین ساعت ساز، میرزا حبیب شاطر حاجی و 
حاج عندلیب می فرستد. تاج از چنین سرچشمه هایی کسب هنر کرده است 
و علاوه بر قابلیت های فردی، تجربه ، دانش  و بدعت پیشینیان و اساتید 

خود را نیز بخوبی بکار گرفته است.
مدیر دفتر تخصصی موسیقی شهرداری اصفهان

سرتاسر  هوا  می بینم،  را  زاینده رود  خشکی 
دود است و کوه صفحه پیدا نیست به جای 
ممتد  سرفه های  صدای  پرندگان،  صدای 
شنیده می شود از پل شهرستان که به تازگی 
آسفالت شده است، رد می شوم دیگر حس و 
حال نوای معروف استاد جلال الدین تاج» به 
اصفهان رو« نیست، دلم گرفته، اصفهان دیگر اصفهان نیست 
به سراغ استاد مراتب می روم تا شاید با یادی از بزرگان موسیقی 
اصفهان تصنیف و یا آوازی بخواند تا حال دلم خوب شود. سید 
احمد مراتب متخلص به»درة التاج«روز اول شهریورماه ۱۳۳۱ 
هجری شمسی در شهر اصفهان ودر خانواده ای متوسط پا به 
عرصه ی وجود نهاد. پدر و پدربزرگ و عموی او از صدای خوشی 
برخوردار و از خوانندگان مذهبی صاحب نام بودند و از این حیث 
صدای خوش در خانواده ی ایشان موروثی  بوده است با توجه به 
اینکه وی سابقه طولانی شاگردی در محضر استاد جلال الدین 
تاج داشته است، اصفهان امروز به مناسبت سالروز فوت استاد تاج 
گفت وگویی را پیرامون شخصیت استاد بزرگ خویش در حوزه 

موسیقی انجام داده که در ذیل ازنظر می گذرانید. 
Á از نحوه آشنایی تان با استاد جلال تاج بگویید؟

وقتی به دبیرستان رفتم آنجا و شعر صبحگاهی اجرا می کردم، 
در همین مراسم صبحگاهی بود که یکی از دوستان استاد جلال 
تاج که در مدارس کار طبابت را برای دانش آموزان انجام می دادند 
و از پزشکان معتمد و دوستان خانوادگی ایشان بودند به وسیله وی 
خدمت استاد معروف شدم و در سن ۱۲ سالگی در محضر استاد 
تاج رفته و تا نزدیک ایام فوت ایشان) سال ۱۳6۰( در محضرشان 

تلمذ  کردم.
Á  در مدتی که در محضر استاد تاج بودید ایشان

را چگونه شخصیتی دریافتید؟
درباره استاد جلال تاج بسیار سخن گفته شده است، وی در 
وهله اول در آواز یگانه دوران بود و به عنوان یک خواننده حنجره 

طلایی ازنظر  صدا و مناسب خوانی و ازنظر خصوصیات آواز 
ایشان شهره عام و خاص بودند اما آنچه من از استاد تاج دریافتم و 
به عنوان ویژگی بارز ایشان می دانم، اخلاق و منش و رفتار انسانی 

استاد تاج بود که همین امر او را در بین هنرمندان نمونه اش کرد.
بااینکه ایشان در آواز بی نظیر بود اما اخلاق وی مقدم بر 
صدایش بود حقیقتا جمله ای را درباره ایشان بارها عنوان کردم 
که:» تاج بااینکه ۵۰ سال تاج سر آواز ایرانی بود اما بابت این 
تاج از کسی باج نگرفت. استاد تاج بارها می گفت:»این صدایی 
که من دارم یک موهبت الهی است« و ایشان برای این موهبت 
هیچ گونه تفاخر، غرور و خودخواهی نداشت و برای هر فردی که 
در کسوت و مقامی که بود و تقاضایی از ایشان می کردند بدون 
هیچ چشم داشتی نسبت به آنچه وظیفه بود آن شعر و تصنیف را 
اجرا می کرد. یکی دیگر ویژگی های استاد تاج که دریافتم، مناسب 
خوانی ایشان بود در هر زمان و مکانی شعر مناسب داشت و سینه 
ایشان مملو از اشعار بزرگان مثل سعدی، حافظ، مولانا و دیگر شعرا 

معاصر بود که در جا و مکان مناسب این اشعار را اجرا می کردند.
Á  درروند آوازخوانی استاد تاج چه افرادی تأثیر

داشتند؟
قبل از اینکه به این پرسش پاسخ داده شود باید این نکته را در 
نظر داشت که استاد جلال تاج شاگرد پدر خود بود، »مرحوم تاج 
الواعظین« بودند. پدر ایشان اهل منبر، عرفان و موسیقی دان بود 
وقتی آواز استاد تاج در سن ۹ سالگی شنید، باورش نمی شد که 
پسرش در آوازخوانی به این مقدار استعداد دارد و این امر حاکی 
از نجابت و ادب استاد تاج به پدرش است که تا سن ۹ سالگی 
پدر ایشان متوجه استعدادش در حوزه موسیقی شد. وقتی مرحوم 
تاج الواعظین صدای پسرش جلال را می شنود،خیلی خوشحال 
می شود مدتی وی را تحت تربیت خود در آوازخوانی قرار می دهد 
و بعد به واسطه اینکه مرحوم تاج الواعظین یک رفاقت و دوستی  با 
مرحوم نایب اسدلله اصفهانی و سید رحیم اصفهانی داشته جلال 
را برای آوازخوانی و آشنایی با موسیقی خدمت این افراد معرفی 

می کند و جلال تاج از همان سن در محضر این بزرگان تلمذ 
می جوید. منتهی همان طور که خود استاد جلال تاج می گفتند: 
»که من از محضر اساتید زیادی استفاده کردم اما زمانی تصمیم 
گرفتم خودم یک مهر آواز داشتم،  یعنی صدایی که منحصر به 
خودم باشد و از فرد دیگری تقلیدی نباشد. « و ایشان نه تنها روی 
این موضوع در آوازخوانی خود تأکید داشت به شاگردان خود هم 
تأکید می کردند که سبک آواز خود را داشته باشند و از فردی 

تقلید نکنند.

Á  اســتاد تاج در محضر کدام موسیقی دانان و
اساتید آواز، آثارش بیش از گذشته موردتوجه 

قرار گرفت؟
ایشان مسافرت های زیادی به خارج از کشور داشتند و با 
بزرگانی برای ضبط آثارشان همچون اثری به نام »همایون« 
هم سفر بودند.و افرادی همچون ابوالحسن صبا ، ابراهیم آقاباشی 
از خواننده های معروف اصفهان قبل از سید رحیم اصفهانی، میرزا 
حسین خان ساعت ساز، خضوعی، سید حسین طاهرزاده، میرزا 
حبیب اصفهانی، ادیب خوانساری، نورعلی برومند روی هر چه بهتر 

شدن آثارشان نقش داشتند.
Á  چه جنبه تکنیکی اســتاد تــاج در حوزه

موسیقی و آواز نیاز است بیش از گذشته برای 
موسیقی دانان و آوازخوانان عصر حاضر تبیین 

شود؟
آن زمان که استاد تاج به رادیو می رفت، آثار وی ضبط نمی شد 
و پس ازاینکه رادیو به میدان ارگ تهران نقل مکان کرد کاست 

و نوارهای زیادی از ایشان ضبط می شد اما متأسفانه این نوارها 
و صفحه های گرامافون جمع آوری نشده بود تا آن زمان که با 
آقای جمالی نژاد شهردار وقت اصفهان جلسه گرفته و از ایشان 
درخواست کردیم که تمامی نوارها و صفحه های گرامافون از استاد 
جمع آوری و با تکنولوژی امروز ازلحاظ کیفیت صدا مجدد تولید 
شود که خوشبختانه این امر توسط شهرداری اصفهان سال های 

گذشته صورت گرفت 
اما آنچه کمتر به آن توجه شده است، جنبه های آوازی استاد 
تاج است که چه خصوصیاتی در آواز استاد تاج بود که باعث شد 
تاج معروف خاص و عام شود به نظر من اولین جنبه انتخاب شعر 
است، توجه به این امر برای خواننده  خیلی مهم است. دومین 
جنبه تلفیق شعر و موسیقی است که استاد تاج به خوبی می دانست 
که کجا شعر را با موسیقی تلفیق، کجا را تحریر بدهد و از خرده 
تحریرها استفاده کند و ابداع تنوع و ملودی، جمله بندی هم سازی 
و هم نواحی با نوازنده، ابداع و خلاقیت از ویژگی استاد تاج بود. 
آن ابداع و خلاقیتی که ایشان داشته از مهم ترین ویژگی های 
استاد تاج در عرصه موسیقی و آواز بوده که متأسفانه کمتر به آن 

پرداخته شده است 
Á  چه عاملی باعث شــده بود که استاد تاج به

این اندازه در انتخاب شعر و خواندن آن در جای 
مناسب حساسیت داشته باشند؟

استاد تاج دارای تحصیلات حوزوی بوده و تا سن ۵۰ سالگی 
منبر می رفتند، ایشان و استاد ادیب هر دو در لباس روحانیت بودند 
و دارای سواد عالی در محضر بزرگان بودند و از محضر اساتید 
بزرگانی همچون علامه جلال همایی و دیگران استفاده کردند. 
خود استاد تاج نقاد شعر بوند. به عنوان مثال بین پنج شعر آواز دو تا 
سه شعر را انتخاب می کردند و خود ایشان سعی می کردند شعری  

را بخواند که ازنظر حیث ادبی و هم ازنظر معنا درجه یک باشد.
Á  خیلی معتقدند اگر رادیو نبود استاد تاج تا این

اندازه شناخته نمی شد، نظر شما در این خصوص 
چیست؟

این امر طبیعی در آن زمان بوده است منتهی ایشان قبل از 
اینکه وارد رادیو هم شوند دارای شهرت ازلحاظ آوازخوانی بودند، 
اما زمانی که ایشان به رادیو می رود به طورقطع باعث می شود استاد 
تاج به عموم مردم شوند و نمی توان نقش رادیو را در شهرت هر 
چه بیشتر ایشان کتمان کرد منتهی این نکته را باید در نظر داشت 

حتی اگر ایشان به رادیو نمی رفت به اندازه کافی دارای شهرت در 
آوازخوانی کشور بود و همین شهرتش بود که از وی دعوت کردند 

در رادیو بخواند 
Á  اگر استاد در حال حاضر زنده بود و خشکی

زاینده رود، مرمت غیراصولــی بناها و آلودگی 
هوای اصفهان را می دید، چه تصنیفی برای این 

شهر می خواند؟
باید گفت خوب شد که ایشان این دوران وضعیت اصفهان 
را در حوزه محیط زیست و میراث فرهنگی را ندیدند، استاد تاج 
عاشق اصفهان بود و به طورقطع اگر خشکی زاینده رود، مرمت 
غیراصولی بناها و آلودگی هوای اصفهان را می دید، تصنیفی برای 

مرگ اصفهان می خواند.

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی

آگهی ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

۲۵6۹- ۱- برابر رای شماره ۳۱۵۸ مورخ ۱۴۰۲/۸/۲۲ هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک 
جنوب اصفهان تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی، مالکیت آقای داود فروزنده به شناسنامه 
شــماره ۲۲ کد ملی 6۳۳۹۷۰۱۹۲۲ صادره کیار فرزند نظر علی در ششدانگ یک قطعه زمین 
محصور با بنای احداثی به مساحت ۵۰۹/۴۷ متر مربع پلاک شماره ۲۰۱۲ اصلی واقع در اصفهان 
بخش ۵ حوزه ثبت ملک جنوب اصفهان به موجب بیع نامه عادی مورخ ۱۴۰۲/۳/۷ به مساحت 
حدود ۵۴۰ متر مربع از طرف احمدرضا، عباســعلی، علی اکبر، ربابه، همگی مشکلانی )وراث 
مرحوم حسینعلی مشکلانی: مالک رسمی( به متقاضی واگذار گردیده است. لازم به ذکر است )در 
خصوص پلاک ثبتی ۲۰۱۲ واقع در بخش ۵ ثبت اصفهان اعلام می دارد: به موجب یک فقره 
اظهارنامه ثبتی ششدانگ پلاک مزبور پذیرش ثبت شده است و آگهی های نوبتی و تحدیدی 
صحیحً منتشر و صورت جلسه تحدید حدود تنظیم شده است و مع الواسطه طبق سند تقسیم 
نامه شــماره ۱۱۴۱۲ مورخ ۱۳۳۲/۷/۲۵ دفتر ۷۱ اصفهان که بین وراث محمدرضا مشکلانی 
تنظیم شده است، ششــدانگ پلاک ثبتی مزبور در سهم حاج حسینعلی مشکلانی و صغری 
خانم مشکلانی فرزندان محمدرضا بالسویه هر کدام سه دانگ مشاع اختصاص یافته است )و به 
موجب سند شماره ۱۴۴۲ مورخ ۱۳۴۳/۱/۲۹ دفتر ۹۲ اصفهان، صغری خانم مشکلانی تمامت 
۹ حبه مشاع از سه دانگ مشاع از ششدانگ پلاک مزبور را به ربابه مشکلانی اصداق نکاحیه 
نموده است و به موجب دادنامه شماره ۳6۳ مورخ ۱۳۴۸/۸/۲۲ شعبه دوم دادگاه بخش اصفهان، 
۹ حبه مالکیت ربابه مشکلانی افراز و به موجب صورت مجلس تحدید حدود مورخ ۱۳۴۸/۱۱/۹ 
ضمن تحدید حدود، افراز و پلاک ۲۰۱۲/۱ جهت آن منظور و سند مالکیت بنام ربابه مشکلانی 
صادر گردیده است( و طبق گواهی حصر وراثت شماره ۳۱ مورخ ۱۳۷۵/۱/۱۸ شعبه چهارم دادگاه 
عمومی اصفهان، حسینعلی مشکلانی فوت نموده و وراث حین الفوت وی شامل: یک همسر بنام 
صدیقه شاه زمانی و چهار فرزند به اسامی احمدرضا، عباسعلی، علی اکبر، ربابه، همگی مشکلانی 
بوده، )سپس طبق سند شــماره ۱۰۰۳6۳ مورخ ۱۳۸۲/۴/۲6 دفتر ۹ اصفهان مقدار ۱۲/۵ حبه 
مشاع به استثناء بهای ثمنیه اعیانی از طرف احمدرضا و عباسعلی و علی اکبر مشکلانی وراث 
مرحوم حسینعلی مشکلانی بالسویه به غیر منتقل شده و نهایتً در اجرای ماده ۱۴۷ اصلاحی 
قانون ثبت، تحت پلاک ۸ فرعی از ۲۰۱۲ مفروز و ششدانگ گردیده است( و خانم صدیقه شاه 
زمانی نیز به موجب گواهی فوت شماره ۲۲۴۲۱۸/ ف/ ۲6 اداره ثبت احوال فوت نموده است و 
ملک مورد تقاضا به موجب بیع نامه عادی مورخ ۱۴۰۲/۳/۷ به مساحت حدود ۵۴۰ مترمربع از 
طرف احمدرضا، عباسعلی، علی اکبر، ربابه، همگی مشکلانی به متقاضی واگذار گردیده است و با 
توجه به اینکه در متن بیع نامه اشاره به حق کرد)کشت و کار( آقای مهدی دهقان پور سیچانی 
در زمین مورد معامله گردیده اســت و نامبرده اخیرالذکر به موجب دادنامه شماره ۳۸۸۷ مورخ 
۹۵/۷/۲۴ صادره از شورای حل اختلاف شعبه دهم حصر وراثت اصفهان فوت نموده و ورثه ى 
حین الفوتش شامل: زوجه: صدیقه برزگر )که نامبرده نیز به موجب گواهی حصر وراثت شماره 
۳۸۵۵ مورخ ۱۳۹۵/۷/۲۷ شورای حل اختلاف شعبه دهم حقوقی اصفهان فوت نموده( و فرزندان: 
سمینه، راضیه، مهری، مرضیه، محمد و مرتضی همگی دهقان پور سیچانی میباشند و نامبردگان 
اخیرالذکر )که وراث مرحوم مهدی دهقان پور سیچانی و مرحومه صدیقه برزگر می باشند( به 
موجب قباله عادی مورخ ۱۴۰۲/۳/۳ کلیه حق و حقوق پدرشان را بابت حق کشت و کار و حق 
زارعانه در قطعه زمین مورد تقاضا را دریافت نموده اند و در این خصوص نیز اقرار نامه شــماره 
۲۱۲6۵ مورخ ۱۴۰۲/۳/۲۸ دفترخانه ۲۴۵ اصفهان نیز تنظیم گردیده است و حق هرگونه ادعا و 
اعتراضی را از خود سلب و ساقط نموده اند و ورثه یر مرحوم حسینعلی مشکلانی )مالک رسمی( 
شامل: احمدرضا، عباسعلی )که نامبرده به سعادت مشکلانی در دفتر حفاظت منافع جمهوری 

اسلامی ایران - واشنگتن وکالت داده است(، علی اکبر، ربابه، همگی مشکلانی در جلسه هیات حاضر 
و به موجب مشروحه مورخ ۱۴۰۲/6/۲۱ بیع نامه عادی مورخ ۱۴۰۲/۳/۷ را تأیید نموده و با کسر سهام 
از مالکیت مورثشان )مرحوم حسینعلی مشکلانی( موافق بوده و در این خصوص حق هرگونه ادعا و 
اعتراضی را از خود سلب و ساقط نموده اند و با توجه گزارش کارشناسی پرونده، تصرفات متقاضی به 
میزان ۵۰۹/۴۷ مترمربع به اندازه سهام مشاعی ورثه ی مرحوم حسینعلی مشکلانی )مالک رسمی( می 
باشد و در خصوص گذربندی و نوع کاربری با شهرداری مکاتبه گردید که شهرداری نیز به موجب نامه 
شماره ۵/۰۲/۸6۷۴ مورخ ۱۴۰۲/۷/۱۷ اعلام نموده است: ))ضمن تأیید نقشه، کاربری عرصه طبق 
طرح تفصیلی شهر اصفهان در پهنه مسکونی - تجاری - خدماتی قرار دارد و در حال حاضر بصورت 
زمین میباشد، شمالًا به گذر ۸ متری وضع موجود )بر مجاور شرق( رعایت گردد(((. لذا به منظور اطلاع 
عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند 
مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض 
خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست 
خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول 

اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۲/۰۸/۲۸ تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۲/۰۹/۱۳ مهدی شبان- رئیس ثبت 

اسناد و املاک منطقه جنوب اصفهان ۱6۰6۵۷۳/م الف
آگهی تحدید حدود اختصاصی

۲۷۵۹- ۱- چون تحدید حدود اختصاصی ششدانگ یکباب خانه بشماره پلاک ۳۰۹۸ فرعی از ۳۵ 
اصلی واقع در نیاســر بخش 6 که طبق پرونده ثبتی بنام امراله طالاری در جریان ثبت اســت بنا به 
دستور قسمت اخیر ماده ۱۵ قانون ثبت بر طبق تقاضای نامبرده تحدید حدود ملک مرقوم در تاریخ 
۱۴۰۲/۱۰/۰۵  در ساعت ۹ صبح در محل وقوع ملک شروع و انجام خواهد شد. لذا بموجب این آگهی 
به کلیه مجاورین و مالکین اخطار میگردد که در روز و ساعت مقرر در محل حاضر شوند اعتراضات 
مجاورین و صاحبان املاک طبق ماده ۲۰ قانون ثبت از تاریخ صورتمجلس تحدیدی تا ۳۰ روز پذیرفته 
خواهد شد. طبق تبصره ۲ ماده واحده قانون تعیین تکلیف پروندههای معترضی ثبت ؛ معترض ظرف 
مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض به این اداره بایستی با تقدیم دادخواست به مرجع ذیصلاح قضایی 
گواهی تقدیم دادخواست را اخذ نموده و به این اداره تسلیم نماید. تاریخ انتشار: ۱۴۰۲/۰۹/۱۳ رئیس 

اداره ثبت اسناد نیاسر- احسان زارع/م/الف/۱6۱۴۹۰۱
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند 

رسمی
آگهی ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی 

و ساختمانهای فاقد سند رسمی
۲۷۵۸- ۱- بــا توجه به اینکه در آگهی های مفاد آراء مــورخ ۱۴۰۲/۸/۱6 و ۱۴۰۲/۹/۱ در روزنامه 
های زاینده رود و اصفهان امروز، نام متقاضی قید نگردیده است و از قلم افتاده است، لذا بدینوسیله نام 
متقاضی: میثم دهقان، اعلام می گردد )تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی: میثم دهقان در ششدانگ 
یکباب مغازه به مساحت ۲۵/۴۹ مترمربع مفروزی از پلاک شماره ۴۷۸6 اصلی واقع در اصفهان بخش 
۵ حوزه ثبت ملک جنوب اصفهان مع الواسطه و به موجب بیع نامه عادی از طرف آقای غلامحسین 
مصدقی )مالک رسمی( خریداری گردیده است و متقاضی نیز به موجب یک فقره استشهادیه محلی که 
به تأیید شهود محلی رسیده است اعلام داشته به مالک رسمی، دسترسی ندارد )لازم به ذکر است ملک 
مورد تقاضا به موجب بیع نامه عادی مورخ ۱۳۹۴/۷/۲ از طرف هیات امناء مسجد الحجت قائمیه به 
متقاضی واگذار گردیده است(. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در یک نوبت آگهی میشود در صورتی 
که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار 
این آگهی به مدت یک ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک 
ماه از تاریخ تسلیم، اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت 
انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. تاریخ انتشار: 

۱۴۰۲/۰۹/۱۳ مهدی شبان- رئیس ثبت اسناد و املاک جنوب اصفهان ۱6۱۵۲۱۸/م الف

آگهی فقدان سند مالکیت
۲۷۵6- ۱- شماره نامه: ۱۴۰۲۸۵6۰۲۰۲۳۰۰۷۱۳۵ سند مالکیت ششدانگ پلاک ۲6۲۰/۱۵۰ 
واقع در بخش ۱ ثبت اصفهان در دفتر ۲۱۸ صفحه ۳66 سابقه ثبت و سند مالکیت با شماره 
چاپی ۱۴۹۹۸۹ ســری الف سال ۸۵ بنام سعید امید قائمی سابقه ثبت و سند داشته که طی 
سند شماره ۷۴۱۳۴ مورخ ۱۳۸۷/۵/۸ دفترخانه ۸ اصفهان جهت نامبرده سند صادر شده است 
که مالک ضمن درخواست صدور سند المثنى بشماره ۱۴۰۲۳۰۱۸۹66 مورخ ۱۴۰۲/۷/۱۳ با 
ارائه دو برگ استشهاد شهود با رمز تصدیق ۴۳۴۳۷ و شماره یکتا ۱۴۰۲۰۲۱۵۵۸۹۷۰۰۰۱۹۷ 
دفترخانه  ۸6 اصفهان سند مالكیت المثنی در اجرای ماده ۱۲۰ آئین نامه قانون ثبت و تبصره 
های ذیل آن در شرف صدور است. لذا مراتب به استناد تبصره یک اصلاحی ذیل ماده ۱۲۰ 
آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت آگهی میشود چنانچه کسی مدعی انجام معامله نسبت به 
ملک مرقوم یا  وجود ســند مالکیت نزد خود می باشد از تاریخ انتشار این آگهی ظرف مدت 
ده روز اعتراض خود را كتبا ضمن ارائه اصل سند مالکیت یا سند معامله به این اداره تسلیم و 
رسید اخذ نمائید تا مراتب صورت مجلس و اصل سند مالکیت به ارائه کننده سند مسترد گردد 
بدیهی است اگر ظرف مدت مقرر اعتراضی نرسید یا در صورت اعتراض اصل سند مالکیت 
یا سند معامله ارائه نشود اقدام به صدور سند مالكیت المثنی طبق مقررات خواهد شد. حسین 
زمانی علویجه- مدیر واحد ثبتی اداره ثبت اسناد و املاک مرکزی اصفهان ۱6۱۵۲۷۷/م الف 

آگهی ابلاغ
۲۷۵۵- ۱- تاریخ: ۱۴۰۲/۰۹/۱۱ شماره: ۴۹۵۴۹ کارفرمای محترم شرکت افق سبز خیام با 
کد تامین اجتماعی کارگاه 6۹6۰۰۰۹۱۱۹ به اطلاع میرساند درخواست بازنشستگی پیش از 
موعد آقای علی عسکر خبیری از کارکنان آن کارگاه در کمیته بررسی مشاغل سخت و زیان 
آور اســتان اصفهان مطرح و شغل مورد درخواست نامبرده )کارگر بسته بندی( براساس رای 
کمیته بدوی استانی موضوع ماده ۸ آئین نامه اجرایی مشاغل سخت و زیان آور که در تاریخ 
۱۴۰۲/۰۵/۱۹ برگزار گردیده، با اکثریت آراء در گروه الف سخت و زیان آور شناخته شد. این 
آگهی به منزله ابلاغ رای صادره است و مهلت اعتراض به تصمیم مذکور از تاریخ درج آگهی 
به مدت ۱۵ روز اداری میباشد. در صورت اعتراض جهت تکمیل فرم ۴ به دبیرخانه مشاغل 
سخت و زیان آور واقع در اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان اصفهان مراجعه گردد. 
میثم مداحی- مدیر کل- از طرف محمد مغزی- مدیر روابط کار - اداره کل تعاون، کار و رفاه 

اجتماعی استان اصفهان ۱6۱۵۸۳۰/م الف 
آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آیین نامه قانون تعیین تکلیف 

وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی
۲۷۵۳- ۱- برابر آراء صادره هیات های موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی منطقه غرب اصفهان تصرفات مالکانه 
و بلامعارض متقاضیان محرز گردیده اســت. لذا مشخصات متقاضیان و املاک مورد تقاضا 
به شــرح زیر به منظور اطلاع عموم در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود درصورتی 
که اشخاص نسبت به صدورسند مالکیت متقاضیان اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ 
انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد و املاک تسلیم و پس 
از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مرجع قضایی 

تقدیم نماید.
ردیف ۱- برابر رأی شماره ۱6۰۲۷ مورخ ۱۴۰۲/۰۸/۲۲ هیات سوم مالکیت آقای علی منزه به 
شناسنامه شماره ۲۴۱ کدملی ۱۰۹۰۹6۸۳۴۵ صادره نجف آباد فرزند حشمت اله در ششدانگ 
یکباب ساختمان به مساحت ۱۹۲/6۳ متر مربع پلاک شماره ۳۹۲ فرعی از ۱۵ اصلی واقع در 
اصفهان بخش ۱۴ حوزه ثبت ملک غرب اصفهان ثبت در دفتر املاک تأئید و محرز گردیده 

است.
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۲/۰۹/۱۳ تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۲/۰۹/۲۸ شهریاری- رئیس 

منطقه ثبت اسناد و املاک غرب اصفهان ۱6۱۵۴۴۱/م الف

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

۲۷۵۱- ۱- برابــر آراء صادره هیات های موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی منطقه غرب اصفهان تصرفات مالکانه و 
بلامعارض متقاضیان محرز گردیده است. لذا مشخصات متقاضیان و املاک مورد تقاضا به شرح 
زیر به منظور اطلاع عموم در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود درصورتی که اشخاص 
نسبت به صدورسند مالکیت متقاضیان اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی 
به مدت دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد و املاک تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت 

یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم نماید.
ردیف ۱ -برابر رأی شــماره ۱۴۱۱۲ مــورخ ۱۴۰۲/۰۷/۲۹ هیات اول مالکیت آقای عبدصالح 
حیدری به شناسنامه شماره ۸۱ کدملی ۵۵۵۸66۷6۳۱ صادره فارسان فرزند غفور نسبت به پنج 
دانگ مشاع از ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ۱۴۷/۳۰ متر مربع پلاک شماره ۸۰۹ فرعی 
از ۴۰ اصلی واقع در اصفهان بخش ۱۴ حوزه ثبت ملک غرب اصفهان مع الواسطه از محمد جعفر 
شعربافیون فرزند حاج محمد حسن طبق اظهارنامه ثبتی و امیر آقا امیر کیوان فرزند سلطانعلی 

تأئید و محرز گردیده است. 
ردیف ۲- برابر رأی شماره ۱۴۱۱۳ مورخ ۱۴۰۲/۰۷/۲۹ هیات اول مالکیت خانم فریبا حیدری به 
شناسنامه شماره ۱۹۷ کدملی ۵۲6۹۴۲۷۵۰۸ صادره مرکزی فرزند عبدصالح نسبت به نیم دانگ 
مشاع از ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ۱۴۷/۳۰ متر مربع پلاک شماره ۸۰۹ فرعی از 
۴۰ اصلی واقع در اصفهان بخش ۱۴ حوزه ثبت ملک غرب اصفهان مع الواسطه از محمد جعفر 
شعربافیون فرزند حاج محمد حسن طبق اظهارنامه ثبتی و امیر آقا امیر کیوان فرزند سلطانعلی 

تأئید و محرز گردیده است.
ردیف ۳- برابر رأی شــماره ۱۴۱۱۴ مورخ ۱۴۰۲/۰۷/۲۹ هیات اول مالکیت خانم ژاله حیدری 
به شناسنامه شماره ۲۵۹۷ کدملی ۴6۲۱6۹۵۷۲۱ صادره شهرکرد فرزند عبدصالح نسبت به نیم 
دانگ مشاع از ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ۱۴۷/۳۰ متر مربع پلاک شماره ۸۰۹ فرعی 
از ۴۰ اصلی واقع در اصفهان بخش ۱۴ حوزه ثبت ملک غرب اصفهان مع الواسطه از محمد جعفر 
شعربافیون فرزند حاج محمد حسن طبق اظهارنامه ثبتی و امیر آقا امیر کیوان فرزند سلطانعلی 

تأئید و محرز گردیده است.
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۲/۰۹/۱۳ تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۲/۰۹/۲۸ شهریاری- رئیس 

منطقه ثبت اسناد و املاک غرب اصفهان ۱6۱۵6۱۴/م الف

آگهی تغییرات شرکت سهامی خاص آرگون صنعت 
سپاهان به شناسه ملی ۱026058۱865 و به شماره ثبت 

40508
به اســتناد صورتجلســه مجمع عمومی عادی بطور فوق العاده مورخ 
۱۴۰۲/۰6/۰۱ تصمیمات ذیل اتخاذ شد موسسه حسابرسی آذرین حساب 
حسابداران رســمی به شناســه ملی ۱۰۱۰۰6۰۲۳۷۰ به سمت بازرس 
اصلی تا پایان ســال مالی و آقای محمدرضا شمس زفره به شماره ملی 
۱۲۹۲6۰۵۸۵۵ به ســمت بازرس علی البدل تا پایان سال مالی انتخاب 
گردیدند.روزنامه کثیرالانتشار اصفهان امروز جهت نشر آگهی های شرکت 
تعیین گردید.صورتهای سود و زیان و ترازنامه سال ۱۴۰۱ مورد تصویب قرار 
گرفت. اداره کل ثبت اسناد و املاک استان اصفهان اداره ثبت شرکت ها و 

موسسات غیرتجاری اصفهان )۱6۱6۰۵6(

سید احمد مراتب: اگر تاج زنده بود برای مرگ این شهر می خواند

به اصفهان نرو!

مکتب خانه »تاج«
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اقتصاد

تحقق مطالبات کارگران 
ذوب آهن از طریق قانون 

طبقه بندی مشاغل 
مدیــر روابط عمومی کارخانــه ذوب آهن اصفهان گفت: 
مطالبات کارگران این شــرکت از طریــق قانون طبقه بندی 
مشاغل محقق می شود. امیرحسین پرورش در گفت وگو با ایرنا 
درباره تجمع صنفی کارگران کارخانه ذوب آهن گفت: جمعی 
از کارگران شــرکت با مطالبه افزایش حقوق خود در محیط 
کارخانه تجمع کردند. او تاکید کرد: از لحاظ قانونی، ساماندهی 
پرداخت حقوق کارکنان این مجموعه، صرفا از طریق اعمال 
طبقه بندی مشاغل و مصوبات سالانه شورایعالی کار امکانپذیر 
است. مدیر روابط عمومی کارخانه ذوب آهن خاطرنشان کرد: در 
۱۰ سال اخیر بحث طبقه بندی مشاغل در این مجتمع صنعتی 
مطرح بوده اما با تعلل پیش رفته که این موضوع در دوره جدید 
مدیریت کارخانه تسهیل شده و در حال پیگیریست تا هرچه 
سریعتر به سرانجام برسد. به گفته پرورش، اکنون خط تولید 
ذوب آهن، فعال و آرامش در این مجموعه برقرار اســت. او با 
تاکید به پرداخت به موقع حقوق و مطالبات کارکنان این شرکت، 

تصریح کرد: در این خصوص مشکلی وجود ندارد.

مشوق مهم دولت به صنایع در 
جهت محاسبه قیمت گاز

نایب رئیس کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی ایران به بیان 
توضیحاتی درباره لزوم پیش رفتن صنایع به سمت ذخیره سازی 
گاز پرداخــت. حمیدرضا صالحــی در گفت  وگو با ایمنا درباره 
ذخیره سازی گاز توسط صنایع، اظهار کرد: مطمئن باشید صنایع 
اگر از لحاظ اقتصادی محاسبه کنند که در ازای تولید یک تن 
فولاد، یک تن محصول پتروشیمی یا یک تن سیمان چقدر گاز 
استفاده می شود و به خاطر نبود این گاز چه میزان ضرر می کنند، 
به طور قطع به سمت ذخیره سازی گاز و تهیه مخازن حرکت 
خواهند کرد. او افزود: این تکنولوژی نیازمند هزینه زیاد است 
و بــه همین دلیل صنایع باید مورد حمایت دولت قرار بگیرند 
تا بتوانند این مخازن را تهیه کنند. البته دولت در آئین نامه خود 
قید کرده است که اگر صنایع به این سمت وسو حرکت کنند، 
به طور قطع تسهیلات لازم را در اختیار آنها قرار می دهد و حتی 
گاز در انواع مختلف یا با قیمت ارزان در فصول گرم ســال به 
آن ها اعطا خواهد شد تا بتوانند به سمت ذخیره سازی گاز حرکت 
کنند. نایب رئیس کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی ایران افزود: 
ذخیره سازی گاز تمام نیاز صنایع را برطرف نمی کند، بلکه فقط 
می تواند در دوران پیک مصرف که گاز صنایع قطع می شود این 
نیاز را مرتفع کند. صالحی گفت: ما در زمستان مشکل کمبود 
گاز داریم و صنایع از این موضوع متضرر می شوند. چون صنایع 
در زمستان ها با بحران مواجه می شــوند، برای دور زدن این 
بحران باید اقدام به ذخیره سازی گاز کنند. او افزود: صنایع فولاد 
ما نیز برخلاف کشــورهای دنیا که برق سوز هستند، گازسوز 
است، از سوی دیگر باید به سمت بهینه سازی مصرف گاز در 
کشور برویم تا بتوانیم در کنار ذخیره سازی از مصرف بی رویه گاز 
نیز کم کنیم. نایب رئیس کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی ایران 
گفت: با افزایش بهره وری و راندمان می توان مصرف را کم کرد، 
اما فاصله تولید با مصرف ما بسیار زیاد شده است و با این رویه 
مصرف در سال های آینده به مشکل برخورد می کنیم، از سوی 
دیگر باید به فکر افزایش تولید هم باشیم. به گفته این کارشناس 
انرژی، یکی از مشوق های مهم، تخفیف گازی بزرگ دولت به 
صنایع است که گاز تحویلی به صنایع در جهت ذخیره سازی 
معادل تعرفه گاز طبیعی برای مصارف معمول آن ها است و در 
فصول سرد سال که قیمت گاز افزایش چشمگیری پیدا می کند، 
صنایع می توانند با ذخیره سازی گاز و تخفیف بزرگ گازی که از 
دولت بابت سرمایه گذاری در ایجاد زیرساخت های ذخیره سازی 
دریافت می کنند. نایب رئیس کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی 
ایران توضیح داد: ذخیره سازی گاز نقش مهمی در رسیدگی به 
تعادل بین مصرف گاز توسط بخش های خانگی و در دسترس 
بودن عرضه در فصول ســرد دارد. کشورهای اروپایی اهمیت 
ذخیره سازی گاز را به رسمیت شناخته اند و به طور متوسط ۲۵ 
درصد از کل مصرف، به این منظور اختصاص می یابد؛ به این 
ترتیب، کشورهای مختلف به طور متوسط ۱۲ درصد از مصرف 

گاز را به ذخیره سازی اختصاص می دهند.

گسترش تعاملات با کشورهای 
هدف براساس پروژه محوری

سرپرســت معاونت هماهنگی امور اقتصادی استانداری 
اصفهان گفت: تدوین مباحث پروژه محور در گسترش روابط 
و تعامــلات با کشــورهای هدف، ضــرورت دارد و موضوع 
مشــخصی براســاس ظرفیت های اصفهان و کشور هدف 
تعریف و در زمان بندی مشخص مسیر حرکت تدوین شود. به 
گزارش ایراسین، محمود حقیقت سرشت در کمیته گسترش 
همکاری های استان با کشورهای هدف و با بررسی مصوبات 
سفر هیأت سیاسی و تجاری اصفهان به کشور روسیه که سال 
گذشــته رقم خورد، اظهار کرد: تدوین مباحث پروژه محور در 
گسترش روابط و تعاملات با کشورهای هدف، ضرورت دارد و 
موضوع مشخصی براساس ظرفیت های اصفهان و کشور هدف 
تعریف و در زمان بندی مشخص مسیر حرکت تدوین شود. او 
ادامه داد: انتظار می رود پروژه هایی که در یک دوره مشخص 
به نتیجه می رسد برای توافقنامه های بین المللی تدوین و ارائه 
شوند. سرپرست معاونت هماهنگی امور اقتصادی استانداری 
اصفهان خاطرنشان کرد: مسیر حرکت فعالان اقتصادی استان 
باید مشخص باشد و در این مسیر از هرگونه بزرگنمایی پرهیز 
شود و طرح هایی که جنبه اجرایی شدن در مدت زمان مشخص 
دارند در نظر گرفته شوند. گفتنی است، در این نشست مقرر شد 
نقشه راه اصفهان در نهمین اجلاس مشترک همکاری های 
اقتصادی ایران و قطر نیز ترسیم شود. نهمین اجلاس مشترک 
همکاری های اقتصادی ایــران و قطر به منظور بهبود روابط 
تجاری و اقتصادی دو کشور برنامه ریزی شده است که با حضور 
مقام های ارشد دولتی و همچنین تجار ایرانی و قطری برگزار 

شود.

پوشـاک،  واردات  ممنوعیـت  از  پـس  سـال  شـش 
محصـولات قاچـاق که از مبـادی گوناگون به بازار سـرازیر 
و در فروشـگاه های واقعـی و مجـازی عرضـه می شـوند، 

تولیدکننـدگان داخلـی را بـه حاشـیه رانـده اسـت.
به گزارش ایمنا، واردات پوشـاک از سـال ۱۳۹۷ ممنوع 
شـد و اعتبـار آخرین مجوز نشـان تجاری بـرای واردات نیز 
در آبان ماه سـال ۱۳۹۸ به پایان رسـید، همچنین براسـاس 
مـاده ۲۳ قانـون مبـارزه بـا قاچـاق کالا و ارز هـر پوشـاک 
بایـد یـک شناسـه منحصربه فرد داشـته باشـد در غیر این 
صـورت قاچاق شـناخته می شـود، اما بـا وجود اجـرای این 
قوانیـن، آمار رسـمی وزارت صمـت حکایـت از آن دارد که 
ارزش کل بازار پوشـاک نزدیک به ۹ میلیارد دلار اسـت که 
۵.۵ میلیـارد دلار آن تولیـد داخـل بوده و ۳.۵ میلیـارد دلار 
بـه صـورت قاچـاق و غیرقانونـی وارد کشـور می شـود. ۹۰ 
برنـد خارجی از جمله آدیـداس، نایکی، زارا و دیـزل در بازار 
پوشـاک کشـور وجـود دارد کـه از سـال ۹6 ثبت سـفارش 
آنهـا متوقف شـده و تمام کالاهای این برنـد در بازار داخلی 

نیـز قاچـاق به شـمار می آیند.
Á بازگشت در سکوت

شـش سـال پیـش که طـرح مبارزه بـا قاچاق پوشـاک 
آغـاز شـد، حجـم ایـن تجـارت پنهانـی در بـازار داخلـی 
نزدیـک بـه ۲.6 میلیـارد دلار بـرآورد می شـد و بسـیاری از 
کارخانه هـا و عرضه کننـدگان پوشـاک ایرانـی را از میـدان 
رقابـت خارج کـرده بود، امـا اکنون قاچاق پوشـاک به یک 
میلیـارد و ۱۳۹ میلیـون دلار رسـیده اسـت، گرچـه فعالان 
صنعـت پوشـاک معتقدند آمار واقعی بیشـتر از کـه میزانی 
اسـت کـه سـتاد مبارزه بـا قاچاق اعـلام می کنـد و حتی از 

مـرز ۳ میلیـارد دلار نیـز عبور کرده اسـت.
بـازار جهانـی خرده فروشـی لبـاس، تجارتـی سـودآور 
به شـمار می آیـد و ارزش سـالانه آن به حـدود ۳۴ تریلیون 
دلار می رسـد، علاوه بر آن حجم زیادی از پوشـاک ازسوی 
کمپانی هـای خارجـی در کشـورهای مختلـف دنیـا تولیـد 
می شـود که تولید حـدود ۱۰۷ میلیارد تکه لبـاس و فروش 
آن در بـازار را رقـم زده اسـت. پـس از چیـن، کشـورهای 
ایـالات متحده آمریکا، هنـد، ژاپن، آلمان، بریتانیا، روسـیه، 
فرانسـه، ایتالیا و برزیل در فهرسـت ۱۰ کشـور برتر در بازار 

خرده فروشـی پوشـاک دنیـا قـرار می گیرند.
در ایـران نیـز حداقـل ۱۲۰ هـزار واحد صنفـی تولیدی 
در حـوزه صنعـت پوشـاک ثبت شـده کـه این آمـار به جز 
مجموعـه واحدهای مشـاغل خانگـی و مزون هایی اسـت 
که توسـط وزارت ارشـاد دارای مجوز هسـتند. حداقل ۲۸۰ 
هزار واحد صنفی توزیعی نیز در حوزه پوشـاک فعال اسـت 
کـه ایـن آمـار هـم بـدون در نظـر گرفتـن فروشـگاه های 
فعـال در حـوزه فضـای مجـازی و گاهـی بدون مجـوز به 
دسـت آمده اسـت. در این واحدهای صنفـی و تولیدی بین 
۷۰۰ هـزار تـا یک میلیون نفر مشـغول به کار هسـتند که 
بـا اضافـه کـردن اشـتغال در حـوزه توزیـع می تـوان گفت 
کـه حـدود دو تـا ۲.۵ میلیـون نفر )آمار ثبت شـده رسـمی 
واحدهـای رسـمی( در صنعت پوشـاک کشـور مشـغول به 

کار هستند.
بـا وجـود اهمیـت صنعـت پوشـاک در تأمیـن دومیـن 
نیـاز ضـروری افـراد جامعه، همچنیـن پایین بـودن میزان 
سـرمایه گذاری بـرای ایجـاد یـک شـغل در ایـن صنعـت، 
مشـکلاتی مانند کمبود مواد اولیه، اسـتفاده از ماشـین آلات 
فرسـوده، بهره بانکی، کمبود نقدینگی، قاچاق کالا، فعالیت 
واسـطه ها، وجـود انحصار و برخی رانت ها، مشـکلات بیمه 
و مالیـات، همچنیـن وجـود تـورم فزاینـده و کاهش قدرت 
خریـد گروه هـای مختلف جامعـه موجب عقـب ماندن این 

صنعـت در میـدان رقابـت با اجناس خارجی شـده اسـت.
Á نبض بازار در دست قاچاق

بـا نگاهی به بازار پوشـاک می توان محصـولات قاچاق 
را در ویتریـن بعضی از فروشـگاه های پوشـاک، مزون های 
خانگـی، برندهـای داخلـی زیرزمینـی و برندهـای خارجی 
دیـد کـه زمـان فعالیـت آن ها در کشـور بـه پایان رسـیده 
اسـت. در فضـای مجـازی نیز صفحـات متعددی اقـدام به 
فـروش کالاهـای خارجـی می کننـد و هیـچ محدودیتـی 
در آن معنـا نـدارد، بـه عنـوان مثـال یـک مـدل از کفـش 
برنـد اسـیکس را در وبـگاه آمـازون می توان بـا ۴۴۰ درهم 
)معـادل شـش میلیـون و ۱۰۰ هزار تومان( خریـداری کرد. 
مشـابه همیـن مـدل در سـایت های داخلی بـا قیمت چند 
برابـر موجـود اسـت و ایـن در حالیسـت کـه نمونه هـای 
فروشـی در وبگاه هـای داخلـی به طـور قطـع کپـی اسـت، 
چراکـه حتـی ظاهر آن نیز شـباهتی با نمونـه اصلی عرضه 
شـده در وبـگاه آمازون نـدارد، بنابراین خریـد کالای قاچاق 

به صرفه تـر اسـت!
Á سفارش پستی از کشورهای همسایه

اتحادیـه  هیئت مدیـره  عضـو  افتخـاری،  مجیـد 
برنامـه  تولیدکننـدگان و فروشـندگان پوشـاک در یـک 
بـه  دسـت دوم  و  اسـتوک  کالای  ورود  دربـاره  رادیویـی 
بـازار پوشـاک و علـل قاچـاق گسـترده این گـروه کالایی 
بـه کشـور می گویـد: در حـال حاضـر از طریـق وبگاه های 
فـروش آنلایـن کشـور ترکیـه می توانیـد کالای قاچـاق 
سـفارش دهیـد و از طریـق پسـت طـی چهـار تا پنـج روز 

تحویـل بگیریـد.
او با اشـاره به ممنوعیت واردات پوشـاک از سـال ۱۳۹۷ 
می افزایـد: در سـطح عرضـه نشـان های تجـاری خارجی، 
سـهم چشـمگیری از پوشـاک در حـال عرضـه را بـه خود 
اختصـاص داده بودنـد کـه با اقدامـات مقابلـه ای دولت که 
در سـال ۱۳۹۷ و ۱۳۹۸ انجـام گرفت، بخشـی از پوشـاک 
قاچـاق محرز شناسـایی و از سـطح بازار جمع آوری شـدند.

عضو هیئت مدیره اتحادیه تولیدکنندگان و فروشـندگان 
پوشـاک ادامـه می دهـد: عرضه کننـدگان و صاحبـان ایـن 
پوشـاک ایـن کالاها نـه اجـازه ورود کالا دارنـد و نه مجوز 
فعالیـت؛ اما هنوز مشـاهده می کنیم که این افـراد با همان 
نـام و نشـان در بـازار داخل فعالیت می کننـد و کالای آنان 
در حال وارد شـدن به کشـور اسـت و هیچ برخورد مؤثری 

با آنـان صـورت نمی گیرد.
Á قانون بلاتکلیف برای شناسایی قاچاق

افتخـاری بـا اشـاره به تعلل های سـتاد مبـارزه با قاچاق 
کالا و ارز در خصـوص مبـارزه بـا کالای قاچـاق اظهـار 
می کنـد: سـتاد در سـال های گذشـته به واسـطه کرونـا، 
برخـورد بـا پوشـاک قاچاق در سـطح عرضـه را رهـا کرده 
بـود و اکنـون نیز می گویند این سـتاد وظیفـه اجرایی ندارد.
او می گویـد: مسـئولان سـتاد مبـارزه بـا قاچـاق کالا 
و ارز اعـلام کردنـد کـه بـرای شناسـایی کالای قاچـاق از 
غیرقاچـاق نیازمند ضوابطی تحت عنـوان آئین نامه اجرایی 
تبصـره ۴ مـاده ۱۸ قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز هسـتند 
کـه ضوابـط اختصاصی حمـل، نگهـداری و عرضـه گروه 
کالایـی پوشـاک را تعییـن می کنـد؛ امـا اکنـون قریـب به 
چهار سـال اسـت کـه ایـن موضـوع بیـن وزارت صمت و 

سـتاد مبـارزه با قاچـاق کالا و ارز پاسـکاری می شـود.
عضو هیئت مدیره اتحادیه تولیدکنندگان و فروشـندگان 
پوشـاک دربـاره دلایـل اجـرا نشـدن تبصـره ۴ مـاده ۱۸ 
قانـون مبـارزه بـا قاچـاق کالا و ارز خاطرنشـان می کنـد: 
ایـن قانـون چندین بـار به روزرسـانی شـد، اما هیـچ گاه آن 
را ابـلاغ نکردند، پاسـکاری ایـن قانون بیـن وزارت صمت 
و سـتاد مبـارزه بـا قاچـاق کالا و ارز موجـب ضرر رسـاندن 
بـه تولیدکننـدگان داخلی می شـود، چراکه هـر روز با حجم 
گسـترده ای از ورود کالای قاچـاق بـه بازار روبه رو هسـتیم.

Á واردات کیلویی کالای استوک
افتخـاری بـا بیان اینکه کالای اسـتوک تـوان رقابت را 
از تولیدکننـدگان سـلب می کنـد، توضیح می دهـد: از آنجا 
کـه ایـن کالاهـا کـه به صـورت کیلویـی وارد می شـوند و 
هیـچ نظارتـی روی آنان صـورت نمی گیرد، تـوان رقابت از 
تولیدکننـدگان داخلـی را به دلیل اینکه بـا یک دهم قیمت 

واقعـی خریـداری می شـوند از بیـن می برد.
او تصریـح می کنـد: این اتفاق نه تنها تـوان رقابت برای 
تولیدکننـدگان داخلی را از بین می برد، بلکه در کشـورهای 
مبـدأ نیـز نمی تـوان بـا کالای اسـتوک کـه به صـورت 

کیلویـی وارد می شـود، رقابـت کرد.
Á مناطق آزاد، درگاه ورود قاچاق

او ادامـه می دهد: در حال حاضر بازار از دسـت بسـیاری 
از تولیدکنندگان خارج شـده اسـت و حجم زیادی از واردات 
پوشـاک قاچاق به صـورت خرد انجـام می گیـرد، نمی توان 
گفـت کـه از کدام جریان و مسـیر وارد می شـود، از سـوی 
دیگـر مجـاری ورودی بـه کشـور آن قـدر زیـاد اسـت کـه 

به راحتـی قابل کنترل نیسـتند.
افتخـاری با انتقـاد از نادیده گرفتـن چالش های مناطق 
آزاد در مجلـس تاکیـد می کنـد: متاسـفانه ایـن مناطـق به 
درگاهـی بـرای واردات و قاچـاق بـه کشـور تبدیـل شـده 
اسـت و بخشـی از مبنـای ورود کالا مربوط بـه مناطق آزاد 
و بخـش دیگـر آن بحث ورود کالای مسـافری یا از طریق 
وبگاه هـای فـروش آنلاین کشـور ترکیـه انجام می شـود.

Á بلاتکلیفی دوساله یک دستورالعمل
حسین مجرد نشـرودی، رئیس اداره بازار و تجارت دفتر 
پوشـاک و منسـوجات وزارت صنعت معدن و تجارت نیز در 
یـک برنامه رادیویی درباره پوشـاک قاچـاق و قوانین مبارزه 
بـا آن اظهـار می کنـد: قانـون مبـارزه بـا قاچـاق کالا و ارز 
توسـط تمامـی دسـتگاه های مرتبط مبـارزه با قاچـاق کالا 
تهیـه و تنظیـم، امـا با گذشـت حـدود دو سـال هنـوز این 

قانون ابلاغ نشـده اسـت.
او می افزایـد: پیش از اجرای ممنوعیت واردات پوشـاک 
خارجـی، تعدادی برنـد خارجی در کشـور فعالیت می کردند 
کـه در سـطح عرضـه به طـور کامل مشـهود بودنـد و قرار 
گرفتـن این برندهـا کنار واحدهـای تولیدی کشـور، باعث 
شـد تـا واحدهای تولیدی ما سـطح تولیدات خـود را از نظر 

کیفیت بـه برندهای خارجـی نزدیک کنند.

او جلوگیـری از واردات و حضور نمایندگی های برندهای 
خارجـی پوشـاک در کشـور را موجـب شـناخته تر شـدن 
برندهـای داخلـی می دانـد و می گویـد: در سـال های اخیـر 
وقتی وارد مراکز فروشـگاهی بزرگ می شـویم، دیگر مانند 
گذشـته شـاهد برندهای خارجی نیسـتیم و در واقع پوشاک 
خارجـی جـای خـود را بـه برندهـای داخلـی داده اسـت. 
به عبارت دیگـر منـع واردات پوشـاک باعـث رشـد و مطرح 

شـدن برندهای داخلی شـد.
مجـرد نشـرودی خاطرنشـان می کنـد: از سـه سـال 
گذشـته تاکنـون وزارت صمت بـا محوریت سـتاد مرکزی 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز، پیشـنهاد دادیم و براسـاس قانون 
مبـارزه با قاچـاق کالا و ارز ضوابط اختصاصی را بابت گروه 
کالایی پوشـاک )کیـف، کفش، منسـوجات خانگی و …( 
تهیـه کنیم تا شـرایط مبـازره با قاچاق پوشـاک در سـطح 

عرضه بـرای ضابطین آسـان تر شـود.
کمیتـه  در  گذشـته  سـال  اواخـر  می دهـد:  ادامـه  او 
متشـکل از واجـا، فراجـا، اتـاق بارزگانـی، اتحادیه هـا، اتاق 
اصناف، دبیرخانه شـورای عالی مناطق آزاد، تعزیـرات، اداره 
پسـت و سـازمان امـور مالیاتـی ایـن ضابطه تحـت عنوان 
دسـتورالعمل قانـون مبارزه بـا قاچاق کالا و ارز تنظیم شـد 
و منتظـر بودیـم تا هیئت وزیـران این قانـون را به تصویب 
برسـانند تا توسـط رئیس جمهور نیز تصویب و ابلاغ شـود، 
امـا با گذشـت دو سـال این اتفـاق هنوز رخ نداده اسـت، در 
حالیکه این موضوع می توانسـت دست سـتاد و ضابطین را 
بـاز گذارد تا به راحتی در سـطح عرضه برخوردهـای خود را 
آغـاز کننـد و امیدواریم ضابطـه اختصاصی مبـارزه با گروه 
کالایـی پوشـاک قاچـاق در آینـده نزدیـک بـه تصویب و 

ابلاغ برسـاند.
Á هجوم به بازار از مبادی گوناگون

سـعید جلالـی قدیـری، دبیر اتحادیـه تولید و صـادرات 
صنایـع نسـاجی و پوشـاک ایران نیـز در این برنامـه اظهار 
می کنـد: با اینکه واردات پوشـاک به کشـور ممنوع اسـت، 
قاچـاق پوشـاک بـه کشـور از طریـق رویه هـای قانونـی 
ته لنجـی، گـذر مـرزی و کول بـری  ملوانـی،  مسـافری، 
صـورت می گیـرد، حتـی بـا وجـود ایـن رویه هـای قانونی 
وقتـی در معـرض سـازمان یافتگی تخلـف قـرار می گیرند، 

حجم بسـیار زیـادی پوشـاک وارد کشـور می شـود.
او بـا اشـاره بـه ایرادهـای واردات بـه صورت مسـافری 
تصریـح می کنـد: گفتـه می شـود که هـر مسـافر می تواند 
۸۰ دلار کالا وارد کشـور کنـد، امـا هیچ کـس نظارتی روی 
ایـن میزان کالا نـدارد و بدون اندازه گیـری، واردات بی رویه 
انجـام می شـود. در واقـع به دلیـل یـک رویـه قانونـی کـه 
نظـارت نمی شـود، افـرادی به صـورت سـازمان یافته از آن 
سوءاسـتفاده می کنند و در حجم بسـیار بالا کالا وارد کشور 

. می کنند
صادرکننـدگان  و  تولیدکننـدگان  تمـام  می افزایـد:  او 
پوشـاک در کشـور به هیچ عنـوان قائل به هیـچ محدودیتی 
برای واردات پوشـاک به کشـور از طریق قانونی نیسـتند و 
معتقدنـد کـه بایـد بـا بازارهـای بین المللی رقابـت صورت 
گیـرد. ورود برندها و تولیدکنندگان مطرح بین المللی علاوه 
بـر اینکـه سـلیقه های مختلف مـرد را پوشـش می دهند و 
از آنجـا کـه این مسـئله نیاز جامعه اسـت، منجر به رشـد و 

ارتقـای تولیـدات ما نیز خواهد شـد.
ممنوعیت بی اثر

جلالـی قدیری اظهار می کند: در سـال ۱۳۹۷ دولت ارز 
نداشـت و خود تصمیم گرفت که واردات پوشـاک را ممنوع 
کند، این کار هیچ سـودی برای تولیدکنندگان نداشـت زیرا 

عمده واردات پوشـاک به صـورت قاچاق بود.
او بـا بیـان اینکـه فضـای رقابـت تولیـدات داخلـی و 
برندهـای خرجـی بایـد بـا هـم برابـر باشـند، خاطرنشـان 
می کنـد: تولیدکنندگان بـرای واردات ماشـین آلات و موارد 

اولیـه مـورد نیـاز بـرای تولیـد پوشـاک، ارز لازم را دریافت 
نمی کننـد، اگـر دولـت ارز کافـی بـرای کالای تمام شـده 
و نهایـی را دارد ابتـدا بحـث ماشـین آلات و مـواد اولیـه را 
تأمین کند، سـپس بـا رعایت رویـه، واردات پوشـاک را نیز 

دهند. انجـام 
دبیـر اتحادیـه تولیـد و صـادرات صنایـع نسـاجی و 
ایـران اظهـار می کنـد: در سـال ۱۳۹۷ واردات  پوشـاک 
پوشـاک به کشـور ممنوع شـد، اما وقتی آمار سـال ۱۳۹6 
را بررسـی می کنیـم متوجـه می شـویم کـه کل گمـرکات 
و مبـادی ورودی کشـور مبلغـی که بـرای واردات پوشـاک 
در سـامانه های گمـرک ثبـت کرده اند، کمتـر از 6۰ میلیون 
دلار اسـت، امـا در همـان تاریخ قاچاق پوشـاک بیـش از ۳ 

میلیـارد دلار بود.
او ادامـه می دهـد: واردات پوشـاک ۹۸ درصد به صورت 
غیرقانونـی و تنهـا ۲ درصـد به صـورت قانونی وارد کشـور 
می شـد و دلیـل این موضوع، نبـود نظارت و درسـت عمل 

نکـردن بـه قوانین بود.
Á واردات کیلویی با قیمت بسیار پایین

جلالـی قدیـری بخـش عمـده کالاهایـی کـه تحـت 
و  می دانـد  دسـت دوم  را  می شـود  وارد  پوشـاک  عنـوان 
می گویـد: پوشـاک کالایـی اسـت کـه به صـورت فصلـی 
تولیـد می شـود و اگـر در فصـل خـودش به فروش نرسـد، 
بـا قیمت بسـیار پاییـن و به صـورت کیلویی وارد می شـود. 
ایـن موضـوع نیز در کل دنیا مرسـوم اسـت و گاهی برخی 
تـا انتهـای فصل پوشـاک را بـا تخفیـف ۹۰ در صد عرضه 

می کننـد.
او بـا انتقـاد از ناکارآمـدی ممنوعیـت واردات پوشـاک 
اظهـار می کنـد: در سـال ۱۳۹۷ که واردات پوشـاک ممنوع 
شـد، رشـد و توسـعه برندهای داخلـی به دلیـل ممنوعیت 
واردات نبـود زیـرا واردات قانونـی تنهـا دو درصد بود، رشـد 
برندهـای داخلـی از زمانـی اتفـاق افتاد که سـتاد مبـارزه با 
قاچـاق کالا و ارز طـرح مقابلـه بـا بندهای محرز پوشـاک 

قاچـاق در سـطح عرضـه آغـاز کرد.
دبیر اتحادیه تولید و صادرات صنایع نسـاجی و پوشـاک 
ایـران تصریـح می کنـد: اگـر واردات آزاد یـا ممنـوع باشـد 
هیـچ تفاوتـی ندارند؛ چراکه قاچاق پوشـاک وجـود دارد. در 
سـال ۱۳۹۸ مقابله با پوشـاک قاچاق به دلایل نامشخصی 
متوقـف شـد و مطالبـه بـا این اسـت که چـرا این طـرح را 

کردند. متوقف 
Á به قانون عمل شود

او راهـکار مبـارزه بـا کالای قاچـاق را عمـل بـه قانون 
اعـلام می کنـد و می افزایـد: مسـئولان موضـوع مبـارزه با 
کالای قاچـاق را شـوخی گرفته انـد، در واقـع وقتـی تبصره 
۴ ماده ۱۸ قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز دو سـال اسـت 
کـه تصویـب شـده و فقـط معطـل ابـلاغ اسـت، چگونـه 
می تـوان انتظـار داشـت که ضابطیـن برخوردهای خـود را 

انجـام دهند.
جلالـی قدیـری اظهار می کنـد: وقتی بخـش بزرگی از 
بازار پوشـاک در اختیار قاچاق قرار داده شـده اسـت، امکان 
تولیـد و رقابـت و حتی انگیـزه آن از تولیدکننـدگان گرفته 
می شـود برای داشـتن یـک روند روبه رشـد، بایـد امکانات 
لازم و فضـای کسـب وکار امن را بـه تولیدکنندگان بدهیم.

او می گویـد: هنـوز نمی دانیـم قوانیـن موجـود تـا یـک 
مـاه آینـده وجـود خواهد داشـت یا خیـر در مـورد ارز نیز به 
همیـن شـکل اسـت و باید بگوییـم که ایـن موضوعات به 

مـا ضربـه می زنند.
ورود کالای قاچـاق فقـط مخصـوص بخـش پوشـاک 
نبـوده و ایـن موضـوع سـایر حوزه هـا را نیـز درگیـر کـرده 
اسـت که بـه نظر می رسـد افزایـش کیفیـت کالای تولید 
داخـل و اعتمادسـازی در بیـن مـردم مهم تریـن راهکارها 

بـرای کاهـش تقاضـای این کالاهاسـت.

  خبر 

بازگشت پوشاک قاچاق در نبود نظارت بر بازار
   خبر

صادرات یک میلیارد دلاری 
کالا از گمرکات اصفهان

مدیـرکل گمرکات اسـتان اصفهان گفت: درهشـت 
ماهـه سـال ۱۴۰۲ صـادرات از طریـق گمرکات اسـتان 
اصفهـان؛ بـه میزان یـک میلیـون و ۵۵۰ هزارتـن و به 
ارزش ۹۷۰ میلیـون و ۳۲۷ هـزار دلاربـوده اسـت که در 
مقایسـه بـا مدت مشـابه سـال قبـل، تغییر محسوسـی 

نداشـته است.
بـه گـزارش اصفهان امروز، رسـول کوهسـتانی پزوه 
اظهـار کـرد: درهشـت ماهـه سـال ۱۴۰۲ صـادرات از 
گمـرکات اسـتان اصفهان به میزان یک میلیـون و ۵۵۰ 
هزارتـن و بـه ارزش ۹۷۰ میلیون و ۳۲۷ هـزار دلار بوده 
اسـت که در مقایسـه با مدت مشـابه سـال قبـل، تغییر 

محسوسی نداشـته است.
او اقـلام صادراتی گمرکات اسـتان اصفهـان را 6۴۳ 
نـوع کالا برشـمرد و افـزود: طـی این مـدت عمده ترین 
محصـولات صادراتی از گمرکات اسـتان اصفهان چدن 
آهـن و فـولاد و مصنوعـات آن بـه ارزش ۵۰۳ میلیـون 
دلار بـا ۱۱ درصـد رشـد، محصـولات پتروشـیمی ۱۷۲ 
میلیون دلار ۱۲ درصد رشـد، فرش ماشـینی و دسـتباف 
۵۹ میلیـون دلار ۲۷ درصـد کاهـش و محصولات لبنی 

۵۵ میلیـون دلار بـا ۳۲ درصـد کاهش بوده اسـت.
مدیـرکل گمـرکان اسـتان اصفهـان گفـت: تعـداد 
کشـورهای هـدف صـادرات از طریـق گمرکات اسـتان 
اصفهـان ۸۷ کشـور برشـمرد و تصریـح کـرد: طی این 
مـدت عـراق بـه ارزش ۳۴۷ میلیـون دلار بـا ۱۴ درصد 
کاهش، پاکسـتان ۲۲۴ میلیـون دلار ۳۴ درصد افزایش، 
افغانسـتان ۸۳ میلیـون دلار ۳۴ درصـد رشـد، ترکیه ۷۵ 
میلیـون دلار ۲۹ درصـد کاهش و امـارات متحده عربی 
6۲ میلیـون دلار ۳۴ درصـد رشـد مهمتریـن مقاصـد 

صادراتـی گمـرکات اسـتان اصفهان بوده اسـت.

5 میلیون کارگر زیرزمینی 
بدون بیمه داریم

رییـس اتحادیه کارگـران قـراردادی و پیمانی گفت: 
حـدود ۵ میلیـون کارگـر در کارگاه هـای زیرزمینـی و 
غیررسـمی برای تأمین معاش بـدون بیمه و فاقد امنیت 

شغلی مشـغول کار هستند.
فتـح الله بیـات در گفت وگـو بـا تسـنیم با  اشـاره به 
اهمیـت سـاماندهی بحث شـرکت های نیروی انسـانی 
اظهـار کرد: نیروی انسـانی و کارگر؛ چه در بخش دولتی 
و چـه در بخـش خصوصـی، بایـد قـرارداد مسـتقیم بـا 
کارفرما داشـته باشـد. چرا پیمانکار باید در یک شـرکت 
خیمه بزند و با کارفرما هماهنگ کند و بخشـی از درآمد 
کارگـر را تصاحب کنـد و مطالبات کارگـر، معوق بماند؟

او ادامـه داد: بـه نظـر می رسـد دلیـل اصلـی ایـن 
بـوده کـه در همه این سـال هـا، کارفرمایان بـرای فرار 
از پرداخـت دیـون کارگـر، میـدان را بـه شـرکت هـای 
پیمانـکاری سـپرده اند و پـس از آن هـم، هیـچ توجهی 
بـه تضییع حـق کارگران ندارنـد، باوجـود آنکه مصادیق 
سوءاسـتفاده پیمانکاران از حق کارگران، فراوان اسـت و 
بسـیاری از پیمانکاران با روابط مشـکوک در مناقصه ها 

می شـوند. برنده 
بیـات بـا بیـان اینکـه امـروز هیـچ یـک از کارگران 
کشـور، امنیـت شـغلی ندارنـد چـون بیـش از ۹6درصد 
جامعـه ۱۵ میلیونـی کارگـران کشـور، با قـرارداد موقت 
مشـغول کار هسـتند گفت: بخشـی از کارگران قـرارداد 
۸۹ روزه، قرارداد یک ماهه و سـه ماهه و 6 ماهه و حتی 
با قراردادهای سـفید امضا و سـفته گذاری و تعهدسپاری 
بابـت اینکه هیـچ مطالبه و معوقـه ای از کارفرمـا ندارند 

مشـغول به کارند.
رییـس اتحادیـه کارگـران قـراردادی و پیمانـی بـا 
اینکـه بیـش از ۹6درصـد قراردادهـای شـغلی  بیـان 
ناایمـن هسـتند، گفت: ایـن نـوع قراردادها به معیشـت 
و کارگاه هـای ناایمـن منجـر می شـود. از سـال ۱۳۷۹، 
مـا همین هـا را فریـاد زدیـم امـا متاسـفانه تـا امـروز نه 
دولت هـا و نـه نماینـدگان مجلـس، صـدای کارگـر را 

نشـنیده اند.
او بـا بیـان اینکه بارهـا  از ادارات درخواسـت کرده ایم 
که بازرسـی بر کارگاه ها و نحوه عقد قراردادها را تشـدید 
کننـد ادامـه داد: هر بـار در جـواب ما می گوینـد، نیروی 
کافـی بـرای افزایـش بازرسـی نداریم و هزینه بازرسـی 
برای مان سـنگین اسـت. علاوه بـر این، بـازرس، زمانی 
می توانـد بر فعالیت یک کارگاه و نحـوه عقد یک قرارداد 
شـغلی نظارت داشته باشـد که کارگاه و بنگاه اقتصادی، 
ثبـت شـده و دارای تابلو و نشـان باشـد، درحالیکه امروز 
تعـداد بسـیار زیـادی از کارگاه ها و بنگاه هـای اقتصادی، 
هیـچ تابلـو و نمادی ندارنـد ما امروز می دانیـم که علاوه 
بـر جمعیـت کارگـران دارای قـرارداد موقت کـه بیش از 
۱۵ میلیـون نفرنـد و برای شـان حق بیمه ولو به شـکل 
ناقـص و مخدوش پرداخت می شـود، بیـش از ۵ میلیون 
کارگـر در کارگاه هـای زیر پلـه ای و زیرزمینی و پنهان از 
هرگونـه نظـارت کار می کنند و این کارگـران، هیچ گونه 
مزایـای شـغلی و صنفی جز دسـتمزد روزانـه یا هفتگی 
دریافـت نمی کنند.  بیات افـزود: برای کارگران زیرزمینی 
حتـی  بیمـه هـم پرداخت نمـی  شـود و بنابرایـن، برای 
سـازمان تامین اجتماعی وجود خارجی ندارند. بیشـترین 
تضییع حـق کارگران در مراکـزی همچون تولیدی های 
پوشـاک و آرایشـگاه ها و مطب های دکتـر اتفاق می افتد 
کـه اغلـب بـرای فـرار مالیاتـی، داخـل سـاختمان های 
مسـکونی و بـدون تابلـو مشـغول کارنـد و هیـچ آثـار و 
نشـانی از ایـن کارگاه ها در ادارات کار موجود نیسـت، اما 
می دانیـم کـه کارگـران، در این کارگاه هـای زیرزمینی و 
غیررسـمی با حداقل دسـتمزد و محروم از بیمه و سنوات 
و سـایر مزایـای شـغلی اجیـر شـده اند؛ چون نیـاز مالی 

دارنـد و باید معـاش خانواده یشـان را تامین کنند.
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امیرحسین احتشامی

   خبر کوتاه

گزینه های مورایس برای 
ترکیب امشب سپاهان

تیم فوتبال سپاهان مصاف با نیروی هوایی عراق را با دو 
اخراجی که محمدجواد حسین نژاد و هادی محمدی بودند، 

پایان داد. 
اگرچه سپاهان توانست در مصاف حساس و نفس گیر 
مقابل نیروی هوایی عراق با ۳ امتیاز از ورزشگاه آزادی خارج 
شود و این تیم منسجم را از گردونه رقابت برای صعود خارج 
کند اما مورایس تاوان سنگینی برای این پیروزی داد و دو 
بازیکن اصلی او به دلیل اخراج در مصاف با الاتحاد غایب 
خواهند بود. محمدجواد حســین نژاد پدیده فوتبال ایران در 
ایــن فصل بوده که در نیمه اول مصاف با نیروی هوایی با 
کارت قرمز داور جریمه شد و در دقایق پایانی نیمه دوم هم 
اتفاق مشابهی برای هادی محمدی به دلیل حضور در متن 
یک درگیری رخ داد. البته در میانه میدان که حسین نژاد از 
هفته دوم بازیکن ثابت ســپاهان به شمار می رود، شرایط 
برای مورایس و شاگردانش جهت انتخاب جایگزین بازتر 
است و این مربی پرتغالی می تواند از محمد کریمی، محمد 
قربانی و فرشاد احمدزاده برای تشکیل مثلث میانه میدان 
استفاده کند. ضمن اینکه بازیکنانی نظیر احسان پهلوان و 
برایان دابو نیز در دســترس کادر فنی سپاهان هستند تا با 
دست بازتری بتوانند نسبت به ایجاد تغییرات تاکتیکی اقدام 
کنند. در خط دفاعی اما شرایط سخت است. هادی محمدی 
در فرم ایده آلی طی هفته های اخیر قرارگرفته بود که حالا 
شــانس حضور در ترکیب را ندارد و به احتمال فراوان این 
فرصت به سیاوش یزدانی داده می شود تا در ترکیب اصلی 
قــرار بگیرد. مگر اینکه به مانند دیدار رقت برابر آلمالیق به 
یک باره شاهد حضور محمد قربانی به عنوان زوج دانشگر 
باشیم که با توجه به غیبت محمدجواد حسین نژاد و کمبود 
بازیکن در خط میانی بعید به نظر می رسد این گزینه مدنظر 
کادر فنی پرتغالی سپاهان قرار بگیرد. سپاهان امشب در یک 
مسابقه حساس به مصاف الاتحاد می رود و برای صعود از 
گروه خود حداقل به یک تساوی مقابل تیم پرستاره و متمول 
الاتحاد نیاز دارد. ضمن اینکه آن ها در صورت پیروزی برابر 
زردپوشان عربستانی می توانند به عنوان تیم اول راهی دور 

حذفی شوند تا قرعه بهتری هم در انتظار آن ها باشد.

سپاهان با پیام نیازند در جده 
غم ندارد

پیــام نیازمند ایــن روزها در اوج پختگــی، آمادگی و 
اعتمادبه نفس قرار دارد. حساس ترین بازی سپاهان در فصل 
جاری لیگ قهرمانان آسیا از راه رسیده و طلایی پوشان دیار 
زاینده رود باید دوشنبه شب در ورزشگاه ملک عبدالله در فاصله 
۳۰ کیلومتری شمال جده به مصاف زردپوشان عربستانی 
قدیمی ترین باشگاه این کشور برود. پیام که با حضور امیر 
قلعه نویی جایگاه ویژه تری در تیم ملی نیز پیداکرده و رقیبی 
جدی برای علیرضا بیرانوند به شــمار می رود، در مصاف با 
نیروی هوایی با جایگیری های درست و واکنش هایی که 
نشــان از پختگی و تجربه بالای او داشت، توانست نقش 
مهمی در رقم خوردن ۳ امتیاز ارزشمند برای تیمش داشته 
باشد و در تیم منتخب هفته لیگ قهرمانان هم قرار گرفت. 
حالا ســپاهان در آستانه یک بازی سخت دیگر قرارگرفته 
و نکته خوش بینانه برای هواداران ســپاهان و علاقمندان 
به فوتبال در ایران این است که نیازمند مثل همیشه آماده 
است تا این بار مقابل مهاجمان تراز نخست تیم حریف برای 

حفاظت از قفس توری طلایی پوشان قد علم کند.

سپاهان به دنبال صعود 
آسیایی است

محمدرضا ســاکت می گوید هدف گذاری ســپاهان 
صعود از مرحله گروهی لیگ قهرمانان اســت. محمدرضا 
ساکت مدیرعامل باشگاه سپاهان در بدو ورود کاروان تیم 
اصفهانی به کشور عربستان گفت: مسابقه دو تیم سپاهان 
ایران و الاتحاد عربستان، روز دوشنبه در محل شهر ورزشی 
عبدالعزیز مکه برگزار خواهد شد که یک ساعت و ده دقیقه 
با شــهر جده فاصله دارد که برنامه ریزی های لازم در این 
خصوص صورت گرفته است. مدیرعامل سپاهان ادامه داد: 
بازیکنان تیم از شــرایط روحی و جسمی خوبی برخوردار 
هســتند و تمرینات مدنظر، بررسی ها و آنالیزهای مربوطه 
برای این مسابقه توسط کادر فنی صورت گرفته است و همه 
بازیکنان برای یک رویارویی بزرگ و مقتدرانه در آسیا آماده 
هستند. ساکت درباره این بازی گفت: امیدواری بسیاری به 
این مسابقه داریم؛ خیلی قاطعانه می گویم که هدف گذاری و 
اراده همه بازیکنان و کادر فنی بر این استوارشده که زمینه 
صعود تیم در مسابقات آسیایی فراهم باشد. او در پایان گفت: 
باوجود همه مشکلات فراروی تیم سپاهان در بخش های 
داخلی و خارجی، همبستگی داخلی، اراده قوی و شخصیت 
بالای فنی ورزشــی مجموعه و هماهنگی انجام شده بین 
هیئت مدیره باشــگاه، شــرکت فولاد مبارکه، کادر فنی و 
بازیکنان، زمینه ای فراهم شده که تیم از این مسیر و از این 
پیچ ســنگین عبور کنند و در مسیر رو به رشد قدم هایی را 

بردارند.

عیسی آل کثیر آماده جدال با 
الاتحاد عربستان

مهاجم گلزن ســپاهانی ها با فراموشی حواشی مربوط 
به عدم حضورش در دیدار برابر استقلال خوزستان، اکنون 
مهیای جدال با الاتحاد شده است. در شرایطی که آل کثیر 
به واسطه برخی مسائل از سوی مورایس برای لیست بازی 
مقابل استقلال خوزستان خط خورده بود، در ادامه به اردوگاه 
تمرینی تیمش بازگشت و اکنون نیز با همراهی کاروان این 
تیم در ســفر به عربستان، آماده جدال با الاتحاد عربستان 

شده است.

شکست نزدیک تیم هیئت 
گلف اصفهان

برگزاری هفته دوم لیگ گلف با افتتاح زمین گلف آیلند 
در حوالی تهران همراه بود.

 در جریان برگزاری هفته دوم لیگ برتر باشــگاه های 
گلف کشــور که طی روزهای ۹ و ۱۰ آذرماه جاری برگزار 
شد، تیم های آیلند، تاراز جوان مسجدسلیمان، نفت و گاز 
مسجدسلیمان، منطقه آزاد اروند، ملی حفاری اهواز، هیئت 
گلف اصفهان و سورتمه تهران به رقابت پرداختند. در بازی 
اول تیم آیلند که برای اولین بار و در بهره برداری آزمایشی 
از زمین اختصاصی خود به وسعت ۹۳ هکتار در این شهر 
جدید در حوالی تهران، مسابقه می داد توانست با نتیجه ۵ بر 
یک حریف خود را شکست دهد. در بازی دوم تیم نفت و 
گاز مسجدسلیمان به مصاف منطقه آزاد اروند رفت با نتیجه 
۵ بر یک به پیروزی رسید. ملی حفاری اهواز در دیگر بازی 
این روز در زمین ۷۲ هکتاری اهواز توانست با نتیجه ۴ بر 
یک حریفش معراج مسجدسلیمان را شکست دهد. سورتمه 
تهران در اصفهان با نتیجه ۳ بر ۲ از سد هیئت گلف اصفهان 

گذشت.

اصفهانی ها لیگ هندبال دسته 
به توپ می شوند

لیگ برتر هندبال در حالی امروز در هفته هفتم دنبال 
می شود که در حســاس ترین بازی نیروی زمینی شهید 
شاملی کازرون میزبان پلیمر خلیج فارس خرم آباد است. هفته 
هفتم لیگ برتر هندبال باشگاه های کشور امروز با برگزاری 
6 دیدار آغاز می شود که طی آن نیروی زمینی شهید شاملی 
کازرون از پلیمر خلیج فارس خرم آباد پذیرایی می کند، صنعت 
مس کرمان به گچساران می رود، فولاد مبارکه سپاهان با 
زغال سنگ طبس دیدار می کند، اراک میزبان گیتی پسند 
اســت و تیم های سپاهان نوین با فراز بام دهدشت و پرواز 
هوانیروز با پیکان سبزوار رودررو می شود. در حساس ترین 
بازی هفته هفتم نیروی زمینی شهید شاملی کازرون میزبان 
پلیمر خلیج فارس خرم آباد است. هم اکنون شاملی و پلیمر با 
۱۰ امتیاز و به دلیل تفاضل گل در دره های سوم و چهارم 
لیگ ایستاده اند و قطعا این موقعیت بر حساسیت این دیدار 
می افزاید. در دیگر بازی حســاس این هفته زغال سنگ 
طبس به اصفهان می رود و مهمان ســپاهان می شــود. 
زغال سنگ طبس در هفته ششم بازی سنگینی با نیروی 
زمینی شهید شاملی داشت و با ثبت نخستین شکست خود 
در لیگ برتر با ۹ امتیاز در رده پنجم قرار دارد. سپاهان نیز که 
با شکست در دقایق پایانی مقابل مس به رده ششم صعود 
کرده، تلاش می کند در این دیدار امتیازات ازدست داده خود 
را جبران کند تا قبل از تعطیلی مسابقات لیگ برتر بتواند 
جایگاه خود را بهبود بخشــد. صنعت مس کرمان نیز که 
در هفته ششم با شکست سپاهان، مدافع عنوان قهرمانی، 
صدرنشینی خود را تثبیت کرد، مهمان نفت و گاز گچساران 
است. گچساران با تساوی هفته ششم مقابل پیکان و رای 
کمیته انضباطی در خصوص بازی هفته سوم مقابل شهید 
شاملی کازرون، هم اکنون با 6 امتیاز در رده هفتم لیگ جای 
گرفته است. پرواز هوانیروز اصفهان هم به سبزوار می رود تا 
با پیکان دیدار کند. آلومینیوم اراک نیز که همراه با سپاهان 
نوین در قعر جدول رده بندی قرار دارد، میزبان گیتی پسندی 
است که بدون باخت و کسب پنج پیروزی و یک تساوی 
در رده دوم لیگ ایســتاده است. نوین سپاهان نیز میزبان 
فرازبام خائیز دهدشت خواهد بود. در جدول رده بندی سی 
و ششمین دوره لیگ برتر هندبال مردان باشگاه های کشور 
صنعت مس کرمان با شش برد از 6 بازی خود با ۱۲ امتیاز 
صدرنشین لیگ است، گیتی پسند اصفهان با ۱۱ و نیروی 
زمینی شهید شاملی کازرون و پلیمر خلیج فارس خرم آباد 
نیز بــا ۱۰ امتیاز در رده دوم تا چهــارم لیگ قرار گرفتند. 
زغال سنگ طبس با ۹ و فولاد سپاهان اصفهان با ۷ امتیاز 
بر پله های چهارم تا ششم جای دارند. نفت و گاز گچساران با 
6، پیکان خراسان با ۳، پرواز هوانیروز با ۲ و تیم های فرازبام 
خائیز دهدشت، آلومینیوم اراک و سپاهان نوین بدون امتیاز 
در رده های بعدی قرار دارند. با توجه به برنامه ریزی سازمان 
تیم های ملی جهت تدارک و آماده سازی تیم ملی هندبال 
برای حضور در مسابقات قهرمانی آسیا، مسابقات لیگ برتر 
هندبال مردان کشور پس از برگزاری مسابقات هفته هفتم 
در روز دوشنبه سیزدهم آذرماه تعطیل و تاریخ جدید برگزاری 

مسابقات هفته هشتم متعاقبا اعلام خواهد شد.

9 وزنه بردار ایران در راه قطر
تیم ملی وزنه برداری ایران برای حضور در مســابقات 
قطرکاپ که گزینشی المپیک هم محسوب می شود با ۹ 
وزنه بردار راهی قطر می شود. مسابقات وزنه برداری قطرکاپ 
که یکی از رقابت های گزینشی المپیک محسوب می شود 
از ۱۳ تا ۲۳ آذرماه برگزار خواهد شد. با تصمیم فدراسیون 
و کادر فنی دو ورزشکار زن و هفت ورزشکار مرد به عنوان 
نماینده ایــران در این دوره از رقابت ها حضور پیدا خواهند 
کرد. حسین سلطانی، میرمصطفی جوادی، مهدی کرمی، 
آیت شریفی، علی داودی، رضا دهدار و سیدرسول معتمدی 
در بخش مردان و فاطمه کشاورز و ریحانه کریمی نیز در 
بخش بانوان به قطر اعزام خواهند شد. مسابقات قطرکاپ 
پنجمین رقابت گزینشی المپیک محسوب می شود، پیش از 
مسابقات قطر کاپ، وزنه برداران در رقابت های جهانی ۲۰۲۲ 
کلمبیا، قهرمانی ۲۰۲۳ قاره ها، مسابقات جایزه بزرگ کوبا 
و مسابقات قهرمانی سال ۲۰۲۳ جهان در ریاض به عنوان 
گزینشی المپیک شرکت کرده بودند. همچنین مسابقات 
قهرمانی قاره ها در ســال ۲۰۲۴ و جام جهانی وزنه برداری 
۲ تورنمنت دیگر هستند که مدعیان برای کسب سهمیه 
المپیک باید در آن حضورداشته باشند. طبق اعلام فدراسیون 
جهانی وزنه برداری، هر وزنه برداری که به دنبال کســب 
سهمیه المپیک پاریس است باید در مسابقات جهانی ۲۰۲۳ 

ریاض و جام جهانی ۲۰۲۴ تایلند شرکت کند.

ســپاهانی ها امشــب در یــک بــازی 
سرنوشت ساز به مصاف الاتحاد عربستان 
می رونــد. نبــردی که نتیجــه اش برای 
شاگردان ژوزه مورایس تعیین کننده است 
و می تواند تکلیف صعود سپاهان از مرحله 
گروهی لیگ قهرمانان را مشخص کند. در 
گروهی که حریف عربستانی با ۱۲ امتیاز صعودش را قطعی 
کرده اما اگر مقابل سپاهان متحمل شکست شود صدرنشینی 
را از دســت خواهند داد چراکه نماینده طلایی پوش ایران با 
۱۰ امتیاز پشــت سر خود می بیند. بر این اساس بازی امشب 
برای الاتحادی تشــریفاتی نخواهد بود و آن ها می خواهند با 
کسب حداقل امتیاز به عنوان صدرنشین گروه C راهی مرحله 
بعد شوند. اما الاتحاد عربستان تیمی که در تاریخش ۲۳ بار 
با تیم های ایرانی بازی کرده و موفق شده ۱۱ برد، ۴ تساوی 
و ۸ شکســت را به ثبت برســاند. در این هشت پیروزی که 
نصیبت تیم های ایرانی شده، سپاهان با ۳ برد، پرسپولیس با 

۲ پیروزی و ذوب آهن، تراکتور و استقلال هرکدام یک برد به 
ثبت رسانده اند و آخرین پیروزی یک تیم ایرانی مقابل الاتحاد 
در مرحله گروهی لیگ قهرمانان آسیا ۲۰۱۴ توسط تراکتور در 
یادگار امام با تک  گل انصاری فرد روی پاس محمد نصرتی به 
ثبت رسید اما دراین بین جز سپاهان هیچ تیم دیگری موفق به 
شکست الاتحاد در عربستان نشده است. در لیگ قهرمانان 
آسیا سال ۲۰۰۸ بود که سپاهان در بازی چهارم مرحله گروهی 
لیگ قهرمانان آسیا به مصاف این تیم رفت اما بدشانس بود که 
نتوانست از مرحله گروهی صعود کند. اما ماجرای تنها پیروزی 
یک تیم ایرانی در خانه الاتحاد عربستان چه بود؟ در بازی رفت 
سال ۲۰۰۷ سپاهان بازهم در بازی رفت میزبان بود و بازهم 
توانست با یک گل اختلاف این تیم را شکست دهد، مهدی 
سیدصالحی و هادی عقیلی برای سپاهان گل زدند، اما در بازی 
برگشت سپاهان قرار بود مقابل شاگردان گابریل کالدرون که 
در چهار بازی قبل خود دو تساوی مقابل الاتفاق و الشباب به 
دست آورده بودند و دوشکست تلخ را مقابل الهلال و سپاهان 

برای بازی برگشــت خود را تجربه کرده بود. و تیم در تقابل 
رودررو آمار برابری دارند و ۳ برد ســهم سپاهان است و ۳ بار 
هم الاتحاد به پیروزی رسیده و هرگز تقابل این دو تیم مساوی 
نشــده است. از سوی دیگر سپاهان در لیگ قهرمانان آسیا از 
هیچ تیمی بیشتر از الاتحاد شکست نخورده است. آن ها با ۱۱ 
پیروزی مقابل تیم های عربستانی موفق ترین نماینده ایران برابر 
سعودی هاست. الاتحاد هم در مصاف های اخیر برابر تیم های 
ایرانی آمار بسیار خوبی داشته و در پنج تقابل گذشته به پیروزی 
رسیده است. سنگین ترین شکست های آسیایی سپاهان مقابل 
الاتحاد اتفاق افتاده که ۲ بار در ســال های ۲۰۰۴ و ۲۰۱6 با 
نتیجه ۴ بر صفر مغلوب این تیم شد. اما الاتحاد فصل گذشته 
قهرمان لیگ عربستان شد و از این طریق برای دوازدهمین بار 
به لیگ قهرمانان آسیا راه یافت. سپاهان که رکورددار بیشترین 
حضور بین تیم های ایرانی اســت با نایب قهرمانی در فصل 
گذشــته لیگ برتر آسیایی شد. الاتحاد سابقه ۲ بار قهرمانی 
در لیگ قهرمانان آســیا را دارد. بهترین عملکرد سپاهان هم 

نایب قهرمانی در ســال ۲۰۰۷ است. البته بازی امشب این دو 
تیم ویژگی های خاص خود را دارد و دو تیم با شرایط متفاوت 
پای به این دیدار خواهند گذاشت. ازجمله مهمترین رویدادهای 
حول وحوش این بازی غیبت کریم بنزما فوق ستاره الاتحادی 
ها در این دیدار است. این بازیکن فرانسوی به دلیل کشیدگی 
عضله نیاز به ۱۰ روز استراحت پیداکرده و بر این اساس خیال 
شاگردان مورایس از حضور مهاجم گلزنی چون بنزما آسوده 
است. اما این دلیل بر آن نیست که الاتحادی ها دستشان خالی 
از ســتاره است بلکه بازیکنانی چون عبدالرزاق حمدا... ،ایگور 
کورونادو و فابینیو قابلیت های فراوانی دارند و می توانند هر قفلی 
را باز کنند. به همه این ها باید حضور گایاردو آرژانتینی را هم 
اضافه کرد. کسی که فوتبال خود را با ریورپلاته و موناکو آغاز 
کــرد و همچنین در ۴۴ بازی ملی با آرژانتین، ۱۳ گل به ثمر 
رساند. او که سابقه بازی در پاری سن ژرمن را نیز دارد، در سال 
۲۰۱۱ و در شرایطی که در ناسیونال اروگوئه حضور داشت، از 
فوتبال خداحافظی کرد و به مدت یک فصل هدایت این تیم را 
بر عهده گرفت و آن را به عنوان قهرمانی لیگ رساند. بازیکن 
ســابق دی سی یونایتد آمریکا در ســال ۲۰۱۴ به ریورپلاته 
بازگشت و به موفق ترین مربی تاریخ ریورپلاته تبدیل شد. او 
۱۳ عنوان قهرمانی ازجمله قهرمانی لیگ در سال ۲۰۲۱، جام 
کوپا لیبرتادورس در سال های ۲۰۱۵ و ۲۰۱۸، سه قهرمانی جام 
آرژانتین و سه قهرمانی سوپرکاپ کنفدراسیون آمریکای جنوبی 
را کسب کرد. گایاردو در پایان سال گذشته پس از هشت سال 
و نیم و پیروزی در ۲۳۲ مسابقه از ۴۲۴ مسابقه با ریورپلاته، به 
میل خود این تیم را ترک کرد. گایاردو یک سال بدون عجله 
تمام پیشنهادها را بررسی کرده و سرانجام پیشنهاد الاتحادی 
ها را پذیرفت. در آن ســوی میدان هم ژوزه مورایس پرتغالی 
قــرار دارد که تجربه قهرمانی با الهلال و چونبوک موتورز در 
لیگ این کشــور در کارنامه اش دیده می شود. بر این اساس 
جدال تاکتیکی امشب این دو مربی آرژانتینی و پرتغالی می تواند 

جذابیت های بازی امشب را دوچندان کند.

طلایی پوشان ایران برای قطعی کردن صعود همه کار می کنند

شب سرنوشت ساز سپاهان در جده

بازی امشب ســپاهان مقابل الاتحاد یکی از مهم ترین 
بازی های چند سال اخیر تیم اصفهانی محسوب می شود. 
بعد از اتفاقات بازی رفت سپاهان و الاتحاد که سه امتیاز با 
تصمیم کمیته انضباطی کنفدراسیون فوتبال آسیا به الاتحاد 
رسید، سپاهان برای صعود حداقل به یک امتیاز از این بازی 
نیاز دارد. طلایی پوشان حتی در صورت برد می توانند مرحله 
گروهی را با صدرنشــینی تمام کنند و شاگردان مورایس 
دربازی های قبلی این گروه نشــان دادند که شایستگی اش 
رادارند، هرچند لغو عجیب بازی رفت در اصفهان آن ها را به 
دردسر انداخته و حالا سرنوشت صعود به بازی خارج از خانه 
در جو سنگین ورزشگاه الاتحاد کشیده شده است. سپاهان 
با پــرواز اختصاصی به جده رفت تا فرصــت کافی برای 
آماده سازی داشته باشد. آن ها هفته گذشته بازی سنگینی 
مقابل نیروی هوایی عراق داشتند، چراکه بعد از اخراج نیمه 
نخست حسین نژاد بیش از نیمی از بازی را ده نفره بودند. البته 
سپاهان فرصت کافی برای ریکاوری داشته و با توجه به لغو 
بازی های این هفته لیگ برتر دغدغه خستگی بازیکنانش 
را نخواهد داشــت. مورایس برای این بازی حساس حداقل 
دو تغییر اجبــاری در ترکیب تیمش دارد و هادی محمدی 
که در دقایق پایانی اخراج شد مثل حسین نژاد محروم است. 
جانشین محمدی در قلب دفاع سیاوش یزدانی خواهد بود، 

ولی هنوز مشخص نیست که مربی پرتغالی از چه بازیکنی 
به جای هافبک جوان ملی پوشــش در خط میانی استفاده 
می کند. خبر خوب برای مورایس بازگشت رضا شکاری به 
تمرینات اســت که پیش از مصدومیت از مهره های اصلی 
سپاهان به شمار می رفت. بازی امشب همان دیداری است 
که مورایس باید توانایی هایش به عنوان دستیار سابق مورینیو 

را ثابت کند و با انتخاب یک استراتژی مناسب به خواسته اش 
از بازی برسد. سپاهان که با یک امتیاز هم صعود می کند، 
قطعا باید بااحتیاط بیشتری بازی کند و ترکیب این تیم هم 
احتمالًا تدافعی تر خواهد بــود. البته او مهره های تهاجمی 
خوبی در اختیار دارد که می توانند در جریان بازی به الاتحاد 
ضربه بزنند. برخلاف مورایس که تمام تمرکزش در روزهای 

گذشته روی بازی با الاتحاد بوده، گایاردو دغدغه های ذهنی 
دیگری دارد و این بازی اولویت اصلی اش نیســت. الاتحاد 
هفته گذشــته موفق شد با برد دو بر یک در زمین آلمالیق 
ازبکســتان ۱۲ امتیازی شــود و حتی در صورت باخت به 
سپاهان هم صعودش به مرحله حذفی قطعی است. در این 
شــرایط او ترجیح می دهد انرژی تیمش را برای بازی های 
حســاس تر روزهای آینده بگذارد. الاتحاد که در بازگشت 
از ازبکستان پنجشنبه در لیگ الخلیج را ۲-۴ برد نگاهش 
به جام جهانی باشــگاه ها است که هفته آینده در عربستان 
برگزار می شود. الاتحاد به عنوان قهرمان کشور میزبان در 
این مسابقات شرکت می کند و سه شنبه هفته آینده در بازی 
افتتاحیه باید با اوکلند سیتی، قهرمان اقیانوسیه بازی کند. 
آن ها امیدوار به مساعدت فدراسیون فوتبال عربستان بودند 
که بازی پنجشنبه در لیگ مقابل ضمک را لغو کند، ولی با 
این درخواست مخالفت شد و حالا این مربی آرژانتینی باید 
قوای تیمش را برای سه بازی در ۹ روز تقسیم کند. اولویت 
برای الاتحاد جام جهانی باشــگاه ها است که بعد تبلیغاتی 
بالایی دارد. گایاردو همچنین به سه امتیاز بازی با ضمک نیاز 
دارد تا از رقابت مدعیان لیگ عربستان جا نماند. طبعا برای 
الاتحاد که صعودش را قطعی کرده، بازی سپاهان اهمیت 

کمتری از دو بازی بعدی تیمش دارد.

نبرد سپاهان با الاتحاد؛ دور روی سکه

فرشاد احمدزاده قرار است به یاد نخستین تجربه آسیایی، 
خود را برای جدال با الاتحاد آماده کند. ســپاهان قرار است 
خودش را برای بازی در هفته آخر لیگ قهرمانان آسیا مقابل 
الاتحاد آماده کند و دراین بین فرشاد احمدزاده بیشتر از بقیه 
برای این دیدار اشــتیاق دارد. احمــدزاده از بازی با الاتحاد 
خاطره خوشی در ذهن دارد؛ نخستین بار که قرار شد در لیگ 
قهرمانان آسیا به میدان برود در مرحله گروهی سال ۲۰۱۴ 
در ورزشگاه یادگار امام مقابل زردپوشان عربستانی بود که آن 
بازی آخرین برد نمایندگان فوتبال ایران در برابر الاتحاد نیز 
به شمار می رود. الیویرا تیمش را با داشتن نام هایی چون حامد 
لــک، محمد نصرتی، میلاد فخرالدینی، علی کریمی، جواد 
کاظمیان، مهدی کریمیان، سعید دقیقی، کریم انصاری فرد، 
میثم بائو و محمد ابراهیمی برای اولین نبرد تراکتور در آسیا 
آمــاده کرده بود و اگر چه تیمــش با اخراج علی کریمی در 

دقیقه ۵۸ ده نفره شده بود و تحت فشار قرارگرفته بود، اولیویرا 
تصمیم گرفت برای پر کردن جای خالی او سعید دقیقی را 
از ترکیب تیمش خارج کند و در دقیقه 6۴ برای نخستین بار 
این شانس را به فرشاد احمدزاده بدهد تا خودش را در لیگ 
قهرمانان آسیا پیدا کند. البته فرشاد خودش این روزها در سن 
۳۱ ســالگی به بازی در آسیا عادت کرده و تعداد بازی های 
آســیایی خود را به عدد ۴۱ رسانده است. او ۹ بار با پیراهن 
تراکتور، ۱۷ بار همراه با پرسپولیس، 6 بار با فولاد خوزستان 
و ۹ بار برای سپاهان در آسیا به میدان رفته و در بین ایرانیان 
حاضر در این فصل از لیگ قهرمانان آســیای بعد از وحید 
امیری، علیرضا بیرانوند، ســروش رفیعی و رشید مظاهری 
بیشترین تجربه آسیایی را دارد و در این مدت توانسته با پنج 
گل و ۳ پاس گل در آسیا بازیکن باتجربه ای در تیم سپاهان 

به شمار بیاید.

سپاهان در مصاف با تیم های عربستانی در خاک این کشور 
مدت هاست بردی نداشته است. سپاهان ایران در ششمین و 
آخرین بازی خود در دور گروهی رقابت های لیگ قهرمانان آسیا 
امشب به مصاف میزبانش الاتحاد می رود. نماینده عربستان 
صعود خود به دور دوم را مسجل کرده اما طلایی پوشان ممکن 
اســت همچنان فرصت راهیابی به مرحله یک هشتم نهایی 
را از دســت بدهند. در ثانی، پیــروزی تیم تحت هدایت ژوزه 
مورایس برابر الاتحاد می تواند، نماینده ایران را سرگروه کند. 
اما ســپاهان مجموعا ۲۸ مرتبه در )ACL( رودرروی ۷ تیم 
مختلف عربستانی قرارگرفته که نتیجه آن ۱۱ برد، ۱۱ باخت و 
6 تساوی بوده است. البته که باید به این آمار باخت ۳ بر صفر 
انضباطی برابر الاتحاد را هم اضافه کرد و با این اوصاف تعداد 
شکست های نماینده ایران از تعداد بردهایش بیش تر خواهد 
شد. حال به سراغ دیدارهایی می رویم که در کشور عربستان به 

انجام رسیده است. طلایی پوشان ۱۴ مرتبه در این کشور مقابل 
6 تیم مختلف به میــدان رفته اند که ماحصل آن ۷ باخت، ۴ 
تساوی و ۳ برد بوده است. هر ۲ بازی برگزارشده برابر النصر در 
سال ۲۰۲۰ به میزبانی قطر به انجام رسید و هر ۲ مسابقه مقابل 
التعاون در سال ۲۰۲۲ هم در خاک عربستان برگزار شد. در ۱۴ 
دیدار به انجام رســیده ۳۷ گل رد وبدل شده که ۲6 گل سهم 
تیم های عربستانی و ۱۱ گل برای سپاهان به ثمر رسیده است. 
هر ۱۱ گل تیم ایرانی توســط ۱۱ بازیکن مختلف وارد دروازه 
تیم های میزبان شده است. از این جمع تنها شهریار مغانلو در 
ترکیب سپاهان حضور دارد و می تواند به تنهایی بهترین گلزن 
سپاهان برابر تیم های عربستانی شود. دیگر نکته جالب توجه 
نمایش خوب بازیکنان خارجی از این حیث بوده و آن ها موفق 
به زدن پنج گل شده اند. پیام نیازمند هم کار دشواری برای بسته 

نگه داشتن دروازه اش خواهد داشت.

تجربه آسیایی احمدزاده 
به کمک سپاهان می آید

سپاهان به دنبال
 طلسم  شکنی در عربستان

   منهای فوتبال
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بدون شرح

مرضیه کهرانی: شما اگر جایی توی کتابفروشی چشمتان 
بیفتد به کتابی به اسم »سمفونی ناموزون باد« چه می کنید؟ 
اسم جذابی است. من باشم حتما برش می دارم و بعد که طرح 
جلد را نگاه کردم، کتاب را ورق میزنم. این اتفاق قبل از چاپ 
کتاب البته برای من افتاد. آقای »بیژن سلیمانی« داستان هایش 
را به من داد تا ویرایش کنم. به نظر خودم اتفاق مبارکی بود. چه 
با مجموعه داستانی روبه رو شدم که با نود درصد داستان هایی 
که این روزها چاپ می شود، تفاوت داشت. ویرایش، کار سخت 
و نفس گیری است؛ اما یک خوبی بزرگ دارد. اینکه مجبوری 
داســتان ها را واو به واو بخوانی. این کار لذت خواندن داستان 
را چند برابر می کند. شــاید هیچ کس اندازه ی خود نویسنده و 

ویراستار، به عمق داستان های یک مجموعه پی نبرد. 
ســمفونی ناموزون باد ده داستان کوتاه دارد که هیچ کدام 
شبیه دیگری نیست. در این مجموعه با یک مضمون مشترک 
که اصولا دغدغه ی اصلی ذهن نویسنده است و آن را در هر 
داستان به شیوه ای تکرار می کند، روبه رو نیستیم. این ده داستان 
ده مضمون دارند و یک نخ نامرئی مشترک که همان مکان 
داستان هاست. اشتباه نکنید مکان داستان ها مشترک نیست. 
اصلا هیچ دو داستانی در یک فضای مشترک نمی گذرد. نخ 
نامرئی داستان ها فضاهای ویژه ی آنهاست که به جز یکی، آن 

هم برای مدت کوتاهی، در آپارتمان نمی گذرد. همان آپارتمان 
هم از اتفاق در ایران نیست و خارج از کشور است که همین خارج 
از ایران بودن، متفاوتش می کند با داستان های آپارتمان محوری 
که این روزها همه جا را پر کرده. از این چند ساعت آپارتمانی 
که بگذریم؛ بقیه ی داستان ها در مکان های جالبی رخ می دهند. 
طبیعت و مناطق بومی قسمت جدانشدنی این داستان هاست. 
کاملا مشخص است که نویسنده دغدغه ی طبیعت داشته از 
اول و این مجموعه داستان، اولین نمودار نوشتاری این علاقه 
است. در کل کتاب طبیعت جاری است. دریا، شرجی، ماسه، 
معدن، اشکفت، کوه، غار، بیابان، باد، تمساح، برکه، جنگل و... 
در همه ی داستان ها هست. رخدادهای شگفت که در مناطق 
شگفتی روی می دهد.   مکان داستان ها ویژه و متفاوت است. 
نویسنده در چند داســتان اصفهان را نشانده کنار شهرهای 
کشورهای مختلف مثل ایتالیا و هلند و خوب از پس معرفی هر 
دو شهر برآمده. چهارباغ و مادی نیاصرم را نشانده کنار واتیکان 
و وسط ایتالیا هوس لوبیا پخته های اصفهان به سرش زده. در 
کل نویسنده خوب توانسته خواننده را کنجکاو کند برای دیدن 
مکان هایــی که در کتاب معرفی کرده؛ چه داخل ایران و چه 
خارج از آن، جاهایی خیلی دورتر و متفاوت تر.  عنصر درخت 
اولین گزینه ی طبیعی است که نویسنده برای به رخ کشیدن 

این همانی شهرها و مکان ها استفاده کرده. تقریبا در همه ی 
داستان ها درخت هست و به نوعی تقدس دارد، مثل بقیه ی 
عناصر طبیعی. درخت انجیر حیاط خانه ی پدری وصل شده 
به ایتالیا و آخر داستان هم پیوسته به درخت های نخل  قاهره. 
به طور حتم نویسنده از این کارها هدفی داشته و مضمونی را 
دنبال می کرده که اتفاقا در این داستان خاص یعنی گریه زیر 

درخت انجیر به بلوغ فکری و عاطفی راوی اشاره می کند. در 
کل اگر اهل طبیعت هستید و از دیدن مناطق بومی با رسم و 
رسومات خاص لذت می برید یا از خواندن داستان هایی که در 
شهرهای بزرگ و مدرن و مثلا پیشرفته و آپارتمان می گذرند، 
کمی خسته شده اید؛ مجموعه داستان »سمفونی ناموزون« باد 

اثر »بیژن سلیمانی« را بخوانید.

طرح: مریم مهدیان | اصفهان امروز

ایجاد کمیته نمازخانه و بهداشت در ستاد اجرایی خدمات سفر استان اصفهان

برگزاری مراسم اختتامیه هفتمین جشنواره تلویزیونی مستند در کاشان

بارقه امید برای درمان ام اس بوسیله یک آزمایش جدید

سومین جشنواره ملی شعر »حضرت 
مادر« برگزار می شود

اگر از داستان های آپارتمانی خسته شده اید...

ایران رتبه ۱۷ جهانی هوش مصنوعی

معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهور 
گفت: ایران در هوش مصنوعی از نظر تولید علمی و انتشــار 
مقــالات در جهان در رتبه ۱۷ قــرار دارد اما از نظر کاربرد در 

جایگاه ۷۸ جهانی است.
به گزارش ایرنا، روح الله دهقانی فیروزآبادی امروز )یکشنبه( 
در حاشیه رویداد توسعه و تبادل فناوری در صنعت اسباب بازی 
در جمع خبرنگاران افزود: کشور برنامه جدی در حوزه هوش 
مصنوعی دارد که با تدبیر رییس جمهور این برنامه با حمایت 

وی در حال پیگیری است.
وی یادآور شد: هوش مصنوعی در جهان و کاربردی سازی 
و صنعت برپایه آن با شــتاب بسیار عجیبی در حال پیشرفت 
است و ما به زودی و در کمتر از چند سال آینده شاهد تحولات 
بسیار چشمگیری خواهیم بود، چراکه این فناوری در زندگی 

مردم تحول ایجاد می کند.
رییس بنیاد ملی نخبگان خاطرنشان کرد: از این رو برنامه 
ریزی متمرکز برای ایجاد زیرساخت و فرصت های تأثیرگذاری 
مردم ضروری به نظر می رســد. دهقانی فیروزآبادی درمورد 
ایجاد شــورای ملی راهبری و مرکز ملی هوش مصنوعی با 
حکم رییس جمهور گفت: این مرکز تلاش دارد در چند پروژه 
و برنامه بزرگ ملی کار راهبری هوش مصنوعی کشور را انجام 
دهد.  او تأکید کرد: از این رو این مرکز بر توســعه زیرساخت 
یکپارچه، پردازنده های قوی، سیستم های ذخیره سازی قوی، 
سیستم های پردازشی ابری مناسب متمرکز است تا مردم بتوانند 
شــبیه یک اپراتور از این زیرساخت هوش مصنوعی استفاده 
کنند. معاون علمی رییس جمهور مخاطب این زیرساخت را 
علاوه بر مردم، شرکت ها و مجموعه های صنعتی عنوان و ابراز 
امیدواری کرد که با حکم و پیگیری های رییس جمهور بتوان با 
سرعت هم افزایی میان مجموعه ها ایجاد کرد و توان متمرکز 

قوی در حوزه هوش مصنوعی در کشور ایجاد شود.
دهقانی فیروزآبــادی همچنین درمــورد جایگاه هوش 
مصنوعی در کشور توضیح داد: ایران در هوش مصنوعی از نظر 
تولید علمی و انتشار مقالات در جهان در رتبه ۱۷ قرار دارد اما از 

نظر کاربرد در جایگاه ۷۸ جهانی است. ما برنامه داریم در حوزه 
هوش مصنوعی هم از نظر علمی و هم از نظر کاربرد در افق 

۱۰ ساله جزو ۱۰ کشور اول دنیا قرار گیریم.
او در خصوص زیر ســاخت های موجــود در حوزه هوش 
مصنوعی در کشور هم گفت: در کشور زیر ساخت های هوش 
مصنوعی شامل پردازنده های گرافیکی و سیستم های ذخیره 
ساز و همچنین داده های مناسب برای هوش مصنوعی وجود 
دارد،  ولی مهم ترین موردی که در این حوزه مورد نیاز اســت، 
هم افزایی میان این سیستم ها و زیر ساخت های موجود است. 
از این رو در جاهایی که ضعف داریم با توسعه زیرساخت تقویت 

می شود.
رییس بنیاد ملی نخبگان ادامه داد: بنابراین به دنبال این 
هستیم که نخســت یک نظام تنظیم گری مناسب برای در 
دســترس قرارگرفتن داده مناسب که شامل داده های حجیم 
مناسب می شود برای مردم و شرکت های دانش بنیان و صنعت 

ایجاد کنیم.
دهقانی فیروزآبادی ادامه داد: دوم اینکه زیرســاخت های 
پردازش ابری مناسب برای آنکه بخش خصوصی و مردم از 

آن استفاده کنند را توسعه دهیم.
 او درمورد اعضای شورای ملی راهبری و مرکز ملی هوش 
مصنوعی هم اظهار داشت: در حکم رییس جمهور هم اعضای 
این شورا مشخص شده است و هم دستگاه های اجرایی عضو 
مرتبط با حوزه هوش مصنوعی که از جمله وزارت ارتباطات،  

وزارت علوم، وزارت صنعت و بهداشت هستند.
به گفته او اعضای شورای ملی راهبردی هوش مصنوعی 
شامل رییس جمهور یا معاون علمی فناوری و اقتصاد دانش 
بنیان رییس جمهور به عنوان رییس شورا، دبیر شورا و رییس 
مرکز ملی هوش مصنوعی به پیشنهاد معاون علمی فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان و با حکم رییس جمهور، معاون رییس 
جمهور و رییس سازمان برنامه و بودجه،  معاون رییس جمهور 
و رییس ســازمان اداری و استخدامی،  وزیر صنعت معدن و 

تجارت،  وزیر علوم تحقیقات فناوری هستند.

سرپرست اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
استان اصفهان از ایجاد کمیته نمازخانه و بهداشت سفر در ستاد 
اجرایی خدمات ســفر اســتان خبر داد. به گزارش روابط عمومی 
اداره کل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع د ســتی استان 
اصفهان، عصر روز گذشته ۱۱ آذرماه، نشست برخط حمیدرضا 
محققیان سرپرست و جمعی از مدیران اداره کل با مدیران ادارات 
میراث فرهنگی ۲۸ شهرســتان اســتان در محل تالار جلسات 
اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان برگزار 
شد. سرپرست اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
استان اصفهان در این نشست گفت: نظارت بر واحدهای اقامتی 
گردشگری به ویژه بین راهی در آستانه فصل چهارم سال ۱۴۰۲ 
در سراســر استان تشدید می شود. او ادامه داد: یکی از مهم ترین 
دغدغه های ما در پهنه اســتان اصفهان با بیــش از ۱۰۷ هزار 
کیلومترمربع وسعت، ارائه خدمات بهینه به ویژه خدمات بهداشتی 
اســت، لذا با هماهنگی ســتاد هماهنگی خدمات سفر کشور، 
پانزدهمین کمیته ســتاد اجرایی خدمات سفر استان اصفهان با 
عنوان کمیته نمازخانه و سرویس های بهداشتی از ابتدای آذرماه 

فعالیت خود را در پهنه استان آغاز کرده است. محققیان افزود: با 
توجه به تأکیدات مقام عالی وزارت در خصوص ارائه خدمات بهینه 
بهداشتی به گردشگران، تمامی مدیران اداره های میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی در سطح استان به عنوان دبیران ستاد 

اجرایی خدمات سفر شهرستان های خود، موظف اند با هماهنگی 
فرمانداران، بخشــداران، شــهرداران و دهیاران شهرستان خود 
نسبت به بازبینی نمازخانه ها و سرویس های بهداشتی، مسیرهای 
گردشگری اهتمام کرده و از یک سو با هماهنگی تمامی نهادهای 

ذی ربط، نمازخانه ها و سرویس های بهداشتی موجود مورد بازبینی 
کامل قرارگرفته و تا پیش از نوروز ۱۴۰۳ تمامی آن ها بهینه سازی 
شده و همچنین نسبت به نصب علائم راهنمایی در ورودی این 

مراکز خدمات رسانی اقدام شود.
سرپرست اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
اســتان اصفهان تصریح کرد: با هماهنگی معاونت گردشگری 
اداره کل، گروه هــای بازرســی از طریــق اداره کل و همچنین 
شهرستان ها کار نظارت بر مجموعه های در حال بهره برداری در 
سراســر استان انجام می شود و از طریق معاونت سرمایه گذاری 
اداره کل کار ایجاد نمازخانه ها و ســرویس های بهداشتی جدید 
متناسب با نیازهای مسیرهای مختلف گردشگری استان مورد 
پیگیری قــرار خواهد گرفت. او تأکید کــرد: یکی از مهم ترین 
ویژگی های امتیازهای مدیران میراث فرهنگی، گردشــگری و 
صنایع دستی شهرستان های استان اصفهان، فعالیت در حوزه ایجاد 
و بهینه ســازی نمازخانه ها و سرویس های بهداشتی مسیرهای 
گردشــگری شهرستان های متبوع خود در پهنه استان به شمار 

می رود.

مراسـم اختتامیه هفتمین جشـنواره تلویزیونی مستند در 
کاشـان برگزار می شـود.

بـه گـزارش مهـر مراسـم اختتامیـه هفتمین جشـنواره 
تلویزیونی مسـتند ۱۷ آذرماه در تالار شـهر شهرداری کاشان 
برگـزار شـده و برندگان بخش های مختلف اعلام می شـود.

در هفتمیـن جشـنواره تلویزیونـی مسـتند ۵۰ مجموعه 
مسـتند به دبیرخانه ارسـال و ۱۵ مجموعه به بخش مسابقه 
راه یافتـه اسـت که سـعید رشـتیان، جـواد قارایـی و مهدی 
بخشـی مقدم داوران بخش »مجموعه مسـتند« را بر عهده 

داشتند.
ایـن جشـنواره عـلاوه بـر بخـش »مجموعـه مسـتند« 
و  مسـتند«  »عکـس  مسـتند«،  »فیلـم  بخش هـای  در 

»مسـتندنگاری« به دبیری یاسـر فریادرس به همت شـبکه 
مسـتند سـیما و با مشـارکت مرکز هنری رسـانه ای نهضت 
برگـزار شـده و مراسـم اختتامیـه در کاشـان با معرفـی افراد 

برگزیـده بـه کار خـود پایـان می دهد.
شـایان ذکـر اسـت از 6۰۰ اثر ارسـال شـده بـه دبیرخانه 
این جشـنواره، 6۹ اثر به بخش مسـابقه راه پیدا کردند که از 
این تعداد ۱۹ مسـتند بلند، ۲۳ مسـتند نیمه بلند و ۲۷ مستند 

هستند. کوتاه 
این مسـتندها در زمینه های اجتماعی، سیاسـی، ورزشی، 
حیـات وحـش، مقاومـت، مذهبـی و زندگینامـه ای تولیـد 
شـده اند. حضـور مستندسـازان جـوان از دیگـر ویژگی هـای 

این جشـنواره اسـت.

رئیس دفتر تبلیغات اسلامی استان اصفهان با بیان اینکه 
شعر یکی از نمادهای برجسته هنر است که در فرهنگ ایرانی 
اسلامی یک ثروت ملی محسوب می شود، گفت: فراخوان 
سومین جشــنواره ملی شــعر »حضرت مادر« از امروز در 
اصفهان شروع شده و تا ولادت حضرت زهرا )س( ادامه دارد.
حجت الاسلام عبدالرسول احمدیان، یکشنبه )۱۲ آذرماه( 
در نشست خبری سومین جشنواره ملی شعر »حضرت مادر« 
که در محل دفتر تبلیغات اسلامی استان اصفهان برگزار شد، 
اظهار کرد: شعر در کشور و فرهنگ ما جایگاه ویژه ای دارد 
و رهبر معظم انقلاب اســلامی همواره نگاه خاصی به شعر 

داشتند و بیشترین جلسات ایشان با هنرمندان شعرا است.
رئیس دفتر تبلیغات اسلامی استان اصفهان درباره اینکه 
بیان و شــعر یکی از معجزات الهی است که خداونداز این 
ابزار برای معجزه خود استفاده کرده است، اضافه کرد: قرآن 
بزرگ ترین معجزه ای که تا به امروز برای بشر باقی مانده و 
خداوند برای اثبات رســالت و گزیدن رسول خود، از جایگاه 

بیان و ادبیات استفاده کرده است.
او ادامه داد: هر شــعر و شــاعری در عالم یک وظیفه 
سنگین تری در قبال تعهد وظایف انسانی و اسلامی دارد که 

به بالا بردن فرهنگ دینی و فکری جامعه کمک می کند.
احمدیان تصریح کرد: شعر یکی از نمادهای برجسته هنر 
است که در فرهنگ ایرانی اسلامی یک ثروت ملی محسوب 
می شود. ما وظیفه داریم انواع شعر را شناخته و معرفی کنیم و 

از این ابزار برای جایگاه فرهنگ استفاده کنیم. او با بیان اینکه 
مفهوم زن و مادر از مهم ترین ارکان جامعه است که می تواند 
نقش های مختلفی را داشــته باشد، اظهار کرد: از مهم ترین 
نقش های یک زن، نقش مادر است که تربیت فکر و اندیشه  
فرزندان یک جامعه را به عهده دارد و نقش پررنگی در طول 
تاریخ دارند و ما با مفهوم شعر و ادبیات یک تلاقی با مفهوم 

مادر و معارف اسلامی ایجاد کردیم.
رئیس دفتر تبلیغات اسلامی اصفهان با اشاره به برگزاری 
سومین جشنواره ملی شعر »حضرت مادر« در اصفهان افزود: 
در این جشنواره که فراخوان ســومین دوره  آن از امروز در 
اصفهان شروع شده و تا ولادت حضرت زهرا )س( ادامه دارد، 
لازم است تا با ابزار شعر و هنر به نقش مادر و به ویژه حضرت 

زهرا )س( و مادر امام زمان )عج( بپردازیم.
حجت الاسلام احمدیان با اعلام اینکه جشنواره ملی شعر 
»حضرت مادر« یک کنگره ملی است که از سال ۱۴۰۰ از 
سوی دفتر تبلیغات اسلامی شکل گرفت، گفت: در سال اول 
شاهد ارسال ۴۰۰ اثر از ۹۰ شاعر بودیم و در سال دوم ۷۰۰ 
شــعر از ۱۵۰ شاعر به دبیرخانه جشنواره رسید و تاکنون به 

چاپ دو کتاب شعر منجر شده است.
او یادآوری کرد: تجلیل از استاد شاهزیدی به عنوان شاعر 
آئینی که برگزیده ۲۲۰ کنگره و داور ۲۷۰ کنگره اســت در 
حاشیه سومین جشنواره ملی شــعر »حضرت مادر« انجام 

می شود.

در حالـی کـه بیـش از دو میلیـون نفر در سراسـر جهان 
مبتـلا به بیماری ام اس هسـتند که سیسـتم عصبـی بدن را 
تحـت تاثیر قـرار می دهـد و می تواند به مشـکلات حرکتی، 
بینایـی و روانـی منجر شـود، اولیـن کارآزمایـی در نوع خود 
امیـد جدیدی بـرای درمـان این بیمـاری زنده کرده اسـت.

حاضـر  حـال  در  کـه  حالـی  در  اس ای،  گـزارش  بـه 
درمان هایـی وجـود دارنـد کـه می تواننـد به کاهش تعـداد و 
شـدت حمـلات ام اس کمـک کنند، بسـیاری از افـراد مبتلا 
بـه این بیماری در نهایت به شـکل شـدیدتری از بیماری به 

نـام »ام اس پیشـرونده ثانویـه« مبتلا می شـوند.
متاسـفانه درمان های کمی برای ام اس پیشـرونده ثانویه 
وجـود دارد و هیـچ دارویـی بـرای پیشـرفته ترین انـواع این 

بیماری تایید نشـده اسـت.
داده هـای اخیـر ایـن انتظـار را افزایـش داده اسـت کـه 
اسـتفاده از سـلول های بنیـادی کـه سـلول های اصلـی بدن 
هسـتند، می توانـد بـه کاهـش این آسـیب کمک کنـد. این 
شـامل پیونـد سـلول های بنیـادی مغـز اسـت کـه می تواند 
تقریبـً بـه هر نوع دیگری از سـلول های مغزی تبدیل شـود 
و احتمـالًا سـلول های آسـیب دیـده توسـط ام اس را ترمیـم 

. کند
پژوهشـگران در ایـن مطالعـه جدید، نتایـج امیدوارکننده 
یـک کارآزمایـی بالینـی در مرحلـه اول در انسـان را نشـان 
می دهند که شـامل تزریق مسـتقیم سـلول های بنیادی مغز 

بـه مغـز ۱۵ بیمـار مبتلا بـه ام اس پیشـرونده ثانویـه بود.
سـلول های بنیـادی مغـز از یـک جنیـن سـقط شـده به 
دسـت آمـد. سـلول های بنیـادی بـه طـور گسـترده از نظـر 
ناهنجـاری غربالگـری شـدند تا از یک مخزن سـلولی ایمن 
و عمـلًا بی حـد و حصر بـرای پیوند اطمینان حاصل شـود.

قبـل از انجـام این روش، شـرکت کنندگان طی سـه ماه 
تحـت ارزیابـی جامع سـطح ناتوانـی و فعالیت بیمـاری خود 

قـرار گرفتنـد و در زمـان پیوند، اکثـر بیماران تحـت درمان، 
سـطوح بالایـی از ناتوانـی را نشـان دادنـد. برای مثـال اکثر 

بیمـاران بـرای جابجایـی به صندلی چـرخ دار نیاز داشـتند.
پژوهشـگران می گویند مـا چهار دوز سـلول های بنیادی 
مغـز را بـه همـراه داروهایـی برای سـرکوب سیسـتم ایمنی 
آزمایـش کردیـم تـا از رد پیوند جلوگیری کنیم و به شـکلی 
دلگـرم کننـده، شـرکت کننـدگان هیـچ عارضـه جانبـی 
شـدیدی را در ۱۲ مـاه پـس از درمـان تجربـه و گـزارش 
نکردنـد، اگرچـه برخی از عـوارض جانبی کوتـاه مدت مانند 

علائـم آنفلوانـزا و عفونت هـای تنفسـی گزارش شـد.
مهم تـر از همه، علائم مشـابه با عـود ام اس و همچنین 
وخامـت قابل توجهی در حرکت یا عملکرد شـناختی در این 

بیمـاران در طول این مطالعه گزارش نشـد.
پژوهشـگران در تجزیه و تحلیل گروه کوچکی از شرکت 
کنندگان با اسـتفاده از تصویربرداری مغناطیسـی پیشرفته به 

ارتبـاط بیـن دوزهـای بالاتـر سـلول های بنیـادی و کاهش 
حجـم مغز اشـاره کردند.

اثـرات مشـابهی در مـورد داروهای قـوی مورد اسـتفاده 
بـرای بیمـاران مبتـلا بـه ام اس اولیـه دیده شـده اسـت که 
نقـش احتمالـی سـلول ها را در جلوگیـری از التهـاب و تورم 
مغز نشـان می دهـد. چگونه بفهمیم سـلول های بنیادی مغز 
کار می کننـد؟ در بیمـاری ام اس، سیسـتم ایمنـی، میلین که 
پوشـش محافظ اطراف رشـته های عصبی هسـتند را هدف 
قـرار می دهـد و به آن آسـیب می رسـاند و ارتباطـات حیاتی 
در مغـز و نخـاع را مختل می کنـد. مرکز اصلی ایـن فرآیند، 
ماکروفاژهـا هسـتند کـه آن دسـته از سـلول های ایمنـی 

هسـتند کـه معمولًا مزاحمـان ناخوانـده را از بیـن می برند.
در میـان آنها، سـلول های میکروگلیا که در سرتاسـر مغز 

و نخـاع یافت می شـوند، نقش محـوری دارند.
تحقیقـات قبلـی پژوهشـگران روی موش هـا نشـان داد 

کـه سـلول های پوسـتی کـه بـه سـلول های بنیـادی مغـز 
برنامه ریـزی مجدد می شـوند، زمانی که به سیسـتم عصبی 
مرکـزی پیوند می شـوند، می تواننـد التهـاب را کاهش دهند 
و بـه طور بالقـوه آسـیب های ناشـی از ام اس را ترمیم کنند.

همچنین سـلول های بنیادی مغز می توانند متابولیسـم - 
نحـوه تولید انرژی توسـط بـدن - را تغییر دهند و میکروگلیا 

را از حالـت بد بـه حالت خوب برنامه ریـزی مجدد کنند.
پژوهشـگران می گوینـد، مـا در ایـن مطالعـه بررسـی 
کردیـم که فرآیندهـای تولید انرژی مغـز چگونه تحت تأثیر 
درمـان سـلول های بنیادی مغـز قـرار می گیرد. مـا تغییرات 
مایـع اطـراف مغز و خـون را در طول زمان بررسـی کردیم و 

تغییـرات مـداوم ناشـی از پیوند را کشـف کردیم.
آنهـا می گوینـد، به طـور خـاص، دسـته ای از مولکول ها 
بـه نام آسـیل کارنیتین ها که بـرای حفظ متابولیسـم انرژی 
سـلولی خوب حیاتی هسـتند، در بیمارانی که دوزهای بالاتر 
سـلول های بنیـادی دریافت می کردند، سـطوح بیشـتری را 
نشـان دادنـد. پژوهشـگران می گوینـد در حالـی کـه ایـن 
یافته هـا هیجان انگیـز هسـتند، مهـم اسـت کـه محتـاط 
باشـیم، زیـرا ایـن یافته هـا از گـروه کوچکـی از بیمـاران به 
دسـت آمده انـد که داروهای سـرکوب سیسـتم ایمنـی را نیز 
دریافـت می کننـد. بـا این حـال، ایـن مطالعه اولین شـواهد 
قانـع کننـده را در انسـان ارائـه می دهـد کـه نشـان می دهد 
پیونـد سـلول های بنیـادی مغـز بـه طـور مسـتقیم بـه مغز 
بی خطـر اسـت و می توانـد اثرات طولانـی مدتـی را در افراد 
مبتـلا بـه ام اس پیشـرونده ثانویـه ایجاد کند. پژوهشـگران 
در پایـان گفتنـد کـه بـرای تایید و گسـترش یافته هـای ما 
بـه مطالعات بیشـتری نیاز اسـت. با ایـن حال، ایـن مطالعه 
ایـن  کـه  نشـان می دهـد  را  امیدوارکننـده ای  نشـانه های 
رویکـرد می توانـد بـه یـک گزینـه درمانـی ارزشـمند برای 

رسـیدگی به مراحـل پیشـرفته ام اس تبدیل شـود.

جعبه  سیاه
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